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باطله های معدنی جایگزین 
مواد حیاتی می شوند

Cyclic Materials، ۲۷میلی��ون دلار ب��رای بازیافت 
مواد معدن��ی مهم جم��ع آوری می کند. ش��رکت بازیافت 
فلزات مس��تقر در کانادا به دنبال توسعه مدل های اقتصاد 
دایره ای برای مواد معدنی حیاتی اس��ت که در برق سازی، 
فناوری های تجدیدپذیر و وس��ایل نقلیه الکتریکی استفاده 
می ش��وند. Cyclic Materials، ۲۷میلیون دلار بودجه 

5سری A برای بازیافت »مواد حیاتی« و فلزات خاکی...
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 دولت دست
 از دخالت بردارد

صنع��ت فولاد در چند س��ال اخی��ر به دلیل 
کمبودهای��ی در حوزه برق و گاز با مش��کلات 
زی��ادی همراه بود که تمامی آنها باعث ش��د تا 
برنامه ه��ای تولید تحت الش��عاع ق��رار بگیرد و 
دست یابی به چشم انداز ۱۴۰۴ سخت و دشوار 
ش��ود. امروز هرچند آمارها نشان می دهد رشد 
تولی��د ۹ درصدی در س��ال ۱۴۰۱ ثبت ش��ده 
اس��ت اما عملا این صنعت ب��ه جایگاه خود در 
س��ال ۱۳۹۹ دست یافته اس��ت که به معنای 

عقب ماندن از برنامه های تولیدی...

 صنعت فولاد 
از برنامه تولید عقب ماند

 فناوری  نوین
 راهی برای صرفه جویی 

در هزینه معادن 

مدیریت تقاضا و کنترل 
هیجانات در بورس

 قزوین گرفتار قاچاق
 مواد معدنی

حمل ونقل سبز، حامی محیط زیست
در گزارش »روزگار معدن« درباره حمل ونقل مواد معدنی مطرح شد
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اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران

سرمقاله

تیترهای روز

توسعه زیرساخت های کشور توسط فولاد مبارکه برای خلق آینده ای بهتر 

فولاد مبارکه با ۶۱ رکورد تولید و رشد ۱۰ برابری سرمایه گذاری، سودآورترین شرکت ایرانی در سال ۱۴۰۱ 
بهروز راعی: نشس��ت خبری مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفهان با خبرنگاران رس��انه های گروهی در سالن اجتماعات دفتر 

این شرکت در کلانشهر اصفهان برگزار شد.
مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در این نشس��ت خبری 
ضمن تقدیر از مجاهدت های فعالین رسانه در توسعه و تعالی کشور 
بر اهمیت اطلاع رسانی از دستاوردها و تبیین توفیقات و پیشرفت ها 
تاکید کرد و با اش��اره به جایگاه فولاد مبارکه در اقتصاد ملی کش��ور 
گفت: امروز فولاد مبارکه فقط تولیدکننده فولاد نیست. رسالت این 
ش��رکت خلق آینده بهتر برای کش��ور است و در این راستا در توسعه 

زیرساخت های زیربنایی کشور مشارکت داریم.
به گزارش خبرنگار ما از اصفهان، دکترمحمدیاسر طیب نیا افزود: 
اگر بخواهم ف��ولاد مبارکه را در چند جمله معرفی کنم، بزرگ ترین 
تولیدکننده ورق های تخت در خاورمیانه و ش��مال آفریقا با سهم ۲۰ 
درصدی اس��ت. با تولید ۱۱.۴ میلیون ت��ن بزرگ ترین تولیدکننده 
آهن اس��فنجی است و ارزش امروز فولاد مبارکه در بازار سرمایه بالغ 
بر ۵۱۰ هزار میلیارد تومان اس��ت. این ش��رکت سهم ۱.۵ درصدی 
در تولی��د ناخال��ص داخلی و ۶.۵ درص��دی در تولید ناخالص بخش 
صنعت دارد.طیب نیا افزود: زنجیره تامین گسترده این شرکت شامل 
بیش از ۲۵۰۰ تا ۳۰۰۰ ش��رکت بوده و فولاد مبارکه دارای ش��بکه 
بزرگی از مش��تریان بزرگ بالغ بر ۱۰۰۰ ش��رکت و کارخانه است و 
اگر بخواهیم مش��تریان کوچک را هم لحاظ کنی��م به بیش از چند 
هزار مش��تری می رس��د.طیب نیا ادامه داد: امروز فولاد مبارکه فقط 
تولیدکننده فولاد نیس��ت. رسالت این شرکت خلق آینده بهتر برای 
کشور است نه فقط تولید یک محصول است و در این راستا در توسعه 

زیرساخت های زیربنایی کشور مشارکت داریم.
ایجاد یک زنجیره مت�وازن برای تولید ۱۸ میلیون  �

تن فولاد و دستیابی به درآمد سالانه ۱۵ میلیارد دلار
مدیرعامل فولادمبارکه افزود: از ابتدا فلسفه تاسیس فولاد مبارکه 
این بوده که الگوی ملی بنگاه داری در کش��ور باش��د و هدف گذاری 
ما این اس��ت که در جمع ۲۰ش��رکت برتر تولیدکننده فولاد باشیم. 
وی اف��زود: در این راس��تا پن��ج جهت گیری کل��ی در برنامه داریم، 
اولین جهت گیری اس��تفاده حداکثری از ظرفیت های موجود است. 
در خیل��ی از زمینه ها نیاز به توس��عه نداریم بلکه باید از ظرفیت های 
موجود استفاده کنیم. بسیاری از صنایع با کمتر از ۳۰ درصد ظرفیت 
اسمی خود کار می کنند. دومین جهت گیری، توسعه کمّی، کیفی و 
متوازن است. توسعه سرمایه انسانی از دیگر جهت گیری های اصلی 
ماس��ت. تفاوت فولاد مبارکه با دیگر بنگاه ها نیروی انس��انی موثر و 
متخصص اس��ت. جهت گیری بعدی، تمرکز بر نوآوری فناوری های 
نوین اس��ت. ما از نیمه دوم ۱۳۹۹ ش��روع کردیم، خیلی از شرکت ها 
بعد از نام گذاری س��ال ۱۴۰۱ توسط مقام معظم رهبری به نام سال 
تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین، فعالیت دانش بنیان را آغاز کردند 
ام��ا فولاد مبارکه در س��ال ۱۳۹۹ نیاز واقعی صنع��ت را حس کرد. 
جهت گیری بعدی تبدیل شدن به صنعت سبز است.طیب نیا گفت:با 
این جهت گیری چشم انداز فولاد مبارکه را تعریف کردیم: قرارگیری 
در بین ۲۰ ش��رکت برتر فولادی جهان. ایج��اد یک زنجیره متوازن 

برای تولید ۱۸ میلیون تن و دس��تیابی به درآمد س��الانه ۱۵ میلیارد 
دلار را نیز هدف گذاری کرده ایم. فولاد مبارکه میتواند توسعه صنعتی 
که ایران نیاز دارد به آن س��مت ببرد.محمدیاسر طیب نیا افزود: یک 
هسته اصلی برای توس��عه تعریف کردیم که شامل تکمیل زنجیره، 

توسعه های مجاور و ورود به کسب وکارهای جدید است.
س�رمایه گذاری  در کسب و کارهای جدید، نوآور  �

و دانش بنیان
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در ادامه صحبت های خود با اشاره 
به طرح های توس��عه این شرکت گفت: قریب به ۲۰۰۰ مگاوات برق 
در دست یا مسیر احداث و ۲ میدان گازی در دست مطالعه است. ۵۰ 
لوکوموتیو خریداری کردیم که بیش از نیمی از آن در مدار اس��تفاده 
قرار گرفته اس��ت و با لوکوموتیوهای قبل��ی قریب به ۸۰ لوکوموتیو 
خواهیم داش��ت. بالغ بر ۳ هزار واگن در حوزه حمل و نقل داریم. این 
موارد، چش��م اندازی است که برای گروه فولاد مبارکه تعریف کردیم 
و در افق چشم انداز، تعریف کردیم که ۲۰ درصد سرمایه گذاری ها در 
کسب و کارهای جدید، نوآوری و دانش بنیان باشد.دکتر طیب نیا در 
ادامه به توزیع س��ود فولاد مبارکه به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
میان ۷۰ میلیون نفر در کش��ور اش��اره کرد و گفت: فولاد مبارکه به 
عنوان یک تولیدکننده، در نحوه عرضه، تعیین خریدار و نحوه تعیین 
قیمت پایه هیچ نقشی ندارد و همسو با دولت، به دنبال تعادل در بازار 
اس��ت. وی افزود:بالغ بر ۱۰۰ هزار قطعه در فولاد مبارکه بومی سازی 
شده و بالغ بر ۳ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی طی یک دهه گذشته 
با بومی سازی صورت گرفته است. ثبت سفارش خرید ۵ هزار میلیارد 
تومان از بیش از ۶۰۰ ش��رکت دانش بنیان کشور نیز از دیگر اقدامات 

فولاد مبارکه طی سال گذشته بوده است.
اضافه ش�دن ۱۴ محصول جدید به سبد محصولات  �

فولاد مبارکه در سال ۱۴۰۱
وی اف��زود: توس��عه محصولات جدید در س��بد محصولات فولاد 
مبارکه یکی دیگر از دستاوردهای این شرکت بوده به طوری که سال 
گذش��ته ۱۴ محصول جدید به محصولات این شرکت اضافه شد که 
یکی از مهمترین آن ها ورق فولادی زنگ نزن بوده است. همکاران ما 
بدون حضور یک کارشناس خارجی این محصولات ارزشمند را تولید 
کردند و امسال به صورت انبوه تولید خواهد شد. این به معنای نهضت 
استفاده حداکثری از ظرفیت های موجود و خودباوری است.طیب نیا 

افزود: علی رغم این که ۳ هزار نفر در طرح های توسعه مشغول به کار 
ش��دند، مراحل استخدام ۱۱۰۴ نفر از سال گذشته در فولاد مبارکه 
در حال انجام اس��ت. همچنین امیدواریم در توسعه ها بالغ بر ۶۵۰۰ 

نفر مشغول به کار شوند.
فولاد مبارکه در نحوه عرضه، تعیین خریدار و نحوه  �

تعیین قیمت پایه هیچ نقشی ندارد
یکی از مهم ترین مباحث اقتصادی کش��ور، به حوزه قیمت گذاری 
دلاری در اقتصاد کش��ور ب��از میگردد. در همی��ن رابطه مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه گفت: فولاد مبارکه به عنوان یک تولیدکننده، 
تعیین خریدار و نحوه تعیین قیمت پایه هیچ نقشی ندارد. مدیرعامل 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان با اش��اره به ش��ایعه توزیع رانت های 
کلان ب��ا نرخ ارز دولتی توس��ط این ش��رکت گفت: م��ا از طرفی به 
گرانفروشی متهم هستیم چراکه می گویند محصولات شما در بازار 
توس��ط واسطه گران معامله می شود و از طرف دیگر به ایجاد رانت در 
عرضه محصولات متهم هستیم. این در حالی است که فولاد مبارکه 
به عنوان یک تولیدکننده، سال هاست در نحوه عرضه، تعیین خریدار 
و نحوه تعیین قیمت پایه هیچ نقش��ی ندارد، بلکه همسو با دولت، به 
دنب��ال تعادل در بازار اس��ت. وی افزود: ف��ولاد مبارکه در چارچوب 
دس��تورالعمل ها، میزان ارز خود را شفاف کرده و فروش محصولات 
خود را در س��امانه های مربوطه ثبت می کند. ما ارز خود را به صورت 
آزاد نفروخته ایم و براس��اس دس��تورالعمل های موجود فروخته ایم. 
آنچه که برای ما مهم است، مجموعه قیمت ارز در کشور است چراکه 

اکثر هزینه های ما داخل کشور شکل می گیرد.
س�ود فولاد مبارکه به صورت مس�تقیم و غیر مستقیم  �

میان ۷۰ میلیون نفر در کشور توزیع می شود
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: افتخار می کنیم که برترین 
ش��رکت در س��ودآوری و ایجاد ارزش افزوده در کش��ور هستیم. اما 
س��ودی که فولاد مبارکه ایجاد می کند در کش��ور هزینه می شود و 
در گام نخس��ت به مالیات تبدیل ش��ده و بعد از آن به س��هامدارانی 
می رسد که ۴۰ میلیون نفر آن سهامداران عدالت هستند. در نتیجه 
س��ود ف��ولاد مبارکه به صورت مس��تقیم و غیرمس��تقیم میان ۷۰ 
میلیون نفر در کشور توزیع می شود. سهام فولاد مبارکه سهام بسیار 
 ارزشمندی است، طی ۵ سال گذشته سهم این شرکت ۳۱ برابر شده 

است.

منفعت فولاد مبارکه برای مردم اصفهان �
مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه ب��ر انتفاع مردم اصفهان از فولاد 
مبارکه و منابع تامین مالی پروژه های فولاد مبارکه تاکید کرو وگفت: 
اولین منفعت فولاد مبارکه برای مردم اس��تان اصفهان، اش��تغال و 
درآمدزایی اس��ت که به صورت مس��تقیم و غیرمس��تقیم برای آنان 
ش��کل گرفته است. درآمدی که ۲۶ هزار نیروی فولاد مبارکه کسب 
می کنند، در همین اس��تان هزینه می ش��ود. منافع فولاد مبارکه به 
ش��دت بالاست و باید به گونه ای فعالیت کند که برای منطقه ضرری 
نداش��ته باشد، ارزش افزوده بالای این شرکت گواه بر منفعت داشتن 
فولاد مبارکه اس��ت. وی افزود: هدف گذاری ف��ولاد مبارکه، تبدیل 
اس��تان اصفهان به قطب نوآوری و فناوری کش��ور اس��ت که این امر 
خود برای مردم این اس��تان منفعت دارد. بخشی از منابع مالی فولاد 
مبارکه، حاصل سود این شرکت و اوراقی است که از قبل داشته  و در 
آینده خواهد داشت. این شرکت از نظر منابع مالی محدودیتی ندارد 

و با توجه به صادراتی که دارد، به دنبال وام های ارزی خارجی است.
طرح ه�ای توس�عه کمی گ�روه ف�ولاد مبارکه در  �

شرکت فولاد هرمزگان و در کنار دریا اجرا می شود
مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه با اشاره به پرونده تخلف ۹۲ هزار 
میلیارد تومانی گفت: اصل گزارش تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه 
مربوط به دوره زمانی تا پایان س��ال ۱۳۹۹ بود و تیم جدید مدیریت 
فولاد مبارکه پ��س از این تاریخ، آغاز به کار کرد. هر تخلفی در فولاد 
مبارکه صورت گرفته باید به آن رس��یدگی شود و قبل از نظر مرجع 
قضای��ی، نمی توان در این خصوص قضاوت ک��رد. هر اطلاعاتی از ما 

خواسته شده در اختیار مراجع قضایی قرار داده ایم.
بهره ب�رداری از ف�از ی�ک نیروگاه س�یکل ترکیبی  �

فولاد مبارکه در تیرماه امسال
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان در ادامه گفت: این بنگاه 
سهم ۳۴ درصدی تولید فولاد در کشور و ۲۰ درصدی در منطقه منا 
را دارد. یکی از اهداف این شرکت قرارگیری در جمع ۲۰ تولیدکننده 
برتر فولاد جهان است.این شرکت همچنین بزرگترین تولیدکننده 
آهن اسفنجی است که با راه اندازی نیروگاه های خورشیدی و سیکل 
ترکیبی، اس��تفاده از پساب، کش��ف میدان های گازی ،وصل شدن 
به ش��بکه سراس��ری حمل و نقل ریلی قصد دارد تا مدار پیش��رفت 
و توس��عه خود را هر چه بیش��تر گس��ترش دهد. طیب نی��ا در ادامه 
ازس��رمایه گذاری ۷۵ هزار میلیاردی برای انتق��ال آب به اصفهان تا 

کشف میدان های گازبرای خودکفایی درتولید خبر داد.
دلی�ل س�ودآوری ف�ولاد مبارکه داش�تن زنجیره  �

تولید است
مدیرعامل فولادمبارکه اصفه��ان در ادامه ا صدور مجوز های غیر 
کارشناسی تولید به عنوان یکی از چالش های جدید صنعت فولاد نام 
برد و افزود: وقتی ما ۶۵ میلیون تن ظرفیت در دس��ت احداث داریم 
ب��الای ۱۰۰ میلیون تن مجوز داده ش��ده، تولید الان ۳۰ میلیون تن 
است چرا که زیرساخت و منابع برای آن وجود ندارد و این چالش در 
س��ال های آینده افزایش خواهد یافت. ظرفیت تولید الان ۶۵ درصد 
است و در انتهای هر سال کاهش خواهد یافت. چرا که زیرساخت های 

لازم به خوبی پیش بینی نش��ده اس��ت. در این گردونه باید مدیریت 
یکپارچ��ه صورت گیرد و یکی از دلایل س��ودآوری فولاد مبارکه این 
اس��ت که زنجی��ره تولید را داریم. در عین ح��ال طرح ادغام عمودی 
و افق��ی داریم. باید در حد توانمان رنجی��ره را متوازن کرد. در بحث 
س��رمایه گذاری برای جریان دائمی زاینده رود هم حرفمان این است 
که می خواستیم سرمایه گذاری در این حوزه بکنیم اما اختلافات بین 
اس��تانی و اینکه باید مجوزاتی صادر ش��ود و صادر نشد، منجر شد در 

حوزه ای ورود کنیم که معارض نداشت.
ف�ولاد مبارک�ه نه تنها رانت نمی گی�رد بلکه مزایای  �

زیادی دارد
طیب نیا در پایان س��خنان خود به موض��وع مهمی که این روزها 
داغ ش��ده است پرداخت، اینکه آیا س��ودآوری فولادمبارکه ناشی از 
رانت اس��ت یا نه یا فولاد مبارکه به جامعه مزیت هایی ارائه می کند؟ 
مدیرعامل شرکت فولادمبارکه گفت: اول این تفکر انحرافی است که 
هر کس��ی سود می دهد رانت میبرد و این تفکر دارد در جامعه ترویج 
می شود. این غلط اس��ت. باید دست کارآفرینی را که دارد کار تولید 
می کند و س��رمایه گذاری که دارد سرمایه گذاری می کند بوسید. تا 
وقتی که این تفکر نباش��د و ما نگاهمان این اس��ت که س��رمایه گذار 
رانت خوار اس��ت این کش��ور آباد نخواهد ش��د. طیب نی��ا با تاکید به 
اصحاب رسانه گفت: حواس��تان باشد که بازی این تفکرات انحرافی 
را نخورید. امروز کس��ی که سود نمی دهد منابع را تضییع می کند نه 
کسی که سود می دهد. استفاده از منابع ملی اگر منجر به ارزش افزوده 
شد بهترین جا برای منابع ملی است. ما یارانه بد داریم و یارانه خوب. 
اگر یارانه را جایی دادیم که اش��تغال آفرینی، تولی��د و ارزش افزوده 
ایجاد شد جای یارانه همان جاست نه جایی که مصرف شود و سوخت 
شود؛ یارانه هدفمند یعنی این.  طیب نیا افزود: نکته سوم آنکه ما اصلا 
یارانه نمی گیریم. در بخش گاز که یارانه نمی گیریم. برق که قرار است 
خودمان تولید کنید. هزینه حمل و نقل ما از قیمت جهانی هم بیشتر 
اس��ت. نیروی انسانی نیز که مازاد بر نرم های جهانی است و میتوانیم 
نیروی انسانی را نصف کنیم. به جای آن با بهره وری، افزایش تولید و 
توس��عه های جدید مقیاسمان را درست می کنیم. عوامل سودآوری 
مبارکه این موارد است که هیچ کدام رانت نیست. استفاده حداکثری 
از ظرفیت ه��ای تولید که ای��ن مقدار در دنیا ۷۸ درصد، در کش��ور 
۶۵ درص��د و در فولاد مبارکه بالای ۱۰۰ درصد اس��ت. دومین مورد 
وجود زنجیره کامل از س��نگ تا رنگ و زنجیره متوازن است.  توسعه 
هدفمندی که داریم با مطالعات یک ساله است. ما را باید با بنچ مارک 
جهانی مقایس��ه کرد. میگویند بهترین فولادساران ۱۰ تا ۱۵ درصد 
س��ود می دهند چرا فولاد مبارکه ۳۵ درصد س��ود می دهد؟ باید این 
موضوع را در کنار تفکر بررس��ی کرد. پوس��کو کره با نرخ تورم و بهره 
۲.۵ درصدی، ۱۳ درصد س��ود می دهد و فولادمبارکه اگر بخواهد ۵ 
برابر تورم سود بدهد، باید ۲۵۰ درصد سود ایجاد کند در نتیجه سود 

فولادمبارکه غیرعادی نیست.

توسعه زیرساخت های کشور توسط فولاد مبارکه برای خلق آینده ای بهتر 
 فولاد مبارکه با ۶۱ رکورد تولید و رشد ۱۰ برابری سرمایه گذاری، 

سودآورترین شرکت ایرانی در سال ۱۴۰۱ 
همین صفحه
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مدت ها اس��ت که مس��ئولان ارش��د کش��ور از یک سو و 
صاحبان کس��ب وکار و فعالان اقتصادی از س��وی دیگر، بر 
اهمی��ت میدان دادن به »بخش خصوص��ی واقعی« تاکید 
می کنن��د. در درون دولت هم، اس��تفاده از نظر مش��ورتی 
بخش خصوص��ی موردتاکید رئیس جمهوری، معاون اول و 
معاون حقوقی قرار گرفته و در قالب بخش��نامه ابلاغ  شده 
اس��ت، اما عجیب اینجا است که دولت بخشنامه های خود 
را هم زیر پا می گ��ذارد، در صورتی  که باید به وزرا تکلیف 
شود که در مرحله اول بخشنامه های داخلی خود را به اجرا 
گذارند و بعد نظرات بخش خصوصی را به پیوست طرح ها 
و برنامه ه��ای خود ارائ��ه دهند. اما، با ف��رض اینکه روزی  
بخ��ش خصوصی در حوزه معدن جایگاه��ی بیابد و طرف 
مش��ورت دولت قرار گیرد، مهم ترین موضوعی که باید در 
اولویت قرار گیرد، چیست؟ به گمان من، مهم ترین تغییری 
که باید اعمال ش��ود، در رویه جاری »تنظیم بازار« اس��ت. 
دولت سال ها اس��ت که با پیش بردن این روش مدیریتی، 
هم وقت خود را تلف  کرده و هم مش��کلات متعددی برای 
رش��د تولید و توسعه کس��ب وکار ایجاد کرده است. وقتی 
مجموعه حاکمیتی، خود را در مقام تنظیم گر قرار می دهد، 
به طبع حق دخالت و دست بردن در روال بازار را برای خود 
قائل می ش��ود. در حالی  که باید از این نقش بیرون بیاید و 
در جایگاه مدیریت و حکمرانی بنشیند که وظیفه اصلی و 
اولیه دولت است. اگر نگاه توسعه گرا ، جایگزین نگاه قبض 
و بس��طی موجود شود، بس��یاری از مشکلات فعلی از بین 
خواهد رفت. همان طور که اش��اره ش��د، بهترین کاری که 
دولت می تواند برای سروس��امان دادن به اوضاع نابس��امان 
معدن انجام دهد، این اس��ت که از این همه دخالت در کار 
فع��الان حوزه معدن پرهی��ز و توان خ��ود را بر »مدیریت 
بازار« متمرکز کند و اینجا اس��ت که تشکل های تخصصی 
می توانن��د در تصمیم گیری به دولت کمک کنند. به عبارت 
ساده تر، به جای اینکه دولت به زور دست به کار تغییر شرایط 
طبیعی بازار ش��ود و فقر را تقسیم کند، باید تمرکز خود را 
ب��ر تولید و توزیع ثروت بگذارد و برای افزایش رفاه عمومی 
کمر همت ببندد. به عنوان مث��ال، در زنجیره فولاد، میزان 
تولید کشور در همه بخش ها ۲ برابر میزان نیاز کشور است. 
منطق حکم می کند که وقتی تقاضا بیش از عرضه اس��ت، 
دیگر نباید تنظیم بازار اتف��اق بیفتد. البته دلیل اصلی آن 
که گروهی مانع از تغییر رویه دولت می ش��وند، این اس��ت 
که در حاشیه این تنظیم گری ها، دخالت ها و بایدونبایدها، 
رانت ها و فس��ادهای عظیمی به وج��ود می آید. این رانت و 
فس��اد از چشم بس��یاری از مدیران بالادستی مخفی مانده 
و تصور غالب این اس��ت که سناریوهایی که مدیران میانی 
و کارشناس��ان خاص طراح��ی می کنن��د، واقعیت مطلق 
اس��ت. در حالی که اگر یک جلسه با انجمن ها، اتحادیه ها 
و تش��کل های مختلف برگزار ش��ود و مدیران بالادس��تی 
نظرات و راهکارهای آنها را بشنوند، درمی یابند که بسیاری 
از ممنوعیت ه��ا و محدودیت ه��ا، غیرضروری و نادرس��ت 
اس��ت. به نظر من، بهترین توصیه ای که می شود در شرایط 
موجود به مجموعه حاکمیت معدن داش��ت، این است که 
رأس��ا دس��ت به حل مس��ائل مربوط به این حوزه نزنند یا 
ب��رای ارائه برنامه های اصلاحی، تنظی��م و مدیریت بازار و 
امثال آن در درون خود تصمیم گیری نکند، زیرا عموما هر 
تصمیمی که ابلاغ می ش��ود، کم وکاستی هایی دارد. بعضی 
از آنها به اجبار برگردانده می ش��ود تا موردبازنگری و اصلاح 
مجدد قرار گیرد و بعضی دیگر که به مرحله اجرا می رسند، 
گاهی آسیب های جبران ناپذیری به جا می گذارند. در موارد 
معدودی هم که مس��ئله یا مش��کلی با مسئولان در میان 
گذاش��ته و دلایل کارشناسی ارائه می شود و استدلال ها به 
اثبات می رسد، در نهایت مجموعه دولت به این جمع بندی 
می رسد که زمان زیادی برای طرح مسئله از دست  رفته و 
زیروبم آن روشن شده است و به این ترتیب، کارشناسان که 
معضلی را پیش بینی کرده  و نسبت به وقوع بحران هشدار 
داده اند، کنار می زند و در درون خود اقدام به حل مس��ئله 
می کن��د. در حالی  که وقتی متخصصی درد را تش��خیص 
می ده��د، بهترین مرجع برای ارائه درمان هم وجود دارد و 
باید برای حل نهایی مسئله از وی هم کمک خواست. پس 
راه منطقی آن است که دولت از کارشناسان، صاحب نظران 
و فع��الان این ح��وزه نظرخواهی کند و بع��د راهبردهای 
حاکمیت��ی خود را باتوجه به آنه��ا اعمال کند. تنها در این 
صورت اس��ت که  امید داریم، تغییرات و تصمیمات دولت 
نتیجه بخش باش��د. خلاصه اینکه، برای جلوگیری از تکرار 
مک��رر این چرخه باطل پیش��نهاد می ش��ود که حاکمیت 
معدن یک چندی به مجموعه ه��ای تخصصی اعتماد کند، 
سیاس��ت های کلی نظ��ام حکمرانی را مش��خص و مابقی 
مس��ئولیت ها را واگذار و تنها نتیجه نهایی را مطالبه کند و 
بر آن نظارت داشته باشد؛ شاید این همان کلیدی است که 

سال ها است، مجموعه معدن در پی آن می گردد.

در پی ش��نیده ش��دن زمزمه هایی مبنی بر حذف 
ش��دن ایران از جای��گاه دهمی��ن تولید کننده فولاد 
جهان از س��وی انجمن جهانی ف��ولاد بازخوردهای 
منف��ی و اخبار متع��ددی در فضای مجازی دس��ت 
به دس��ت می ش��ود این در حالی اس��ت که به گفته 
برخ��ی کارشناس��ان این جابه جای��ی رتبه ها هر ماه 
ممکن اس��ت متغیر باشد و مهم معدل ۳ ماهه ایران 

است که همچنان در جایگاه دهم واقع شده است.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، در پی انتش��ار 
خبر حذف ایران از جایگاه دهمین تولید کننده فولاد 
جهان، کیوان جعفری طهران��ی تحلیلگر بین المللی 
ب��ازار آهن و فولاد در گفت وگو ب��ا معدن نامه اظهار 
کرد: به دلیل اینکه در ماه فوریه ترکیه حضور نداشت 
ایران به جایگاه دهم دست یافت اما در ماه مارس به 
دلیل تعطیلات نوروز و ش��رایط آخر س��ال یک پله 
به عقب بازگش��تیم و به رتبه یازدهم رس��یده ایم اما 
همچنان معدل س��ه ماهه اول س��ال میلادی ژانویه، 

فوریه و مارس ما دهم هستیم.

وی در ادام��ه اف��زود: نکت��ه مه��م دررتبه بندی و 
جایگاه ها معدل این ۳ ماه است و ماه به ماه محاسبه 
نمی ش��ود، به عنوان مثال ترکیه به دلیل زلزله اخیر 
یک پله عقب نشست و ایران جایگاه دهم را به دست 

آورد.
گفتنی اس��ت در ماه فوریه ای��ران به دلیل غیبت 
ترکیه یک پله به جلو رفت اما در ماه سوم به جایگاه 
یازدهم رس��ید اما بر اساس معدل سه ماهه همچنان 

در جایگاه دهم قرار دارد.

مجری طرح کمک به تأمین زیربناهای واحد فرآوری تیتانیوم 
کهنوج از پیشرفت حدود ۷۰ درصدی احداث این واحد تا پایان 

اسفند ۱۴۰۱ خبرداد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، علی محمد س��لیمانی 
اظهارک��رد: طب��ق آخری��ن گ��زارش ط��رح اح��داث کارخانه 
کنس��انتره تیتانیوم کهنوج )اس��فند ۱۴۰۱(، میزان پیش��رفت 
تاسیس��ات گاز رس��انی ۸۴.۶۷ درص��د، واح��د س��نگ ش��کن 
۷۵.۴درصد، واحد فرآوری ۶۸.۸۷ درصد، تاسیسات برق )پست 
 ۲۳۰کیلوول��ت( ۶۷.۶ درص��د و تاسیس��ات آب ۶۱ درصد بوده

است.
وی اف��زود: در بخ��ش مع��دن ب��ا پیش��رفت ۷۳ درص��دی 
نی��ز ۴۹ گمان��ه ایج��اد ش��ده و ۳۴۳۰ مت��ر حف��اری صورت 
گرفت��ه اس��ت. پیش بینی ش��ده این طرح با ه��دف تولید ۱۳۰ 
 ه��زار ت��ن کنس��انتره ایلمنیت، اوای��ل ۱۴۰۳ ب��ه بهره برداری

برسد.
مجری طرح کمک به تأمین زیربناهای واحد فرآوری تیتانیوم 
کهنوج با اش��اره به اینکه برای اج��رای این طرح، ۱۸۰۰میلیارد 
تومان و ۲۷ میلیون یورو س��رمایه گذاری برآورد ش��ده، گفت: تا 

پایان س��ال ۱۴۰۱، حدود ۱۴۱۰ میلی��ارد تومان و ۲۳ میلیون 
یورو توسط س��رمایه گذار بخش خصوصی و حدود ۱۴۴میلیارد 
 توم��ان از مح��ل مناب��ع عموم��ی و داخل��ی ایمی��درو هزینه 

شده است.
وی ادامه داد: با بهره برداری از طرح مذکور، ۲۲۰۰ نفر به طور 

مستقیم و غیر مستقیم به کار مشغول خواهند شد.
مجتمع فرآوری تیتانیوم کهنوج )واحد نیمه صنعتی و کارخانه 
در حال احداث تولید کنسانتره( در کیلومتر ۲۵ جاده کهنوج به 

بندرعباس واقع شده است.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
گفت: نی��روگاه ۵۰۰ مگاواتی کرمانش��اه که پیگیری های 
اح��داث آن از چندی قبل آغاز ش��ده، اکن��ون در مراحل 

نهایی کار قرار گرفته است.
ب��ه گزارش ایس��نا، اردش��یر س��عد محمدی ب��ه پروژه 
احداث نیروگاه ۵۰۰ مگاواتی کرمانش��اه اشاره کرد وگفت: 
ش��رکت های مهمی از جمله ش��رکت مل��ی صنایع مس، 
شرکت توس��عه س��رمایه گذاری بانک ملی، شرکت تجلی، 

شرکت سرمدو … سهامداران آن هستند.
وی از ثبت شرکت این نیروگاه با عنوان »نیروگاه پویای 
کرمانش��اه« یاد ک��رد و ادامه داد: در هفت��ه جاری اعضای 

هیات مدیره هم مشخص خواهند شد.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
با بی��ان اینکه اکنون کار جانمایی نی��روگاه در حال انجام 
اس��ت، ابراز امی��دواری کرد به زودی خری��داری زمین نیز 

انجام شود.
سعد محمدی زمان برآورد شده برای احداث این نیروگاه 
و اتصال آن به شبکه سراسری را ۲۴ ماه بعد از عقد قرارداد 
اعلام کرد و افزود: سرمایه گذاری مورد نیاز این نیروگاه بالغ 

بر پنج هزار میلیارد تومان است.
وی ب��ا بیان اینکه اج��رای این طرح ب��دون نیاز به اخذ 
تس��هیلات خواهد بود، اضافه کرد: تقاضا داریم مجوزهای 
مربوطه خصوصا مجوزهای محیط زیستی در داخل استان 

حل و فصل شود و وارد رویه های طولانی ملی نشویم.
س��عدمحمدی با اش��اره به س��یکل ترکیبی ب��ودن این 
نیروگاه و نیاز به آب و گاز، درخواس��ت کرد مجوزهای لازم 
برای تخصیص آب و گاز نیز گرفته شود. مدیرعامل شرکت 

س��رمایه گذاری توس��عه معادن و فلزات با بی��ان اینکه این 
نیروگاه با اولویت تامین برق مورد نیاز کرمانشاه خواهد بود، 
خاطرنش��ان کرد: با اجرای این طرح دیگر برق کارخانجات 

کرمانشاه در فصل گرما قطع نمی شود.
وی همچنین از آمادگی برای سرمایه گذاری صفر تا صد 
و بدون محدودیت در کانی های فلزی شهرس��تان س��نقر 
خبر داد و عنوان کرد: چنانچه ذخایر خوبی در این منطقه 
اکتش��اف ش��ود، بدون وجود خط قرم��زی در بحث منابع 

مالی، در بخش فرآوری نیز سرمایه گذاری خواهیم کرد.
استفاده�از�پساب�برای�تامین�آب�نیروگاه���

محمدطیب صحرایی، اس��تاندار کرمانش��اه نی��ز با بیان 
اینک��ه تم��ام ظرفیت اس��تان را در اختیار ای��ن طرح قرار 
می دهی��م، از پیگیری برای اخ��ذ مجوزهای لازم مورد نیاز 
این نیروگاه خبر داد و گفت: این نیروگاه باید در کوتاهترین 
 زم��ان به نتیجه برس��د، ام��ا کیفیت س��اخت آن نیز بالا 

باشد.
وی با بیان اینکه برقی که در این نیروگاه تولید می ش��ود 
هدیه به مردم همه ایران است، افزود: ما نیز برای کرمانشاه 

درخواس��ت داریم در حاش��یه اجرای این طرح سیس��تم 
تکمیلی اس��تفاده از پساب برای تامین آب نیروگاه در نظر 
گرفته شود، زیرا کرمانشاه با تنش آبی مواجه است و جایز 
نیس��ت آب درجه یک اس��تان را به مباحث کش��اورزی و 

صنعتی اختصاص دهیم.
صحرایی معتقد اس��ت، اس��تفاده از پس��اب تصفیه شده 
ب��رای این نیروگاه دائمی بوده و آب مورد نیاز طرح را برای 
همیش��ه تضین خواهد کرد. وی در ادامه مردم کرمانش��اه 
را شایس��ته بهترین خدمات دانست و گفت: چون مسائلی 
مانند نرخ تورم، بیکاری و... در کرمانش��اه ضریب بیشتری 
دارد، باید طرح های توسعه ای و زیرساختی در کرمانشاه با 

سرعت بیشتری پیش برود.
پیش�رفت��� از� مجل�س� نماین�دگان� حمای�ت�

نیروگاه
در ادامه محمد رش��یدی، نماینده کرمانش��اه در مجلس 
شورای اسلامی نیز برق را نیاز کنونی کل کشور و کرمانشاه 
دانس��ت و گفت: این اس��تان بهترین گزین��ه برای احداث 
نیروگاه در غرب کش��ور بود که نهای��ی کردن این موضوع 
یازده ماه زمان برد و جلسات و پیگیری های فراوانی صورت 

گرفت.
وی اضافه کرد: اگرچه احداث نیروگاه ها از نظر اقتصادی 
چندان مقرون به صرفه نیست، اما به عنوان یک زیرساخت 

مهم خصوصا برای بخش صنعت ضروری است.
رش��یدی با بی��ان اینک��ه پیگیری های لازم ب��رای اخذ 
مجوزه��ا و تخصیص آب و گاز این نی��روگاه انجام خواهد 
ش��د، درخواست کرد مدیرعامل ش��رکت این نیروگاه یک 
فرد بومی کرمانش��اه باش��د. عضو مجمع نمایندگان استان 

کرمانش��اه همچنین از تفاهمنامه یازده هزار میلیارد ریالی 
س��ال گذشته استانداری کرمانش��اه و ایمیدرو یاد کرد که 
در بخش های اکتش��اف، ف��رآوری محص��ولات معدنی و...  
با محوریت شهرس��تان های س��نقر، کرمانش��اه، هرسین، 
گیلانغرب، اس��لام آبادغرب و...  است و ابراز امیدواری کرد 

هرچه زودتر نهایی شود.
ضرورت�توسعه�معادن��

سیدجواد حسینی کیا، نماینده سنقروکلیایی نیز با اشاره 
به وجود محدوده های معدنی غنی در اس��تان کرمانش��اه، 
خواس��تار کار جهادی در زمینه اکتشاف، فرآوری و توسعه 

معادن شد.
وی همچنی��ن از آمادگ��ی برای کمک ب��ه اجرای زودتر 
نیروگاه ۵۰۰ مگاواتی کرمانشاه خبر داد و اظهار کرد: نباید 
فراموش کنیم در شرایط تحریم قرار داریم و کرمانشاه نیز 
اس��تانی با نرخ بیکاری و محرومیت بالا اس��ت، پس باید تا 

جایی که امکان دارد تسهیل گری صورت گیرد.
محس��ن دارابی مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان 
کرمانشاه نیز با اش��اره به تفاهمنامه همکاری منعقد شده 
بین اس��تانداری کرمانش��اه و ایمیدرو )س��ازمان توس��عه 
و نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدنی ای��ران(، گفت: یک 
همکاری مهم دیگر این دو بخش نیروگاه س��یکل ترکیبی 
۵۰۰مگاواتی بود که اکنون کار تعیین س��هام داران و ثبت 
شرکت این نیروگاه انجام شده و در مرحله مکان یابی است.
وی ش��هرک صنعتی زاگرس را یکی از گزینه های محل 
اج��رای این پروژه اعلام کرد و گفت: امیدواریم با جانمایی 
نهایی، هرچه زودتر عملیات اجرایی این نیروگاه بزرگ آغاز 

شود.

پیشرفت��۷۰درصدی�در�ساخت�کارخانه�کنسانتره�ایلمنیت�تیتانیوم�کهنوجحذف�ایران�ازجایگاه�دهم�تولیدکنندگان�جهان�تکذیب�شد

با�مشارکت�شرکت�سرمایه�گذاری�توسعه�معادن�و�فلزات�انجام�می�شود
احداث�نیروگاه���500مگاواتی�کرمانشاه�در�گام�های�نهایی

گروه معدن

ام��روزه مناب��ع طبیع��ی و ذخای��ر معدنی 
اهمیت ویژه ای برای کش��ورهای توسعه یافته 
دارد و هم��واره کش��ورهای صنعتی به دنبال 

استفاده بهتر از منابع طبیعی خود هستند.
گس��ترش و پراکندگی ذخای��ر معدنی در 
ایران باعث شده است که این کشور به عنوان 
یک��ی از ۱۵ کش��ور معدنی جهان ش��ناخته 
ش��ود. در می��ان این مناطق مس��تعد، برخی 
از نواح��ی ای��ران به دلیل عب��ور کمربندها و 
محورهای م��واد معدنی از جمل��ه کانی های 
فلزی و ب��اارزش، ذخایر معدنی ارزش��مندی 
را در خ��ود جای داده اند، ام��ا نکته ای که در 
این زمینه بس��یار حائز اهمیت اس��ت، نحوه 
بهره برداری از ظرفیت عظیمی اس��ت که در 
کش��ور وج��ود دارد. امروزه گس��ترش دانش 
بش��ر موجب اختراع تجهیزات بسیاری شده 
اس��ت که این تجهی��زات می تواند در انتخاب 
بهتری��ن روش ب��رای بهره ب��رداری از معادن 
کم��ک ش��ایانی کن��د. درواق��ع فناوری های 
نوینی مانند هوش مصنوعی باعث می شود که 
بهترین منابع معدنی یافت شوند و در نهایت 
با توجه به ویژگی های معدن می توان بهترین 
روش را برای اس��تخراج م��واد از معدن مورد 
نظر انتخاب کرد. برای بررس��ی بیش��تر نقش 
فناوری ه��ای نوین در انتخ��اب بهترین روش 
برای معدن کاری گفت وگوی ایمنا با علی خان 
نصراصفهان��ی، دانش��یار گروه زمین شناس��ی 
دانشگاه آزاد اس��لامی واحد اصفهان به شرح 

زیر است.
در دنی�ا چ�ه می�زان به اس�تفاده از  �

تجهیزات نوین در بهره برداری از معادن 
اهمیت داده می شود؟

ب��ه ط��ور کل��ی در دنی��ا تجربیات بس��یار 
متعددی پیرام��ون ن��وآوری در فناوری های 
مرتب��ط ب��ا بهره ب��رداری از معادن مش��اهده 
می ش��ود که از جمله آنها می توان به استفاده 
از سیس��تم های هوشمند نقل و انتقال معادن 
زیرزمینی اش��اره کرد. این نوع از سیستم در 
منابع خطرناکی مانند زغال سنگ بسیار حائز 

اهمیت اس��ت زیرا بهره برداری از این معادن 
نیازمند سیستمی است که بتواند نقل و انتقال 

را به صورت مکانیزه و هوشمند انجام دهد.
چرا بش�ر ب�رای فرآینده�ای متعدد  �

مع�دن کاری ب�ه فناوری های نوی�ن نیاز 
دارد؟

درواق��ع انس��ان ها ب��ه دلی��ل ش��رایط و 
توانایی های��ی ک��ه دارند در برخ��ی از مواقع 
ممکن است قدرت محدودی برای بهره برداری 
از مع��ادن داشته باش��ند، اما ماش��ین آلات و 
تجهی��زات نوین از توانایی وی��ژه ای برخوردار 
هستند و به واسطه همین ویژگی می توانند در 
هر ش��رایطی به بهترین شکل ممکن فعالیت 
و از خودش��ان محافظ��ت کنن��د، همچنین 
اس��تفاده از فناوری های نوین سرعت و دقت 

بهره برداری از معادن را نیز افزایش می دهد.

چ�ه  � توس�عه یافته  کش�ورهای  در 
تغییراتی در فرآیند مع�دن کاری اعمال 

شده است؟
امروزه در کشورهای توسعه یافته استفاده از 
انرژی های خورشیدی، گازهای طبیعی و سایر 
انرژی های دیگر که ب��رای تولید مواد معدنی 
مورد استفاده قرار می گیرد به سمت سوخت 
پاک هدایت ش��ده است. به بیان دیگر امروزه 
ان��رژی تجدیدپذی��ر جایگزین س��وخت های 
پیشنی شده است و تجهیزات معدن کاری نیز 
از همین انرژی اس��تفاده می کنند. استفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر یکی از تغییراتی است 

که در کشورهای پیشرفته مشاهده می شود.
آیا هوشمندس�ازی در بهبود مصرف  �

انرژی معادن نقش دارد؟
بل��ه، اس��تفاده از انرژی های پ��اک به طور 

غیرمستقیم با سیستم های هوشمند، فناوری 
هوش مصنوعی و سیستم های ارتباطی کنترلی 
در ارتباط است. قرار گرفتن این چند فناوری 
در کن��ار یکدیگر باعث می ش��ود که مصرف 
انرژی تا حد بس��یاری کاهش یابد، همچنین 
با اس��تفاده از این سیستم می توان انرژی های 

پاک را جایگزین سوخت های پیشین کرد.
و  � انتخ�اب  در  نوی�ن  فناوری ه�ای 

استخراج معادن چه نقشی ایفا می کند؟
یکی از مس��ائلی که در ح��وزه معدن کاری 
مطرح می ش��ود، اتوماس��یون هایی اس��ت که 
در سیس��تم های انتق��ال ریلی م��ورد توجه 
ق��رار می گی��رد. در ای��ن ح��وزه می توانیم با 
کم��ک تکنولوژی ه��ا و فناوری ه��ای نوی��ن 
برای اس��تخراج مع��دن به طور هوش��مندانه 
عم��ل کنیم و م��واد معدن��ی را ب��ه صورت 

انتخابی اس��تخراج کنی��م. به بی��ان دیگر با 
تکنولوژی ه��ای فعلی می ت��وان عمل جدای 
مواد معدن��ی از باطله را انج��ام داد تا میزان 
حمل ونقل کاهش یابد. علاوه بر این مس��ئله 
اس��تفاده از تجهیزات نوین می تواند از اتلاف 
بیش از حد انرژی در فرآیند انتقال و ترافیکی 
 که ممکن است تش��کیل شود نیز جلوگیری 

کند.
نوی�ن در  � از فناوری ه�ای  اس�تفاده 

بهره برداری از معادن چه اهمیتی دارد؟
ب��ه ط��ور کل��ی تم��ام مزای��ا و تأثی��رات 
فناوری های نوین و فرآیند معدن کاری باعث 
می شود که بش��ر برای بهره برداری از معادن 
به سمت استفاده از فناوری های نوین هدایت 
ش��ود. درواقع بش��ر با اس��تفاده از تجهیزات 
متعدد می توان کیفیت فعالیت خود را بهبود 
بخش��د، میزان عمق اکتشاف را افزایش دهد، 
در پی جویی مواد معدنی، انتخاب مواد و منابع 
مورد نظر به بهترین ش��کل ممکن عمل کند 
و اکتش��اف و تصمیم گیر برای تبدیل مناطق 

مختلف به معدن را آسوده تر کند.
آیا تجهیزات نوین در چگونگی روند  �

معدن کاری تأثیر دارد؟
بله، یکی از مراحلی که در حوزه معدن کاری 
علاوه بر انتقال مواد باطله و مکان نگه داری از 
آنها بس��یار مورد توجه قرار می گیرد، انتخاب 
چگونگی بهره برداری از معادن اس��ت. درواقع 
بهره برداری از مع��ادن می تواند به دو صورت 
روباز یا زیرزمینی انجام ش��ود و فناوری های 
نوین در جهت انتخاب بهترین روش استخراج 
و جابه جای��ی م��واد معدن��ی کمک ش��ایانی 
می کند. علاوه بر این موارد تأمین، نگه داری و 
استفاده از تجهیزات نقل و انتقال نیز با کمک 
فناوری های نوین بهبود می یابد. اس��تفاده از 
فناوری های نوین باعث می ش��ود که در حوزه 
اس��تحصال و فرآوری م��واد معدنی بهترین و 
بهینه ترین روش را انتخاب کنیم و در نهایت 
موجب می ش��ود که کم ترین مواد ش��یمیایی 
ب��رای فرآوری م��واد و کم ترین ان��رژی برای 
استحصال و تولید ماده معدنی مورد استفاده 

قرار گیرد.

فناوری  نوین، راهی برای صرفه جویی در هزینه معادن
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شفافیت اطلاعات، گمشده اکتشاف
گروه معدن

بسیاری از پژوهش هایی که در سرتاسرجهان 
برگ��زار می ش��ود س��مت کانس��ارهای پنهان 
معدنی متمایل شده اند اما در ایران دسترسی 
به اطلاعات و تجهی��زات جدید در این باره از 

اکتشاف هم سخت تر شده است. 
محمدامین جعفری، کارشناس ارشد زمین 
شناسی در خصوص مناطق امید بخش معدنی 
به بازار گفت: درحال حاضر کانس��ارهای بسیار 
زیادی وجود دارد که هنوز ش��ناخته نشده اند 
و یا برخی کانس��ارها به س��ختی شناس��ایی 

می شوند. 
وی تصریح کرد: شناسایی نواحی امید بخش 
معدنی اول توس��ط چینی ها شناس��ایی شد و 
بقیه دنیا هم آن را با روش های مختلف شروع 
کردند. م��ا هم می توانیم در این حوزه فعالیت 
کنیم و به نتایج خوب و قابل قبولی برسیم. به 
خصوص این که مق��الات خوبی در این رابطه 
ارائه ش��ده است و افراد قوی در این حوزه کار 

می کنند.
به گفته جعفری، بخش هایی در کش��ورمان 
وجود دارد که س��رب و روی آن مناطق مورد 
اکتش��اف قرار نگرفته است. یا سمت سبزاور و 
ش��اهرود هم یکس��ری ذخایر کرومیت وجود 
دارد که هنوز شناسایی نشده است. همچنین 
در جنوب کرمان نواحی پر ظرفیت مس و طلا 

داریم که آنها هم خیلی جای کار دارند.
این کارشناس ارش��د زمین شناسی تصریح 
کرد: در هر منطقه براساس ویژگی های زمین 
شناس��ی که دارند می توانیم به دنبال یکسری 
م��واد معدنی خاص باش��یم. زیرا ای��ران واقعا 
ج��ای کار دارد و همین الان هم خیلی کارها 
می ت��وان در این حوزه انج��ام داد. وی درباره 
نتیجه بخشی اکتش��افات تصریح کرد: چیزی 
که درحال حاضر مهم است و درباره آن اطلاع 
د اریم این اس��ت ک��ه تمامی دس��تگاه ها ی 
اکتشافی برای معادن قدیمی هستند که باید 
حتم��ا بر روی آنها بازنگری صورت پذیرد. وی 
درباره روش های اکتشافی معادن گفت: یکی از 
روشهایی که مورد شناسایی قرار گرفته است 
تلفیق روش های متعدد برای شناسایی مناطق 
امی��د بخش معدنی اس��ت. وی تاکید کرد: در 
علم زمین شناس��ی می توان از سایر علوم هم 

کمک گرفت. مثل مغناطیس س��نجی، زمین 
شناسی س��اختاری و بسیاری رشته های دیگر 
که اگر تمامی ای��ن پارامترها را کنار همدیگر 
بگذاریم می توانیم ذخیره های پنهان و مناطقی 
که امکان کانی زایی دارند را مورد شناس��ایی 
قرار دهی��م. این دانش��جوی دکت��رای زمین 
شناسی ادامه داد: کاری که ما انجام می دهیم 
این اس��ت که از ه��ر کدام از عل��وم کارهایی 
که ب��ه شناس��ایی کانس��ارهای پنهان کمک 
می کنند اس��تفاده می کنیم. ک��ه یکی از آنها 
 علم مغناطیس سنجی است که زیر شاخه علم 
ژئوفیزی��ک اس��ت. جعف��ری تصریح ک��رد: با 
اس��تفاده از هواپیما یکس��ری دیت��ا از مناطق 
م��ورد مطالعه مان برداش��ت می کنیم که این 
دیتاها می آیند یکس��ری امواج به داخل زمین 
ارس��ال می کنن��د که ای��ن امواج ب��ا توجه به 
چگالی منابعی که زیر زمین وجود دارد دیتای 
ی برداشت می کنند. این دیتاها هرچه سنگین 
تر باش��د این عدد بزرگتر است و ممکن است 
خاصیت فلزی داشته باشد. و در مقابل هرچه 
دیتا س��بک تر باشد عدد کوچکتر خواهد بود. 

این اعداد نش��ان می دهد چیزی که خاصیت 
فلزی یا مغناطیسی داشته باشد در آن منطقه 
وجود دارد یا ندارد. وی افزود: برای شناسایی 
این موارد هم نرم افزارهای خاصی وجود دارد 
که ای��ن دیتاها را مورد تجزی��ه و تحلیل قرار 
می دهند و یک نقشه برای آن تعیین می شود. 
که این نقشه به ما آنومالی می دهد و مسئله ای 
که مدنظر ماست مورد شناسایی قرار می گیرد. 
وی گفت: با اس��تفاده از تصاویر ماهواره ای که 
یکسری هایشان در دسترس هستند را دانلود 
می کنیم و با اس��تفاده از یکسری شاخص ها، 
که داخ��ل کتاب های بین الملل��ی وجود دارد 
اس��تفاده کرده و موارد مختلف را شناس��ایی 
می کنیم. در نتیجه با استفاده از دیتاهایی که 
شناسایی ش��د به صورت سیستماتیک یا غیر 
سیس��تماتیک داده ها را مورد تجزیه و تحلیل 
قرارمی دهیم و غلظت کانس��ار مورد نظرمان 
را برداش��ت می کنیم. این کارش��ناس ارش��د 
زمین شناس��ی گفت: در نهایت با اس��تفاده از 
نقش��ه های زمین شناسی گس��ل های مناطق 
مورد نظر شناسایی می شوند. درنهایت تمامی 

نقش��ه هایی که به دست می آید را باهم تلفیق 
می کنیم. زیرا هرکدام از علوم برای ما مشخص 
می کنن��د ک��ه مث��لا در این منطق��ه چه نوع 
معدنی وجود دارد. وی در خصوص مشکلاتی 
که در زمینه شناس��ایی معادن جدید در ایران 
وج��ود دارد بیان کرد: مش��کلات متعددی در 
این راس��تا وجود دارد ک��ه از جمله مهم ترین 
آنها این اس��ت که متاس��فانه به دانشجویان و 
پژوهش��گران حوزه زمین شناس��ی بهای لازم 
داده نمی شود. اگر با ۱۰ تا ۱۵ میلیون بتوانیم 
دیتاس��ازی را انج��ام دهیم و رویش��ان مانور 
بدهیم چنی��ن کاری را برایم��ان نمی کنند و 
متاسفانه بودجه در اختیارمان قرار نمی دهند 
تا کارهای پژوهش��ی را انج��ام دهیم. به گفته 
وی، این درحالی اس��ت که از م��ا یک انتظار 
بی جای��ی دارند که ما ذخیره ه��ای خوب را با 
یک نرخ خیلی کم برایشان شناسایی کنیم که 

این مسئله اصلا امکان پذیر نیست.
ای��ن کارش��ناس ارش��د زمی��ن شناس��ی 
خاطرنشان کرد: شرایط به گونه ای شده است 
که درحال حاضر دیگر آن اعتماد لازم و کافی 

وجود ندارد و دلیل این امر هم اصلا مش��خص 
نیس��ت. درحالی که اگر بودجه مناس��بی در 
اختی��ار بخش زمین شناس��ی قرارداده ش��ود 
نواحی امید بخشی معدنی به خوبی شناسایی 

می شود.
وی در پاسخ به این سوال که طی سال های 
اخیر چه معادن ارزشمندی شناسایی شده اند 
بیان کرد: معادن مس کرمان و معادن س��رب 
روی اس��ت که روی این معادن درحال حاضر 
مانورهای خوبی داده می شود. البته کنار سرب 
و روی هم یکس��ری عناصر خاص است که بر 
روی آ نها هم مطالعاتی انجام می ش��ود. علاوه 
بر این موارد یکس��ری عناصر فرعی هم وجود 
دارد که راه خودش را پیدا می کنند و براساس 
کارایی ک��ه در تجارت دارن��د در اولویت قرار 

می گیرند.
جعف��ری در خص��وص اکتش��اف مع��ادن 
س��نگ های قیمتی بیان کرد: یکسری معادن 
در خراس��ان رضوی، مش��هد و برخی مناطق 
دیگر وجود دارند؛ اما به خاطر بالا بودن هزینه 
اکتش��اف س��مت اکتش��اف این گونه معادن 

نمی روند.
جعفری تاکید کرد: البته برخی ها هم اعتقاد 
دارند س��نگ های قیمتی مانند سرب و روی و 
طلا ارزش س��رمایه گذاری ندارند، برای همین 
بر روی این گونه معادن اصلا س��رمایه گذاری 
نمی کنن��د و معادن به صورت راکد باقی مانده 

است.
به گفته وی، حتی یکسری معادن وجود دارد 
که به معادن اس��تراتژیک معروف است و آنها 
هم جای کار دارند تا به بهره برداری برس��ند؛ 
اما هنوز کاری روی این گونه معادن هم انجام 
 نش��ده اس��ت که برخی از آنها س��مت زنجان 

هستند.
جعفری عن��وان کرد: باید به پژوهش��گران 
حوزه معدن و زمین شناسی اهمیت بیشتری 
داده ش��ود. آنه��ا فق��ط احتیاج به یکس��ری 
دیتاه��ای اولیه دارن��د. که نیاز ب��ه همکاری 
بیشتری از س��مت دولت دارند تا کارهایشان 
روی روال ع��ادی س��پری ش��ود در حالی که 
هم اکنون دانش��جویان علاقه من��د از کمبود 
ش��دید اطلاعات رنج می برند و ادامه این روند 
عملا این علاقمندان ب��ه این نوع فعالیت ها را 

سرخورده می کند.

معاون��ت بهره ب��رداری مجتمع م��س ش��هربابک گفت: با 
توج��ه به اهمیت روزافزون فعالیت ه��ای دانش بنیان و مقوله 
هوشمندس��ازی صنای��ع، مجتمع مس ش��هربابک در س��ال 
گذش��ته در این ح��وزه فعالیت های مختلفی را به س��رانجام 

رسانده است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی انجم��ن مس، رامین طبس��ی 
نژاد به تش��ریح اقدام��ات در حوزه دانش بنیان، بومی س��ازی 
تغلی��ظ،  مع��دن،  ذوب،  ام��ور  در  هوشمندس��ازی  و 
پالایش��گاه، لیچینی��گ و امورفن��ی و کارخانج��ات جانب��ی 
مجتم��ع م��س ش��هربابک پرداخ��ت و گف��ت: در خصوص 
توس��عه هم��کاری ب��ا ش��رکت های دانش بنی��ان، مجتم��ع 
م��س ش��هربابک در پروژه ه��ای مختل��ف با این ش��رکت ها 
هم��کاری داش��ته اس��ت و در آینده ای نزدی��ک معدن مس 
 میدوک به عنوان نخس��تین معدن هوش��مند کشور خواهد

شد.
طبسی نژاد تش��ریح کرد: در امور ذوب پروژه هایی از جمله 
طراح��ی، مدل س��ازی و تهیه نرم اف��زار راهب��ر فرآیند کوره 
فلش، اس��تقرار نرم افزار جامع اطلاعات خط تولید، س��اخت 
قطعات حساس مسی )ساخت کولینگ المنت ها و لاندرها(، 
 بومی سازی مواد نسوز و دیر گداز ) تولید آجرهای نسوز کوره ها(،
و  )تولی��د ج��رم  دیرگ��داز  و  نس��وز  م��واد  بومی س��ازی   
ملات نس��وز کوره ه��ا و لاندرها(، س��اخت داک��ت پنوماتیک 
کانوای��ر، طراح��ی و س��اخت قطع��ات خ��اص مهندس��ی 
)دیافراگم تیتانیومی(، ش��بیه سازی، س��اخت و تعمیر چرخ 
دنده ه��ای کوره کنورت��ور و طراحی و تولی��د تجهیزات دانه 
 بن��دی و ارتعاش��ی )قطعات س��رند ل��رزان( ص��ورت گرفته

است.
وی بیان کرد: هوشمند س��ازی عملیات ذوب کنس��انتره از 
طریق پیاده سازی برنامه راهبر فرآیند کوره و هوشمندسازی 
عملی��ات تبدیل مات در کوره کنورت��ر و ایجاد مدل تجربی 
دو اق��دام مه��م در ح��وزه هوشمندس��ازی ام��ور ذوب بوده 
است.طبس��ی نژاد ب��ه فعالیت ه��ای دانش بنی��ان در ام��ور 

پالایش��گاه اش��اره کرد و گفت: در پالایش��گاه خات��ون آباد 
نی��ز ۶اقدام دانش بنیان و ۱۵مورد بومی س��ازی انجام ش��ده 
اس��ت ک��ه اقدام��ات دانش بنیان ش��امل اص��لاح کانال های 
یاب��ی  عارض��ه  کامپوزیت��ی،  پوش��ش های  ب��ا   هوارس��انی 
متالورژیکی فرآیند پانچ کاتد مس، جایگزینی نمونه دس��ته 
کاتد ایرانی ب��ه جای خارجی، اصلاح پوش��ش های حفاظت 
از خوردگی، مدل س��ازی مس��یر by pass پس خط گردش 
الکترولی��ت، بررس��ی امکان س��نجی اس��تفاده از رزین های 
ایران��ی در تولی��د پوش��ش های FRP از اقداماتی اس��ت که 
 ب��ا همکاری ش��رکت های دانش بنیان کش��ور انج��ام گرفته 

است.
وی در ح��وزه فعالیت ه��ای دانش بنیان معدن��ی گفت: از 
مهم ترین این اقدامات می توان به استقرار سیستم مانیتورینگ 
در شرکت های معدنی طرف قرارداد، انجام مقدمات برگزاری 
مناقص��ه مانیتورینگ مرک��زی امور معدن، پیگی��ری انجام 
س��اخت کارخانجات تولید مواد ناریه امولس��یونی، پیگیری 
تامین ماش��ین آلات مورد نیاز حمل مواد ناریه با شرکت های 
داخلی و برگزاری مناقصه و عضویت در کمیته ماش��ین آلات 
مجتم��ع و پیگی��ری و همکاری ب��ا ش��رکت های داخلی در 
خصوص مدیریت بهینه سولفور کم عیار از طریق بیومتالورژی 

اشاره کرد.
طبس��ی نژاد در اش��اره به اقدامات هوشمندسازی در امور 
تغلیظ گف��ت: ۷اقدام هوشمندس��ازی در ای��ن امور صورت 

گرفته اس��ت ک��ه مهم ترین آنه��ا ایجاد س��امانه ثبت تراک 
 در س��نگ ش��کن اولی��ه و پیگی��ری س��امانه ASR پلاس 

مانیتورینگ است.
مع��اون بهره برداری مجتم��ع مس ش��هربابک در ادامه به 
فعالیت های دانش بنیان در امور پش��تیبانی فنی اش��اره کرد 
و گفت: دس��تگاه تخلیه کننده رطوبت هوا که توس��ط آلمان 
ساخته می شده است توسط یک شرکت داخلی ساخته شده 

است.
همچنین س��اخت سنسور سطح س��یالات، طراحی، تهیه 
نقش��ه، تامین، نصب و راه اندازی الکتروپمپ کارخانه اس��ید، 
تهی��ه نقش��ه و تامین قطعات مربوط به پم��پ تغذیه بویلر و 
مکانیکال س��یل های پمپ های افقی کارخانه اسید که توسط 
س��ازندگان خارجی انجام می شده اس��ت توسط شرکت های 

داخلی انجام شده است.
طبس��ی نژاد افزود: در امور لیپچین��گ میدوک نیز ۶مورد 
بومی سازی قطعات صورت گرفته است که ساخت پمپ های

ksb، ساخت کاتد استنلس استیل، ساخت اند سربی آلیاژی، 
س��اخت اسکیمر طنابی، س��اخت اسپیسر واس��تدبولت های 
مربوط به اند س��ربی وس��اخت دس��تگاه ش��ورتینگ فریم از 

مهم ترین انها بوده است.
وی، آماده س��ازی لاکش��یت های موج��ود جه��ت ورود به 
ن��رم اف��زار جامع تولی��د و نص��ب فلومتر جه��ت ثبت کلیه 
مقادی��ر فرآین��دی از جمل��ه مص��ارف م��واد و ان��رژی را از 
لیچین��گ ام��ور  اقدام��ات هوشمند س��ازی در   مهم تری��ن 

 بوده است.
مع��اون بهره ب��رداری مجتمع م��س ش��هربابک در بخش 
دیگ��ری از س��خنانش رکورده��ای تولی��د در بخش ه��ای 
مختلف مجتمع در س��ال ۱۴۰۱را تش��ریح ک��رد و گفت: در 
س��ال تولید، دانش بنیان و اش��تغال آفرین، تلاشگران معدن 
میدوک با اس��تخراج۶۰میلیون و۶۸۴هزار و۷۴۰تن توانست 
با افزایش۹.۳درصدی نس��بت به قبل، رکورد جدیدی را ثبت 
کنند و در بخش اکس��ید و باطله استخراجی معدن میدوک 

با تناژ۵۲میلیون و۸۳هزار و۶۰۹تن با افزایش ۱۰.۸درصدی 
 نس��بت ب��ه رک��ورد قب��ل، موفق ب��ه ثب��ت رک��ورد جدید

شدند.
طبس��ی نژاد به افزایش۱۰.۴ درصدی کنس��انتره مصرفی 
ذوب خاتون آباد نس��بت به رکود قبل اش��اره ک��رد و میزان 
 کنس��انتره مصرفی در سال گذشته را۴۴۴هزار و۲۲تن اعلام 

کرد.
وی ادامه داد: میزان اند حاصل از کنسانتره ذوب خاتون آباد 
در س��ال ۱۴۰۱ ب��ه میزان ۹۲هزار و۴۰۳تن بوده اس��ت که 
ب��ا افزایش۱۰.۱درصدی نس��بت به رکورد قب��ل همراه بوده 
وهمچنی��ن در زمینه تولی��دی ذوب خاتون آباد ب��ا افزایش 
۲.۲درصدی نسبت به رکورد قبل، به میزان ۱۲۴هزار۳۳۸تن 

در سال گذشته رسید.
معاون��ت مجتمع م��س ش��هربابک میزان کات��د تولیدی 
پالایش��گاه خاتون آب��اد در س��ال۱۴۰۱را ۱۰۲هزار ۸۰۲تن 
اع��لام کرد که نس��بت ب��ه رکورد قب��ل در س��ال ۱۳۹۹با 

افزایش۴.۷درصدی روبه رو بوده است.
وی ب��ا اش��اره به این مطل��ب که مجتمع مس ش��هربابک 
در زمین��ه ی تولید اکس��ید مولیبدن نیز رک��ورد جدیدی را 
به ثبت رس��انده اس��ت گفت: در س��ال گذش��ته ۱۵۶۵تن 
اکس��ید مولیبدن تولید ش��ده اس��ت که نس��بت ب��ه رکورد 
 قبل در س��ال ۱۳۹۶ ب��ا افزایش۱۷.۶درصدی هم��راه بوده

است.
طبس��ی نژاد همچنین ب��ه ثبت رکورد جدی��د در کارخانه 
ی اس��ید س��ولفوریک اش��اره کرد و گفت: اسیدسولفوریک 
کارخانه خاتون آباد در س��ال گذشته با رشد۳۰.۸درصدی به 

میزان۳۲۰هزار و ۵۲۸تن رسیده است.
وی ضم��ن تقدی��ر از ت��لاش همه جانبه پرس��نل مجتمع 
م��س در ام��ر تولید، اب��راز امیدواری ک��رد با اس��تمرار این 
فعالیت ه��ای دانش بنی��ان، مجتم��ع م��س ش��هربابک در 
 زمین��ه افزای��ش وارتق��ا کیفی��ت تولی��د گام ه��ای مثبتی 

را بردارد.

مدیرعامل ش��رکت سنگ آهن مرکزی ایران – بافق از آغاز 
حمل س��نگ آهن اس��تخراجی از آنومالی هش��ت ناریگان به 
چغارت خبر داد و گفت: ذخی��ره این آنومالی دارای ۲ بخش 

عمقی و سطحی است.
به گزارش ایراس��ین، مجتبی حمیدیان اف��زود: به منظور 
دستیابی به مشخصات فنی ذخیره مانند شکل ماده معدنی، 
عم��ق آن، ش��رایط کیفی و کم��ی آن و... هم اکنون عملیات 
اکتش��اف در معدن ناریگان در حال انجام اس��ت و پیش بینی 

می شود طی مدت ۱۸ ماه به سرانجام برسد.

وی اظه��ار ک��رد: میزان ذخی��ره در بخش عمق��ی که به 
۲قسمت »آ« و »ب«  تقس��یم می شود بیش از ۱۵۰ میلیون 
تن تخمین زده ش��ده اس��ت که همگام با فعالیت اکتشافی، 
بهره برداری از ذخایر سطحی این معدن در بخش های سی و 
دی نیز آغاز ش��ده که پیش بینی می شود این ذخایر بیش از 

۶ میلیون تن باشد.
شرکت س��هامی خاص معادن سنگ آهن مرکزی ایران در 
۱۰ کیلومتری ش��مال شرقی شهر بافق و در حاشیه مرکزی 
ایران قرار دارد، این ش��رکت در سال ۱۳۵۰ برای اکتشاف و 

بهره برداری از کانس��ارهای آهن منطقه بافق توسط سازمان 
س��ابق ذوب آه��ن ایران تاس��یس ش��د و هم اکن��ون یکی از 
واحدهای مهم زیرمجموعه شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران و بزرگ ترین شرکت تولید کننده سنگ آهن دانه بندی و 

کنسانتره کشور است.
باف��ق در فاصله ۱۱۰ کیلومتری ش��هر یزد و س��نگ آهن 
چغ��ارت در فاصله ۱۲ کیلومتری ش��هر بافق قرار دارد، بیش 
از ۵ هزار و ۴۰۰ نفر در ش��رکت س��نگ آهن مرکزی بافق و 

شرکت های زیر مجموعه آن به کار اشتغال دارند.

معاونت بهره برداری مجتمع مس شهربابک:

معدن مس میدوک نخستین معدن هوشمند کشور می شود

آغاز انتقال سنگ آهن از آنومالی هشت ناریگان

 بررسی زمینه های 
 همکاری شرکت مس 

با شهرداری کرمان
زمینه های همکاری ش��رکت مل��ی صنایع مس 
ایران با ش��هرداری کرمان در جلس��ه ای با حضور 
مدیرعام��ل ای��ن ش��رکت و سرپرس��ت معاون��ت 
هماهنگی امور اقتصادی استان کرمان مورد بحث 

و گفت وگو قرار گرفت.
به گ��زارش روابط عمومی ش��رکت ملی صنایع 
مس ایران، این جلسه پیرو دعوت امیر حسن زاده، 
سرپرس��ت معاون��ت هماهنگ��ی ام��ور اقتصادی 
اس��تانداری کرم��ان و ب��ه منظور بررس��ی امکان 
همکاری ش��هرداری کرمان و شرکت ملی صنایع 
مس ایران در ارتباط با مولدسازی برخی از اراضی 
متعلق به ش��هرداری کرمان و ایجاد اشتغال مولد 
که برکات آن نصیب آحاد مردم، شهرداری کرمان 
و ش��رکت ملی صنایع مس ایران خواهد ش��د، با 
حضور علی رستمی، مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران و بهروز رحمتی، معاون تولید ش��رکت 
م��س در تاریخ چهارش��نبه ۳۰ فروردی��ن ماه در 

کرمان برگزار شد.
بر اس��اس این گ��زارش، پس از ارائ��ه اطلاعات 
پایه مرتبط با اراضی متعلق به ش��هرداری کرمان 
در ج��وار مس��جد ام��ام کرم��ان و ظرفیت ه��ای 
ب��ازار ط��لای کرم��ان توس��ط مقامات اس��تان و 
همچنین تولید کنس��انتره حاوی عناصر گران بها 
در ش��رکت مل��ی صنایع م��س ایران، مقرر ش��د 
موض��وع ام��کان همکاری ه��ای دوجانب��ه بی��ن 
ش��رکت مل��ی صنای��ع مس ای��ران و ش��هرداری 
 کرم��ان م��ورد بررس��ی دقی��ق کارشناس��ی قرار

گیرد .
گفتنی است این جلس��ه در راستای شعار سال 
مبنی بر »مهار تورم و رشد تولید« از طریق تقویت 
صنایع پایین دس��تی و با اس��تفاده از ظرفیت های 
ش��رکت مس برگزار ش��ده اس��ت و پ��س از تهیه 
گ��زارش مطالعات فنی و اقتص��ادی، در ارتباط با 
همکاری ه��ای دوجانب��ه تصمیم��ات نهایی اتخاذ 

می شود.

 سهم ۳۸.۵ درصدی
 زغال سنگ پرورده طبس 

از تولید ملی
شرکت زغال سنگ پروده طبس در سال ۱۴۰۱ 
سهم ۳۸.۵ درصدی از سبد تولید ملی زغال سنگ 
را به خود اختصاص داد و طی ۹ س��ال گذش��ته با 
تامین بخش عمده نیاز شرکت های بزرگ صنعتی 
ایران، نظیر ذوب آهن اصفهان، به عنوان بزرگ ترین 
درخش��یده  کش��ور  زغال س��نگ   تولیدکنن��ده 

است.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، کریتی ثانی، 
مدیرعامل ش��رکت زغال سنگ پروده طبس گفت: 
شرکت پروده طبس در سال ۱۴۰۱ با تولید بیش 
از یک میلی��ون و ۹۰۹ تن زغال س��نگ خام و به 
تبع آن تولید ۷۰۲ هزار تن کنس��انتره زغال سنگ 
کک ش��و، ضمن شکستن س��قف های قبلی آماری 
خود در ای��ن بخش ها، ش��اخص های جدیدی در 
حوزه اس��تخراج و تولید این ماده معدنی در ایران 

به ثبت رساند.
وی گف��ت: بر اس��اس آمار انجمن زغال س��نگ 
ای��ران، در س��ال ۱۴۰۱ مجموع تولید کنس��انتره 
زغال سنگ کشور یک میلیون و ۸۲۲هزار تن بوده 
ک��ه ۶۱درصد این می��زان در حوضه زغالی طبس 

تولید شده است.
کریت��ی ثانی، اجرای ط��رح خریداری تجهیزات 
س��ت دوم لانگوال با ه��دف جلوگی��ری از توقف 
اس��تخراج و ط��رح توس��عه اکتش��اف تکمیل��ی، 
طراحی، تجهیز، آماده س��ازی و اس��تخراج ذخایر 
بلوک ۶ از جمله برنامه های امس��ال این ش��رکت 
اع��لام و اظه��ار امی��دواری ک��رد با اج��رای این 
طرح ه��ا بخ��ش زی��ادی از نی��از وارداتی کش��ور 
ب��ه زغال س��نگ مرتف��ع و ی��ک گام اساس��ی در 
 تکمیل زنجیره تولید زغال س��نگ کشور برداشته

شود.
ش��رکت زغال  س��نگ پ��روده طب��س در س��ال 
۱۳۸۶ آغ��از ب��ه کار ک��رد و هم اکنون ب��ه عنوان 
نخس��تین بهره ب��ردار تم��ام مکانیزه زغال س��نگ 
کش��ور در منطق��ه پ��روده طب��س ب��ه عن��وان 
بزرگ ترین ناحیه زغال س��نگ کک ش��وی کشور، 
 س��الانه ۵/۱ میلی��ون ت��ن زغال س��نگ تولی��د 

می کند.
در کارخانه زغال شویی این شرکت هم به عنوان 
بزرگ ترین کارخانه زغال ش��ویی ایران، ۷۵۰ هزار 

تن کنسانتره زغال سنگ کک شو تولید می شود.

اخبار
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یک کارشناس صنعت فولاد گفت: وضعیت معادن در سال 
جدید با توجه به گستره طبیعی رو به بهبود است.

رامی��ن راد در گفت وگ��و ب��ا فولادب��ان با اش��اره ب��ه بهتر 
ش��دن ش��رایط مع��ادن در امس��ال، اظه��ار کرد: براس��اس 
تحلیل های ب��ه عمل آماده، ش��اخص های کلی��دی عملکرد 
برای اکتش��افات و توس��عه معدنی، تولید کنس��انتره، کاتد و 

مفت��ول در حال پیگیری اس��ت. وی گف��ت: برای محصولات 
پایین دس��تی، فناوری بالا و اس��تفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنی��ان با هدف دس��تیابی به ارزش اف��زوده بالاتر برای 
 س��هامداران، باید س��رلوحه فعالیت تمام��ی صنعتگران قرار 

گیرد.
راد بیان کرد: در س��ال گذشته با وجود همه محدودیت ها و 

مش��کلات موجود از جمله قطعی های برق و گاز، اما در تولید 
بیشتر مواد و محصولات معدنی رشد به ثبت رسیده است.

ب��ه گفته این فعال صنعت فولاد، س��ال گذش��ته در حوزه 
اکتش��افات اقدامات جدی به ثمر رس��ید و تلاش ش��د تا در 
بخش عمده ای، پروانه های جدید در مدار اکتشاف قرار گیرند.

ای��ن کارش��ناس صنعت فولاد خاطرنش��ان ک��رد: با وجود 

روند فزاینده ارزش اس��می، سرمایه گذاری در معادن در حال 
بهره ب��رداری بدون احتس��اب معدن نفت خ��ام، گاز طبیعی و 
خاک رس، س��رمایه گذاری واقعی در این بخش در سال های 
۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰، روند نزولی داشته و کمترین سرمایه گذاری 
واقعی مربوط به سال ۱۴۰۰ و با رقم ۷.۷ هزار میلیارد تومان 

بوده است.

سیر نزولی سرمایه گذاری در بخش معدن ادامه دارد
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گروهمعدن

به مناسبت »روز ملی ایمنی حمل ونقل«، در گزارش امروز 
»روزگارمعدن« س��رفصل ترابری مواد معدنی را س��وژه قرار 
دادی��م و از تقی نبئی و مهدی لطفی اصل خواس��تیم ضمن 
مروری بر وضعیت حمل مواد معدنی در کشور به پرسش های 
زیر پاس��خ دهند: از میان روش های حمل ونقل مواد معدنی، 

ج��اده ای، دریای��ی، ریلی و هوایی کدامیک ایمنی بیش��تری 
دارند، کدام یک کمتر به محیط زیس��ت آس��یب می رس��انند، 
تاثیر کدام بر نرخ تمام ش��ده کمتر اس��ت و ظرفیت کدام یک 
بیش��تر اس��ت؟ اهمیت و کارآیی کدام بیشتر است و باتوجه 
به موقعیت جغرافیایی کشور و هزینه های سرسام آور، توسعه 
کدامی��ک باید در اولویت قرار گی��رد؟ آنچه در ادامه می آید، 
مروری است بر نظرات این 2 کارشناس و فعال حوزه معدن.

حمل ونقل سبز، حامی 
محیط زیست

در گزارش »روزگار معدن« درباره حمل ونقل مواد معدنی مطرح شد

رئی��س کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: ب��رای این ک��ه معدن 
ب��رای نس��ل های آین��ده بمان��د، صندوقی مثل 
 صندوق توس��عه ملی در قانون برای معدن ایجاد 

کردیم.
به گ��زارش مهر، مصطفی طاه��ری در برنامه 
ش��بکه خبر گفت: م��ا در کمیس��یون صنایع و 
مع��ادن مجل��س، در حوزه معدن در دو دس��ته 
ورود کردیم؛ یکی شرایط موجود است؛ ما اکنون 
معادنی را در کش��ور داریم که فعالیت می کنند، 
اما تولید و استخراج آنها به نسبت ظرفیت کشور 

کم است.
موج��ود  مع��ادن  همی��ن  داد:  ادام��ه  وی 
باع��ث  ک��ه  بودن��د  مواج��ه  چالش های��ی  ب��ا 
ای��ن  از  اس��تخراج  و  به��ره وری  ب��ود،   ش��ده 
مع��ادن ب��ه حداق��ل برس��د، مث��لا در ح��وزه 
ماش��ین آلات معدن��ی ب��ه ش��دت فرس��ودگی 
داش��تیم ک��ه باع��ث ش��ده ب��ود از خ��ود این 
 مع��ادن موج��ود نتوانی��م ب��ه خوبی اس��تفاده 

کنیم.
مع��ادن  و  صنای��ع  کمیس��یون  رئی��س 
از  یک��ی  گف��ت:  اس��لامی  ش��ورای  مجل��س 
 اتفاقات��ی ک��ه در ای��ن دول��ت افتاد توانس��تیم

بع��د  در  ماش��ین آلات  در  را  نوس��ازی  ی��ک 
نظارتی با هم��کاری دولت انج��ام دهیم به ویژه 
 در س��ال ۱۴۰۱ ک��ه واقع��ا ی��ک نفس��ی ب��از

شد.
وی افزود: دس��ته دوم در اص��لاح خود قانون 
مع��ادن اس��ت، قان��ون مع��ادن ما نی��از به یک 
بازنگری داشت، در بعد تقنینی ما در کمیسیون، 
اص��لاح قان��ون مع��ادن را ج��زو اولویت هایمان 
قرار دادی��م که با کمک خ��ود بخش خصوصی 
و مع��ادن و آن ه��ای ک��ه در خ��ط مق��دم این 
 قضیه هس��تند، این را هم در کمیس��یون اصلاح 

کردیم.
رئی��س کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی گف��ت: کاری ک��ه در اصلاح 
اس��ت  ای��ن  دادی��م،  انج��ام  مع��ادن   قان��ون 
ک��ه هم��ان ط��ور ک��ه اکتش��افات را افزای��ش 
را  بیش��تری  مع��ادن  بتوانی��م  ت��ا  می دهی��م 
اس��تخراج کنی��م، ب��ه دنب��ال این هس��تیم که 
 حق��وق دولت��ی را نیز متناس��ب ب��ا آن افزایش

بدهیم.
وی اف��زود: دو س��ال قب��ل حق��وق دولت��ی 
مع��ادن دو ه��زار میلیارد تومان ب��ود، اما اکنون 
 ب��ه ۴۶ ت��ا ۴۷ ه��زار میلی��ارد تومان رس��یده

 اس��ت که ب��ا ای��ن اکتش��افات و واگذاری های 
جدی��د ک��ه اخی��را اتفاق افت��اده اس��ت، حتما 
 ای��ن رقم به ب��الای صد ه��زار میلی��ارد تومان 

می رسد.
مع��ادن  و  صنای��ع  کمیس��یون  رئی��س 
و  انف��ال  مع��دن  اس��لامی  ش��ورای  مجل��س 
ذخی��ره ب��رای آین��دگان اس��ت گف��ت: ب��رای 
 اینک��ه مع��دن ب��رای نس��ل های آین��ده بماند، 
نگوین��د مع��دن را این ه��ا )نس��ل های قبل��ی( 
برداش��تند و برای نس��ل های آین��ده نماند، یک 
صندوقی مثل صندوق توس��عه ملی که در نفت 
اس��ت، در قانون برای معدن ایج��اد کردیم، ۵۰ 
 درص��د حق��وق دولت��ی در آنجا ق��رار می گیرد

ک��ه هم ای��ن پول ب��ه ص��ورت تس��هیلات در 
زنجی��ره مع��دن ب��رای نس��ل های بع��د هزینه 
ش��ود و ه��م این پ��ول م��دام در این ج��ا باقی 
 بمان��د و ب��ه ص��ورت تس��هیلات پرداخ��ت و 

دریافت شود.
انج��ام  را  کاره��ا  یعن��ی  ک��رد:  اضاف��ه  وی 
می دهی��م؛ اکتش��اف را آم��اده می کنی��م، ه��م 
نس��ل فعلی اس��تفاده کند و هم برای نسل های 
آینده تا انتها قابل اس��تفاده باش��د و نس��ل های 
 آین��ده نی��ز از ای��ن انف��ال بتوانن��د اس��تفاده 

کنند.
طاه��ری همچنین به افق آینده معدن اش��اره 
ک��رد و گفت: ما ب��رای اینکه در مع��دن بتوانیم 
پیشرفت کنیم نخست باید بدانیم زیر زمین چه 

داشته های داریم.

 اقدامات حمایتی مجلس 
از معدن

خبر

تقینبئیـکارشناس
وفعـالمعدن:در میان 
روش های گوناگون حمل 
مواد معدن��ی، حمل ونقل 
دریای��ی و ریلی در زمینه 
به مراتب   HSE رعای��ت 
ایمن تر و س��الم تر اس��ت و علاوه بر این، انرژی 
کمت��ری صرف می کند و به همین دلیل این 2 
روش را می توان حمل ونقل س��بز نامید. مزیت 
ای��ن 2 ش��یوه در مقایس��ه ب��ا نوع ج��اده ای 
حمل ونقل بیش از پیش روش��ن می شود، زیرا 
تراب��ری جاده ای علاوه بر خطرات و مش��کلات 
زی��ادی که دارد، زیرس��اخت های بیش��تری را 
تخری��ب می کن��د و آلودگی زیس��ت محیطی 
بالات��ری به دنب��ال م��ی آورد. پ��س در ترابری 
بین المللی؛ روش حم��ل دریایی و در تبادلات 
داخلی؛ حمل ونقل ریل��ی، در زمینه HSE، از 
روش های دیگ��ر به مراتب بااهمیت تر و ایمن تر 

است.
ضعف ماشین آلات �

مقصد مبادلات م��واد معدنی در داخل و هم 
در خارج از کش��ور اس��ت، بنابراین اولویت ها و 
مزیت های ه��ر یک از روش ه��ای حمل، برای 
مقاص��د داخلی و خارجی باتوج��ه به امکاناتی 
ک��ه در دس��ترس ق��رار دارد و مزیت هایی که 
هریک در اختیار صادرکننده یا واردکننده قرار 

می دهد، انتخاب می شود.
حمل ونقل داخلی، بیش��تر به صورت جاده ای 
اس��ت و بای��د گف��ت که انصاف��ا کش��ور ما از 
زیرس��اخت های جاده ای خوبی برخوردار است 
ک��ه می توان از آنها برای رس��اندن مواد معدنی 
به اقصی نقاط کش��ور یا انتق��ال آنها به مبادی 
خروجی، مرزها و بندرگاه ها اس��تفاده کرد، اما 
درباره امکانات لجس��تیکی ضعف ماشین آلات 
حمل به شدت احساس می شود. به ویژه در یک 
دهه اخیر که با مشکل تحریم و افزایش نرخ ارز 
هم مواجه بوده ایم و امروزه ماش��ین آلات حمل 
بس��یار گران و با دسترس��ی محدود در اختیار 

شرکت ها و پیمانکاران حمل قرار می گیرد.
پ��س امکان��ات لجس��تیکی م��ا به نس��بت 
ج��اده ای  حمل ونق��ل  عمران��ی  زیرس��اخت 
کش��ورمان رش��د نکرده است. از س��وی دیگر، 
استهلاک ماش��ین آلات حمل بار معدنی بسیار 
بالا اس��ت. زیرا دسترسی به قطعات مرغوب به 

دش��واری امکان پذیر و باتوجه به نرخ ارز بسیار 
هزینه بر اس��ت. بنابراین، در کامی��ون به اندازه 
کافی و با ش��رایط مطلوب و مناسب حمل مواد 

معدنی در اختیار نداریم.
با این ح��ال در مقیاس محل��ی، تنها امکان 
برای حمل م��واد معدنی، همین روش جاده ای 
اس��ت که در خود معدن، بین معدن تا کارخانه 
و واحده��ای فرآوری و همین ط��ور در ترابری 
داخل استانی یا میان استانی مورد استفاده قرار 

می گیرد.
ضعف در توسعه ریلی �

در زمینه لکوموتیو و واگن هم ضعف بسیاری 
وج��ود دارد. علاوه بر آن، خط��وط راه آهن هم 
توان حمل تناژ محدودی دارند. از سوی دیگر، 
زیرس��اخت های ریل��ی برای هم��ه نقاط هدف 
وج��ود ندارد و این باعث می ش��ود ک��ه از این 
مزیت، ک��ه یکی از اولویت ه��ای حمل داخلی 
است، محروم بمانیم. ضعف این زیرساخت ها در 
زمینه حمل مسافر یا کالاهای غیرمعدنی کمتر 
مشهود است، اما برای حمل بار سنگین معدنی 
که نیازمند زیرساخت های قوی تری است، توان 

اندک و بسیار محدودی دارد.
۲ در برابر ۳۰ �

اگرچ��ه خطوط ریلی در کش��ور از نظر طول 
در 2 دهه اخیر رش��د خوبی داشته و چند برابر 
ش��ده اس��ت، اما باتوجه به اینکه ایران یکی از 
کش��ورهای پهناور دنیا اس��ت، ضریب توسعه 
ریلی، در مقایس��ه با کش��ورهای توسعه یافته و 
فعال در زمینه معدن، مثل کانادا و اس��ترالیا و 
دیگر کش��ورهایی که با آنها مقایسه می شویم، 
چندان مناس��ب نیس��ت. ظرفیت لکوموتیوها 
و س��امانه واگن هایی که به آن وصل هس��تند، 
حداکثر می توانند پاس��خگوی حمل 2 هزار تن 
باشند، در حالی که در کشورهای پیشرفته این 
رقم به ۳۰ هزار تن نزدیک ش��ده است. روشن 
است که ما فاصله بسیار زیادی با استانداردهای 
لازم برای حم��ل مواد معدنی داریم و هرچقدر 
این ظرفیت افزای��ش پیدا کند و امکانات ریلی 
مناسب تر شود، امکان حمل ارزان تر و سریع تر 

فراهم می شود.
هوایی یا دریایی �

حمل هوایی مواد معدن��ی کمابیش در هیچ 
جای دنی��ا در اولویت قرار ندارد. در کش��ور ما 
ه��م آنقدر ناچیز اس��ت ک��ه می توانیم بگوییم 

به هیچ وجه در دس��تور کار قرار ندارد. در زمینه 
حم��ل دریایی در بنادر جن��وب از یک بندر تا 
بن��در دیگر ممکن اس��ت حم��ل داخلی انجام 
ش��ود، اما باتوجه به اینک��ه حمل ونقل دریایی 
عموما برای صادرات به خارج از کش��ور اس��ت، 
در حمل ونقل داخلی کمتر مورداس��تفاده قرار 

می گیرد.
ب��رای حمل ونق��ل خارج��ی؛ بی��ن تراب��ری 
دریای��ی  روش  دریای��ی،  و  ریل��ی  ج��اده ای، 
موردتوجه و وثوق بیشتری است. به دلیل اینکه 
حجم کالایی که می توان با کشتی جابه جا کرد، 
خیلی بیشتر از جاده ای و ریلی است و به همین 
دلی��ل در اولویت قرار دارد و نرخ تمام ش��ده و 
سرعت حمل ونقل هم در این روش بیشتر است 
و می توان مواد معدنی را به نقاط دوردست دنیا 
حمل کرد. برای مثال، می توانیم مواد معدنی از 
کش��ورهای افریقایی، استرالیا، هند، پاکستان و 
دیگر مناطق دور و نزدیک با کشتی وارد کنیم 
و این امکان فقط در حمل ونقل دریایی ممکن 

و میسر است.
بنابراین چ��ه در صادرات و چ��ه در واردات؛ 

اولویت اصلی دریا است.
ریلی یا جاده ای �

حمل ونقل ریلی هرچند فقط با کش��ورهای 
همس��ایه ممکن اس��ت، ام��ا از طری��ق اتصال 
خط��وط راه آهن که با ترکی��ه داریم، می توانیم 
مواد و محصولات معدنی را تا اروپا حمل کنیم. 
علاوه بر این، از طریق افغانستان و ترکمنستان 
می توانیم حمل ریلی را تا چین ادامه دهیم و به 
این ترتیب، با اتصال به شبکه های خطوط ریلی 
کش��ورهای توس��عه یافته می توانیم از امکانات 

وسیع و گسترده آن استفاده کنیم.
حمل ونقل ج��اده ای در درجه بعدی اهمیت 
ق��رار دارد، چ��ون هم س��رعت و ه��م ظرفیت 
پایین ت��ری دارد و به همین دلی��ل، حمل ونقل 
جاده ای با کش��ورهای همس��ایه به ویژه عراق، 
افغانس��تان، ترکمنس��تان و ارمنس��تان انجام 

می شود و بسیار محدود است.
ترابری خارجی �

در زمین��ه حمل ونقل دریای��ی که اولویت در 
ترابری خارجی است، ضعف های زیادی داریم از 
جمله ضعف در حوزه تخلیه واگن ها و بارگیری 
به کشتی که امکانات مناسبی نداریم و ظرفیت 

بسیار محدود است.

البته در بندرعباس، ظرفیت هایی از گذش��ته 
وجود داشته و س��رمایه گذاری هایی روی چند 
پروژه جدید در س��ال های اخیر صورت گرفته 
و رشد نس��بی خوبی داشته اس��ت، اما باز هم 
می ت��وان گف��ت، از ای��ن حیث با کش��ورهای 

توسعه یافته فاصله بسیار زیادی داریم.
در بندر ش��هید بهش��تی چابهار هم پروژه ای 
پیش بینی ش��ده اس��ت که ظرفیت متناسبی 
را ایج��اد خواهد کرد و می توان��د امکانات ما را 
برای حمل ونقل بهتر، سریع تر و ارزان تر مواد و 
محصولات معدنی چ��ه در زمینه واردات و چه 

صادرات افزایش دهد.
قیمت تمام شده �

در صورتی ک��ه زیرس��اخت لازم و امکاناتی 
ک��ه به آن اش��اره ش��د، در دس��ترس باش��د، 
حمل ونقل ریل��ی در داخل کش��ور و حتی در 
مبادلات منطقه ای می توان��د امکانات خوبی را 
در اختیار تجار قرار دهد و از نظر نرخ تمام شده، 

مقرون به صرفه باشد.
ام��ا در حمل ونق��ل خارج��ی، روش دریایی 
س��ریع تر و مقرون به صرفه ت��ر از دیگر روش ها 
اس��ت. حمل جاده ای به دلیل اس��تهلاک بالا، 
کمبود امکانات لجستیکی، سطح بالای عملیات 
مدیریت��ی که نی��از دارد و آس��یب های جانبی 
که به زیرس��اخت های ج��اده ای وارد می کند، 
اولویت آخر اس��ت و معمولا ب��رای حمل ونقل 
محلی ک��ه امکانات دریایی و ریل��ی در اختیار 
 نیس��ت، مورد اس��تفاده قرار می گیرد و توصیه 

می شود.
مزی��ت روش ه��ای گوناگون حم��ل، باتوجه 
به مکان هدف، موردمقایس��ه قرار می گیرد. از 
آنجایی که امکانات و زیرساخت های حمل ونقل 
جاده ای در کش��ور در دس��ترس اس��ت، هیچ 
روش دیگری نمی تواند جای ترابری جاده ای را 
بگیرد،اما در مقیاس مل��ی و برای ترابری مواد 
معدنی از اقصی نقاط کشور به هم یا به مرکز و 
از مرک��ز به نقاط دور مرزی، ظرفیت جاده ای و 
ریلی با هم در رقابت هستند. در بعضی مناطق 
که امکانات ریلی فراهم است، حمل ونقل ریلی 
مزیت محس��وب می ش��ود و در برخی دیگر از 
نقاط که امکانات و زیرساخت ها موجود نیست، 

از روش حمل جاده ای استفاده می شود.
در مقیاس فراملی و برای صادرات به ویژه در 
بخش هایی که به دریا دسترسی داریم، باتوجه 

به ارزانی و امکان حمل ونقل با حجم بالا، روش 
حم��ل دریایی بی رقی��ب اس��ت و به هیچ وجه 
تراب��ری ج��اده ای و ریلی نمی توان��د در زمینه 
حمل ونقل فرامل��ی با ظرفی��ت دریایی رقابت 

کند.
سریع و مقرون به صرفه �

هرچقدر در زمینه توس��عه زیرس��اخت ریلی 
و لجس��تیک مرب��وط ب��ه آن س��رمایه گذاری 
بیش��تری انج��ام دهیم، می توانی��م در مقیاس 
مل��ی و منطق��ه ای حمل ونقل��ی س��ریع تر و 
مقرون به صرفه تری داش��ته باشیم و در ترابری 
بین المللی، برای خاور دور، افریقا، اروپا و امریکا 
به طورقط��ع توس��عه زیرس��اخت های بندری و 
ادوارت حمل دریایی باید در اولویت قرار گیرد 
و توصیه ما این اس��ت که اگ��ر می خواهیم در 
زمین��ه حمل ونق��ل بین المللی موفق باش��یم، 
به طورحتم باید زیرساخت های بندری و ادوات 
مربوط به حمل دریایی را مورد توجه بیشتری 
قرار دهیم تا در آینده بتوانیم در سطح منطقه 

حرفی برای گفتن داشته باشیم.
از س��وی دیگر، باتوجه به کمبودهایی که در 
زمینه تامین مواد معدنی موردنیاز صنایع فعال 
مثل صنایع ف��ولاد، آلومینیوم، مس، س��رب ، 
روی و کانی های غیرفلزی مانند شیشه، کاشی 
و حتی س��یمان داریم، در آینده نزدیک دچار 
کمب��ود مواداولیه خواهیم ش��د و به این دلیل، 
نیازمند واردات هستیم. از سوی دیگر، ظرفیت 
تولید برخ��ی مواد اولیه و محص��ولات معدنی 
به فراوانی در کش��ور وجود دارد، همین طور به 
نیروی انسانی متخصص و انرژی ارزان دسترسی 
داری��م و می توانیم برای مب��ادلات بین المللی 
م��واد معدنی، چه در زمین��ه واردات مواد اولیه 
موردنیاز، چه درباره صادرات محصولات معدنی 
حجیم و سنگین مثل سیمان و گچ برنامه ریزی 
کنیم و باید اقتصاد این حوزه را بیش��تر مدنظر 

قرار دهیم. 
تحقق این مهم مس��تلزم آن است که علاوه 
بر اکتشاف تکمیلی در مناطق معدنی مستعد، 
برنامه وارداتی دقیقی داشته باشیم و برای این 
منظور، زیرس��اخت های وارداتی بندری کشور 
را، به ویژه خط��وط ریلی به مبدأ و مقصد بنادر 
جنوب و شمال کشور را توسعه دهیم تا بتوانیم 
ص��ادرات و واردات را به نحو مطلوب تری انجام 

دهیم.

ـ لطفیاصـل مهـدی
فعـال و کارشـناس

معدن:
از مولفه های اساسی در 
نرخ تمام شده مواد معدنی 
که تاثیر بسزایی در کاهش 
ی��ا افزایش آن دارد، نحوه حمل ونقل آن اس��ت. 
بنابرای��ن این مولفه باید به نحوی انتخاب ش��ود 
که هم نرخ تمام ش��ده محصول معدنی را کاهش 
دهد و هم از نظر میزان ظرفیت حمل ونقل مواد 
معدنی، ایمنی و رعایت ضوابط زیست محیطی در 

سطحی استاندارد قرار داشته باشد.
امروزه برای حمل ونقل م��واد معدنی، ۴روش 

وج��ود دارد ک��ه عبارتن��د از: ریل��ی، دریای��ی، 
هوای��ی و ج��اده ای. با در نظ��ر گرفتن  موقعیت 
جغرافیایی کش��ور و همچنین محل وقوع معادن 
ایران می توان گفت ک��ه حمل ونقل مواد معدنی 
به ترتیب به ش��کل جاده ای، ریلی و دریایی دارای 
اهمی��ت و گزینه های مناس��بی برای حمل ونقل 

مواد معدنی هستند.
مزایا و معایب �

حمل ونق��ل م��واد معدن��ی به ش��کل هوای��ی 
در حال��ت کل��ی گزین��ه مناس��بی ب��رای مواد 
معدنی نیس��ت و در کش��ور ما نیز به دلیل نبود 
زیرس��اخت های مناسب و همچنین آلودگی های 
زیس��ت محیطی، بالا بودن هزینه این ش��کل از 

حمل ونقل گزینه مناس��بی نیس��ت. استفاده از 
حمل ونقل ریلی در کاهش نرخ تمام ش��ده مواد 
معدنی تاثیر بسزایی دارد؛ این یکی از روش های 
مه��م در حمل ونقل مواد معدنی اس��ت و امکان 
انتق��ال م��واد معدنی در مقی��اس و ظرفیت بالا 
ب��ا بازدهی مناس��ب را فراهم م��ی آورد. به علاوه 
کاهش مخاطرات زیس��ت محیطی و آسیب وارد 
نکردن به زیرس��اخت های ارتباطی از مزایای آن 
به شمار می رود. اس��تفاده از حمل ونقل جاده ای، 
متداول ترین روش انتقال مواد معدنی در کش��ور 
ما بوده که این امر ب��رای انتقال مواد معدنی در 
مسیرهای کوتاه گزینه مناسبی است. همچنین، 
جغرافیای محل وقوع معادن در کشور به صورتی 

است که اس��تفاده از این روش را اجتناب ناپذیر 
کرده،ام��ا اس��تفاده از حمل ونق��ل ج��اده ای در 
مس��یرهای طولانی و همچنی��ن در ظرفیت بالا 
توجی��ه اقتصادی ندارد و علاوه بر افزایش هزینه 
معدنکاری و به تبع آن، نرخ تمام شده، به راه های 
ارتباطی آس��یب می رس��اند و برخی مخاطرات 
زیس��ت محیطی را نیز به همراه خواهد داش��ت. 
حمل ونقل مواد معدنی به صورت دریایی نیز برای 
واردات و ص��ادرات برخی م��واد معدنی از جمله 
مواد معدنی فلزی و زغال س��نگ گزینه مناسبی 

است.
بهترین گزینه �

در حالت کلی می توان گفت که اگر مولفه های 

نرخ تمام ش��ده، رعایت ضوابط زیس��ت محیطی، 
راندمان و جابه جایی مواد معدنی در ظرفیت های 
ب��الا م��لاک مقایس��ه ق��رار گیرند، اس��تفاده از 
حمل ونق��ل ریلی ب��رای مواد معدن��ی گزینه ای 
مناس��ب و موردتایی��د اس��ت. همان گونه که به 
دفعات گفته شده، توسعه زیرساخت های معدنی 
ج��زو اولویت های بس��یار مه��م در بحث اقتصاد 
معدن است و در این میان، ضرورت دارد توسعه 
زیرس��اخت های راه ارتباط��ی به ترتی��ب اولویت 
حمل ونق��ل ریلی و جاده ای در راس��تای کاهش 
هزینه ه��ای معدن��کاری و توس��عه فعالیت های 
معدن��ی با لحاظ ضوابط زیس��ت محیطی مدنظر 

سیاست گذاران معدن قرار گیرد.

از آنجای��ی ک��ه در انج��ام کلی��ه فعالیت ه��ای رقابت��ی 
مهم ترین چالش بر س��ر س��رعت و نرخ کالا است، هر چقدر 
چالش ه��ای موجود در زمینه حمل ونقل کمتر ش��ود، توان 

 رقاب��ت آن ب��ا رقبای خارج��ی منطقه ای و جهانی بیش��تر 
می شود.

بهبود روند حمل ونقل کالا می تواند هم س��رعت دادوستد 

را افزای��ش دهد و هم موجب کاهش نرخ تمام ش��ده باش��د. 
برای بهبود کیفیت و کمیت زیرس��اخت های حمل ونقل در 
گام نخس��ت، باید تلاش کنیم مش��کلات موجود رفع شود 

و در ق��دم بعدی با اولویت ق��رار دادن برنامه هایی که جذب 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی را تسهیل می کند، به توسعه 

زیرساخت حمل ونقل همت کنیم.

ترابری سبز

به ترتیب اولویت

سخن پایانی



گسترش طرح های تشویقی 
تولید فولاد در هند

یک مقام ارش��د صنعت به ET گفت، دولت در 
حال بررسی گسترش دامنه طرح تشویقی مرتبط 
با تولید )PLI( برای تولید فولاد است تا محصولات 

بیشتری را تحت تاثیر و نفوذ آن قرار دهد.
به گزارش معدن نیوز، این مقام مس��ئول گفت: 
ش��رکت های کالاهای س��رمایه ای که ماشین آلات 
صنعت فولاد را تولی��د می کنند می توانند یکی از 
بخش هایی باشند که می توانند در محدوده طرح 

PLI برای فولاد قرار گیرند. 
این ط��رح درحال حاضر فقط محصولات ویژه یا 
ارزش اف��زوده در بخش فولاد را پوش��ش می دهد. 
ای��ن مقام اجرایی گفت: وزارت فولاد از نمایندگان 
صنعت در مورد آنچه ک��ه فکر می کنند باید درج 
ش��ود نظر خواس��ته است و پاس��خ آنها را تا پایان 
اردیبهشت ماه جویا شده است. دور دوم این طرح 

احتمالا پس از آن اجرا خواهد شد.
طرح تش��ویقی مرتبط با تولید در س��ال ۲۰۲۰ 
راه اندازی ش��د و در ابتدا تنها چند بخش را هدف 
قرار داد که اکنون گسترش یافته است و ۱۴ بخش 

از جمله فولاد ویژه را پوشش می دهد.
دول��ت ۶۳۲۲ کرور روپیه برای فولاد ویژه تحت 
طرح PLI به مدت پنج س��ال برای ارتقای تولید 
محلی این گریدهای فولادی اختصاص داده است. 
این محصولات شامل محصولات فولادی روکش 
شده و اندود شده، فولاد با استحکام بالا، ریل های 
ویژه، محصولات فولادی آلیاژی و فولاد الکتریکی 
است که در بخش هایی مانند خودرو، دفاع و نیرو 

مورد استفاده قرار می گیرند.

 بازیافت راه حل 
تامین مس نخواهد بود

گ��روه بی اچ پی که بزرگ ترین معدن مس جهان 
را در صحرای آتاکاما در شیلی اداره می کند، گفت: 
تقاضا )ب��رای مس( وج��ود دارد. آنچه به نظر من 
ب��ه طور بالقوه بر آن تأثیر می گذارد، کمبود عرضه 
اس��ت. در صورت ع��دم عرضه، ش��اهد جایگزین 

خواهیم بود.
به گزارش معدن نیوز، چارلز جانسون، مدیرعامل 
گروه تجاری انجمن آلومینیوم، به رویترز گفت که 
صنع��ت آلومینیوم اکنون »فرص��ت فوق العاده ای 

برای رشد در این بازار دارد.«
مدیران مس اذعان کردند که اس��تخراج معادن 
از عملکرد ضعیفی برخوردار است که بخشی از آن 
به دلیل نقص های ایمنی در گذش��ته است و این 
مس��ئولیت را بر عهده شرکت ها می گذارد تا برای 

پذیرش مسئولیت های بیشتر تلاش کنند.
کودلک��و،  مدیرعام��ل  س��وگارت،  آن��دره 
بزرگتری��ن تولیدکنن��ده م��س جه��ان، گفت: ما 
 صنعت��ی داریم که بای��د اعتماد جامع��ه را جلب

کند.
در حالی که ن��رخ بازیافت مس در حال افزایش 
است، مدیران صنعت گفتند که یک “اقتصاد دایره 
ای" ک��ه تقریباً ب��ه طور کامل بازیافت می ش��ود، 

احتمالا قریب الوقوع نیست.
می گوی��د   )Aurubis AG )NAFG.DE
تقریب��اً نیمی از کاتدهای مس آن با مواد بازیافتی 
ساخته شده اند، اما دهه ها طول می کشد تا به ۱۰۰ 

درصد برسد.
رولند هرین��گ، مدیرعام��ل Aurubis گفت: 
»بازیاف��ت مواد، حتی اگر بتوان همه چیز را جمع 
آوری ک��رد، به هیچ وجه برای تقاضا کافی نخواهد 
بود. ما به فعالیت های معدنی بیش��تری نیاز داریم، 
زی��را تقاضا برای مس در س��ال های آینده افزایش 

می یابد
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باطله های معدنی جایگزین 
مواد حیاتی می شوند

»روزگارمعدن« گزارش می دهد 

انتظ��ار م��ی رود ک��ه این مع��دن در ۴ س��ال اول 
بهره برداری س��الانه ۵۱۰۰۰ اونس ط��لا تولید کند. 
 Aura Minerals ،»ب��ه گ��زارش »روزگار مع��دن
تولید خ��ود را در مع��دن روباز ط��لای Almas در 
Tocantins برزی��ل آغاز کرده اس��ت. این ش��رکت 
انتظار دارد تا جولای ۲۰۲۳ به تولید تجاری در معدن 

و کارخانه الماس دست یابد. 
 Aura رودریگو باربوسا، رئیس و مدیرعامل شرکت
Minerals گفت: ما امروز با ش��روع تولید نخستین 
پروژه گرین فیلد خود که تنها در ۱۶ ماه تکمیل ش��د 
و انتظار م��ی رود CapEx تقریب��ا ۷۸ میلیون دلار، 
بدون انحراف مادی، به نقطه عطفی در تاریخ شرکت 
خ��ود رس��یدیم. بودجه پ��روژه با وج��ود چالش های 
 مرب��وط ب��ه ت��دارکات، هم��ه گی��ری و فش��ارهای

تورمی. 
اس��تراتژی ما برای تمرک��ز بر پروژه های س��اده و 
مقیاس پذی��ر که س��اخت آنها آس��ان اس��ت و تحت 
 Aura که م��ا آن را ،ESG بالاترین اس��تانداردهای

۳۶۰ می نامی��م، آس��ان اس��ت، نتیج��ه می دهد. این 
م��دل کارآمد قبلا به مزایای قاب��ل توجهی هم برای 
Aura و هم برای جوامع محلی منجر ش��ده اس��ت. 
ما تقریبا ۵۰۰۰۰س��اعت روی آموزش سرمایه گذاری 
کردی��م و ۵۷ درص��د نیروی کار مس��تقیم از جوامع 
محلی اس��تخدام ش��ده ایم که انتظ��ار داریم در طول 
 عملیات و در س��ال آینده افزایش بیش��تری داش��ته
باش��یم. انتظ��ار م��ی رود مع��دن طلای الم��اس در 
۴س��ال اول بهره برداری س��الانه ۵۱۰۰۰ اونس طلا 
تولید کند. با عمر پیش بینی ش��ده معدن ۱۷س��ال، 
این پروژه ش��امل س��ه ذخیره اصلی ط��لا به نام های 
Paiol، Cata Funda و Vira Saia اس��ت ک��ه 
در امت��داد یک راه��روی ۱۵ کیلومت��ری از کمربند 
آلم��اس گری��ن اس��تون ق��رار دارد. انتظ��ار می رود 
در س��ال ۲۰۲۳، ای��ن مع��دن بی��ن ۲۵۰۰۰ اونس 
ت��ا ۳۰۰۰۰ اون��س ط��لا تولی��د کند. تخمی��ن زده 
 می ش��ود که این پروژه دارای منابع ۷۰۳۰۰۰ اونس 

طلا باشد.

آنگلو امریکن اعلام کرد که تولید مس در س��ه ماهه اول س��ال ۲۸ 
درص��د افزای��ش یافت و به ۱۷۸۱۰۰ تن رس��ید ک��ه عمدتا به لطف 
افزایش معدن تازه افتتاح شده Quellaveco در پرو است. به گزارش 
»روزگار معدن«، این شرکت گفت، با این حال، تولید عملیات خود در 
شیلی در این دوره ۱۵ درصد کاهش یافت که عمدتا به دلیل عیارهای 
 Collahuasi و Los Bronces پایین تر برنامه ریزی شده در معادن
بود. آنگلو امریکن گفت که شیلی همچنان با شرایط خشکسالی شدید 
مواجه اس��ت که فش��ار مضاعفی بر دسترسی به آب برای شرکت های 

معدنی وارد کرده است. 
این ش��رکت اع��لام کرد که در ح��ال انجام اقدامات��ی برای کاهش 
چنین مش��کلات آبی اس��ت. انتظار می رود از سال ۲۰۲۵، عرضه آب 
شیرین ش��ده بیش از ۴۵ درصد تقاض��ا را در لس برونس برآورده کند 
و کمبود را بیش��تر کاهش دهد. برنامه نهایی آنگلو امریکن این اس��ت 
که تا س��ال ۲۰۳۰ اس��تفاده از آب ش��یرین را از طریق نمک زدایی و 
گ��ردش مجدد آب متوقف کند. تولید کلی در س��ه ماهه اول نس��بت 
به مدت مش��ابه س��ال گذش��ته ۹ درصد افزایش یافته است که ناشی 
از عملکرد Quellaveco و بهبود در عملیات بازرگانی زغال س��نگ 
و س��نگ آهن در فولادس��ازی این معدن اس��ت. تولید زغال س��نگ 

متالورژی با ۵۹ درصد افزایش به ۳.۵ میلیون تن و تولید س��نگ آهن 
با افزایش ۱۵ درصدی به ۱۵.۱ میلیون تن رسید. بعدها نتیجه بهبود 
عملک��رد عملیاتی در کومبا و میناس ریو و همچنین بهبود برنامه های 
آمادگ��ی برای باران ب��ود. در همین حال، تولید نی��کل آنگلو امریکن 
در س��ه ماهه اول ۴ درصد بیش��تر بود، در حالی که الماس متعلق به 
۴۵ درص��د De Beers در ۸.۹ میلی��ون قی��راط ثابت ماند. این غول 
معدنی گفت که عملکرد عملیاتی قوی در بیش��تر معادن الماس خود 
با تکمیل برنامه ریزی شده معدن روباز Venetia در افریقای جنوبی 
 ک��ه درحال حاض��ر به عملیات زیرزمینی تبدیل ش��ده اس��ت، جبران 
شد. دانکن وانبلاد، مدیر اجرایی، پیشرفت های حاصل شده در راستای 
جاه طلبی ه��ای پایداری ش��رکت، از جمله مش��ارکت ب��ا تولیدکننده 
هیدروژن و فولاد س��وئدی Green Steel H۲ را برجسته کرد. این 
ش��رکت ها قصد دارند استفاده از محصولات سنگ آهن با کیفیت برتر 

کومبا و میناس ریو را مطالعه و آزمایش کنند.
در طول س��ه ماهه، Anglo همچنین برنامه ای را برای ساخت یک 
کریدور هیدروژن سبز در مرکز شیلی آغاز کرد و مجوز زیست محیطی 
را برای توس��عه ۳ میلیارد دلاری مجتمع مس Los Bronces خود 

در شیلی دریافت کرد.

وزارت اقتص��اد، تج��ارت و صنع��ت ژاپن تا نص��ف هزینه 
پروژه های توس��عه معادن و ذوب لیتیوم و س��ایر مواد معدنی 
حیاتی توسط شرکت های ژاپنی را یارانه پرداخت خواهد کرد.

ب��ه گ��زارش »روزگار مع��دن«، طبق گزارش ه��ا، لیتیوم، 
منگنز، نی��کل، کبالت، گرافیت و خاک ه��ای کمیاب اهداف 
اصلی پشتیبانی هستند. این ابتکار به دنبال ایمن سازی مواد 

خام مورد استفاده در ساخت موتورها و باتری های خودروهای 
الکتریکی است. ژاپن در حال برنامه ریزی برای تنوع بخشیدن 
به زنجیره تامین خود اس��ت، زیرا مانند بس��یاری از کشورها، 
برای بس��یاری از مواد معدنی کلیدی به چین وابس��ته است. 
بررس��ی های زمین شناس��ی س��ودآوری و کیفیت معادنی را 
که قرار اس��ت به آنها یارانه داده ش��ود، مش��خص می کند و 

افزود که این طرح همچنین عملیات توس��عه و ذوب معادن 
را پوشش خواهد داد. به گفته آژانس بین المللی انرژی، چین 
۶۰ ت��ا ۷۰ درص��د پردازش لیتیوم و کبالت ب��رای مواد کاتد 
باتری و ۷۰ درصد پ��ردازش گرافیت برای مواد اند را به خود 
اختص��اص داده اس��ت. چین همچنین مس��ئول تقریباً تمام 
پردازش ه��ای کمیاب در جهان اس��ت. به گزارش خبرگزاری 

آس��یایی، ش��رکت هایی که یارانه دریاف��ت می کنند ملزم به 
ادام��ه فعالیت های خود ب��ه مدت حداقل پنج س��ال از آغاز 
اس��تخراج و فرآیند ذوب خواهند ب��ود. دولت ژاپن همچنین 
افزایش هفت براب��ری ظرفیت تولید باتری داخلی را به ۱۵۰ 
 گیگاوات س��اعت در سال در س��ال ۲۰۳۰ هدف گذاری کرده

است.

گروهمعدن

Cyclic Materials، ۲۷میلی��ون دلار برای 
بازیافت مواد معدنی مهم جمع آوری می کند.

به گزارش »روزگار معدن«، ش��رکت بازیافت 
فلزات مستقر در کانادا به دنبال توسعه مدل های 
اقتصاد دایره ای برای مواد معدنی حیاتی اس��ت 
ک��ه در برق س��ازی، فناوری ه��ای تجدیدپذی��ر 
و وس��ایل نقلیه الکتریکی اس��تفاده می ش��وند. 
Cyclic Materials، ۲۷میلی��ون دلار بودجه 
س��ری A برای بازیافت »مواد حیاتی« و فلزات 
خاک��ی کمیاب جم��ع آوری کرده اس��ت. فلزات 
خاک��ی کمیاب و م��واد معدنی حیات��ی به طور 

گس��ترده در برق س��ازی و س��اخت فناوری های 
تجدیدپذیر و وس��ایل نقلیه الکتریکی اس��تفاده 
و   Energy Impact Partners می ش��وند. 
BMW i Ventures دور جمع آوری س��رمایه 
را رهب��ری کردند و مجموع مجموع آن را به ۳۰ 
میلیون دلار رس��اندند. دور سرمایه گذاری سری 
A همچنین شامل مشارکت دیوار پنجم، نوآوری 
صنعت زیستی کانادا و فناوری های سیاره ای، یک 
سرمایه گذار از قبل بود. آژانس بین المللی انرژی 
ش��امل لیتیوم، نیکل، کبال��ت، منگنز و گرافیت 
تحت تعریف مواد معدنی حیاتی است که عمدتاً 
به دلیل اس��تفاده از آنها در ساخت باتری است. 
این فلزات درحال حاضر به دلیل مشکلات مربوط 

به اس��تخراج آنه��ا از محصولات پای��ان عمر، به 
ندرت بازیافت می شوند. آژانس بین المللی انرژی 
مدعی اس��ت که تقاضای لیتیوم در فناوری های 
انرژی پاک باید بین س��ال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۴۰ 
بیش از ۴۰ برابر ش��ود تا ب��ا اهداف خالص صفر 

توافق نامه پاریس همسو شود. 
تقاض��ای کبالت، گرافیت و نی��کل حدود ۲۰ 
برابر افزایش می یابد، در حالی که تقاضای منگنز 
و خاک های کمیاب تقریباً ۱۰برابر خواهد ش��د. 
Cyclic Minerals اذعان می کند که »معادن 
جدید نیز برای پاسخگویی به تقاضای پیش بینی 
شده ضروری هس��تند« اما »توسعه یک زنجیره 
تامین داخلی از REEهای با کیفیت بالا ]عناصر 

خاک��ی کمی��اب[ نیاز به م��واد بک��ر را کاهش 
 ،BiV مدیرعام��ل ،Kasper Sage ».می ده��د
گفت: »ری سی ها برای بس��یاری از کاربردها، از 
الکترونیک کوچک گرفته ت��ا توربین های بادی 
بزرگ، حیاتی هستند، اما تولید آنها بسیار چالش 

برانگیز است.
منب��ع تامین پایدار و ثانویه، ک��ه به ادعای او 
»زنجیره تامین فل��زات در آینده را ایمن خواهد 

کرد.« انتظار می رود ب��ازار جهانی فلزات خاکی 
 Cyclic .کمیاب تا سال ۲۰۳۰ س��ه برابر شود
Minerals همچنین م��س، آلومینیوم، فولاد، 
کبال��ت و نیکل بازیافتی را پردازش می کند. این 
ش��رکت امیدوار است که با استفاده از مدل های 
دای��ره ای به عنوان جایگزینی برای منابع معدنی 
حیاتی، »زنجی��ره تأمین داخل��ی پایدارتر برای 

عناصر خاکی کمیاب« ایجاد کند.

روی خط خبر

فعالان و کارشناس��ان بازار فولاد اروپا معتقدند نرخ ورق 
گرم در کوتاه مدت کاهش می یابد.

ب��ه گ��زارش ایراس��ین، ب��ا توجه ب��ه ش��رایط روزهای 
اخی��ر ب��ازار محص��ولات گ��رم ف��ولاد در اروپ��ا انتظ��ار 
 م��ی رود ای��ن محص��ولات همچنان ب��ا افت ن��رخ روبه رو 

باشند.
کارشناسان دلیل این کاهش نرخ را تقاضای کم و افزایش 
واردات می دانن��د. بر همین مبنا ن��رخ ورق گرم در اروپای 
ش��مالی در آخری��ن معام��لات، ۸۴۰.۴۲ ی��ورو در هر تن 

فروخته شد. 
ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه ط��ی م��اه گذش��ته ن��رخ 

 هرت��ن ورق گ��رم ب��ا ۱۲.۷۱ ی��ورو کاهش روب��ه رو بوده 
است.

در آلمان نیز نرخ ورق گرم اروپایی ۸۷۰ یورو بود که البته 
مشتریان معتقدند این میزان از نرخ برای صنایع بالا است.

در ایتالی��ا نیز ن��رخ ورق گرم ۸۳۷ یورو عنوان ش��د که 
نس��بت به هفته گذش��ته با افت ۳.۶۷ یورویی همراه بوده 
است. دلیل این کاهش نرخ در بازار ایتالیا، علاوه بر مسائل 
گفته ش��ده، تعطیلی مراکز خدمات��ی در روز ۲۵ آوریل نیز 

عنوان شده است.
از سوی دیگر پیشنهاد قیمت های صنایع برای خریدهای 
ب��ا وزن بالا نیز چیزی حدود ۸۲۰ یورو اس��ت که به خاطر 

این اختلاف قیمت، ب��ازار ورق گرم در اروپا با رکود مواجه 
شده است.

ه��ر چند تولی��د ورق گ��رم به خاط��ر توق��ف برخی از 
خط��وط تولی��د نظی��ر کوره های بلن��د آرس��لورمیتال در 
 اس��پانیا و فرانس��ه و یک��ی از خط��وط تولی��د ب��ا چالش 
ب��ه  می ش��ود  پیش بین��ی  ول��ی  اس��ت  ش��ده  مواج��ه 
خاط��ر کاه��ش تقاض��ا، رون��د تولی��د و موج��ودی انبار 
 ش��رکت های خدماتی تا س��ه م��اه آینده نیاز ب��ازار را رفع 

کند.
ش��ایان ذکر اس��ت نرخ ورق گرم آس��یا برای واردات به 
بازار اروپا حدود ۷۰۰ تا ۷۲۰ گزارش ش��ده است. نرخ کم 

ای��ن محصولات و وجود آن در بازارهای اروپا یکی از دلایل 
کاه��ش نرخ و افزای��ش روند نزولی آن در بازار ذکر ش��ده 
اس��ت. به طور مثال یک ش��رکت تجاری ویتنامی، حتی با 
قیمت��ی پایین تر یعنی ۶۷۰ ی��ورو در هر تن، یک محموله 

را به ایتالیا فروخت.
طبق آم��ار انجمن جهانی فولاد، کش��ورهای اروپایی در 
مجم��وع ۱۴.۴ میلیون تن ف��ولاد را در ماه م��ارس تولید 
کردند. تولید فولاد در این ماه نسبت به مارس سال گذشته 
در کش��ورهای اتحادیه اروپا با ۵.۶ درصد و در کش��ورهای 
دیگ��ر اروپایی با ۱۴.۱ درصد کاهش همراه بوده اس��ت که 

این میزان از کاهش بسیار قابل توجه است.

اقدام ش��یلی برای ملی کردن صنعت لیتیوم در این کشور، 
موجب ایجاد بلاتکلیفی در زنجیره تامین برای خودروسازان 
جهانی که با کمبود مواد اولیه مورد اس��تفاده در تولید باتری 
خودروهای الکتریکی »EV« مواجه هس��تند، شده است که 
ضرورت اقدام فوری و جدی را برای یافتن منابع جدید برای 

تامین این فلز ایجاب می کند.
به گزارش فلزات  آنلای��ن، گابریل بوریک، رئیس جمهوری 
ش��یلی، اواسط ماه آپریل ۲۰۲۳ اعلام کرد که قصد دارد یک 
ش��رکت با مالکیت دولتی جدید برای کنترل صنعت لیتیوم 
این کش��ور ایجاد کند. این کش��ور دارای بزرگ ترین ذخایر 
لیتیوم جهان است و ۳۰ درصد از تولید جهانی این فلز را به 

خود اختصاص می دهد.
اگرچه درحال حاضر شرکت های فناورمحوری وجود دارند 
ک��ه بر روی تولید باتری های س��دیم یونی کار می کنند و در 
نهای��ت می توانند جایگزین ارزان تری برای باتری خودروهای 
الکتریکی باش��ند اما فعلا برای چندین س��ال  آینده، صنعت 
خودروسازی بر استفاده از باتری های مبتنی بر لیتیوم وابسته 

خواهد بود.
مدیران برجس��ته این صنعت نس��بت به وق��وع بحران در 
زنجیره تامین در اواس��ط ده��ه ۲۰۲۰ هش��دار داده اند. در 
همین رابطه، خودروس��ازان برتر جهان قصد دارند تا س��ال 
۲۰۳۰ نزدی��ک ب��ه ۱.۲ تریلیون دلار برای توس��عه و تولید 
میلیون ه��ا خ��ودروی الکتریکی هزینه کنند. کاس��پار راولز، 
 Benchmark Mineral« مدیر ارشد اطلاعات در شرکت
Intelligence« اع��لام کرد: خودروس��ازان در مورد اجرای 
قراردادهای عرضه لیتیوم از شیلی تا زمانی که مشخص شود 

فرآیند ملی س��ازی لیتیوم این کش��ور چگونه خواهد بود، در 
نگرانی به س��ر خواهند برد. به هر حال، بیشتر خودروسازان 
پی��ش از این اتفاق نیز به دنب��ال مجموعه ای متنوع از منابع 
عرضه لیتیوم در دیگر مناطق جهان بوده اند اما شاید موضوع 
ملی کردن صنعت لیتیوم باعث جذابیت بیشتر دیگر مناطق 

دارای این فلز حیاتی شود.
 Voltaire« ش��رکت  بنیان گ��ذار  ب��روکاس،  دیوی��د 
Minerals« بی��ان ک��رد: فلزات موجود در بات��ری به اندازه 
نفت برای کش��ورها اهمیت اس��تراتژیک پیدا خواهد کرد و 
خودروسازان در پاسخ به این ضرورت، نیازمند یک استراتژی 

تامین از منابع مختلف خواهند بود.
خودروس��ازان بزرگ درحال حاضر به دنب��ال تامین منابع 
جدی��د لیتیوم در کش��ورهایی مانند ایالات متح��ده امریکا، 
اروپا و افریقا هس��تند. به عنوان مثال، شرکت جنرال موتورز 
)GM.N(، در م��اه ژانویه ۲۰۲۳ خبر از س��رمایه گذاری در 
ش��رکت لیتی��وم امری��کا )LAC.TO( داد و اع��لام کرد به 
ش��رکت »Thacker Pass« در توس��عه پروژه اس��تخراج 
لیتیوم در ایالت نوادا کمک خواهد کرد. پیش بینی می ش��ود 

اقدام برای چنین سرمایه گذاری هایی افزایش پیدا کند.
س��خنگوی ش��رکت فولکس واگن اعلام کرد: این شرکت 
در ح��ال اجرای نقش��ه راه کالایی اس��ت که ش��امل در نظر 
گرفتن عرضه متنوع منطقه ای لیتیوم است و موجب می شود 
گزینه ه��ای زیادی در دیگر مناطق جهان مورد بررس��ی قرار 

بگیرند.
مارکوس ش��فر، مدیر ارشد فناوری ش��رکت مرسدس بنز 
اخی��را به خبرنگاران اعلام کرد که این خودروس��از هنوز هم 

آماده خرید مستقیم لیتیوم از شیلی است اما جایگزین هایی 
مانند لیتیوم استرالیا و کانادا هم وجود دارد.

اقدام ش��یلی برای ملی کردن صنعت لیتیوم خود به دنبال 
تصمیم کش��ورها به منظ��ور اعمال کنترل بیش��تر بر منابع 
معدنی مهم آنها مطرح ش��د. کش��ور مکزیک از قبل صنعت 
لیتی��وم خ��ود را ملی کرده اس��ت؛ در حالی که کش��ورهای 
زیمبابوه، میانم��ار و اندونزی همگی محدودیت هایی را برای 

صادرات مواد معدنی مختلف اعمال کرده اند.
 ،»Cornish Lithium« جرمی راثال، مدیرعامل شرکت
در ایمیلی که اخیرا محتوای آن انتش��ار یافت، خاطرنش��ان 
کرد: طبق اعلام ش��رکت »Santiago«، این شرکت بیشتر 
تمرکز خ��ود را بر روی تامین عرضه لیتی��وم بریتانیا و اروپا 
برای خودروس��ازانی که نگران تامین م��واد اولیه برای تولید 

خودروهای الکتریکی هستند، قرار خواهد داد.
تامین لیتیوم، نخس��تین بحران زنجی��ره تامین در صنعت 
خودرو نیس��ت؛ چراک��ه در زمان همه گیری وی��روس کرونا، 
این صنعت با کمبود نیمه رس��انا مواجه ش��د و بعید است از 

این دس��ت کمبودها دیگر در این صنعت تکرار نش��ود. راب 
آنس��تی، مدیرعامل ش��رکت »GDI« که در حال توس��عه 
آندهای س��یلیکونی برای تولید باتری ها است، بیان کرد: این 
نوع بحران ها باید زنگ خطری برای صنعت خودروسازی که 
برای تامین گرافیت ب��ه منظور تولید الکترود باتری به چین 

وابسته است، باشد.
وی افزود: اگر ش��یلی صنعت لیتی��وم خود را ملی کند، به 
دنبال آن استرالیا می تواند عرضه لیتیوم خود را افزایش دهد 
و امریکا و اروپا نیز تصمیم به افزایش عرضه این فلز خواهند 
گرفت. در همین رابطه، اگر کش��ور چین بر صادرات گرافیت 
تولی��دی خود محدودیت��ی اعمال کن��د، کل زنجیره تامین 

جهانی باتری متوقف می شود.
درحال حاضر چندین ش��رکت فناورمحور در حال توس��عه 
بات��ری خودروه��ای الکتریک��ی ب��ا الکتروده��ای مبتنی بر 
سیلیکون هستند که می تواند انرژی بیشتری را در خود نگه 
داش��ته، دسترسی به آن آسان تر بوده و سریع تر شارژ خواهد 
ش��د. گفتنی اس��ت که درحال حاضر ۷۰ درصد کل گرافیت 

جهان از چین تامین می شود.
تصمیم ش��یلی بر ملی کردن صنع��ت لیتیوم خود ممکن 
اس��ت مزیتی برای س��ایر کش��ورهایی باش��د که امید دارند 
منابع لیتیوم خود را توس��عه دهند. ش��رکت اکتشاف لیتیوم 
Aterian )ATN.L( به دنبال بررس��ی استخراج معادن در 
تعدادی از کشورهای افریقایی از جمله مراکش و رواندا است.
چارلز بری، رئیس اجرایی شرکت »Aterian« عنوان کرد: 
کشورهای مذکور س��رمایه گذاران بخش انرژی را که پیش تر 

در شیلی انجام می شد، به سمت خود جذب خواهند کرد.

پیش بینی کاهش نرخ ورق گرم در بازار اروپا

بررسی ملی کردن صنعت لیتیوم شیلی

ژاپن نیمی از هزینه های پروژه های معدنی را یارانه می دهد

افزایش تولید مس در آنگلو امریکنراه اندازی معدن طلای الماس در برزیل 



دستگیری سارقان ۷۱ تن 
سنگ آهن در سیرجان

فرمانده انتظامی س��یرجان از دستگیری عاملان 
اصلی سرقت ۷۱ تن سنگ آهن در این شهرستان 

خبر داد.
به گزارش ایرنا، س��رهنگ مرتضی امیرس��بتکی 
افزود: مأموران انتظامی پاس��گاه خیرآباد سیرجان 
با اش��راف اطلاعات��ی و همکاری عوامل حراس��ت 
یکی از ش��رکت معدنی و صنعتی این شهرس��تان 
از سرقت مقادیری س��نگ آهن و انتقال غیرمجاز 
آنها به اس��تان هرمزگان مطلع و به س��رعت وارد 

عمل شدند.
وی اظهارکرد: در ادامه مأموران پلیس با استقرار 
در مس��یر ت��ردد کامیون های مورد نظ��ر به آنان 
دس��تور ایس��ت دادند که در پی افزایش سرعت و 
انجام حرکات حادثه ساز ضمن هماهنگی قضایی 
با شلیک به لاستیک ها موفق شدند این ۲ کامیون 
حامل س��نگ آهن های س��رقتی را ب��ا وجود طی 
مس��افتی بالغ بر۱۰۰ کیلومتر در محور سیرجان 
 - بندرعب��اس متوق��ف و راننده آنها را دس��تگیر 

کنند.
فرمانده انتظامی س��یرجان خاطرنشان کرد: در 
ادام��ه نیز با انج��ام تحقیقات بعدی و بر اس��اس 
مس��تندات موجود ۱۲ نفر دیگ��ر هم که در انجام 
این س��رقت نقش داش��تند دس��تگیر ش��دند که 

تحقیقات تکمیلی در این رابطه ادامه دارد.

 برخورد با افزایش 
 نرخ شن و ماسه

در کهگیلویه و بویراحمد
و  کهگیلوی��ه  حکومت��ی  تعزی��رات  مدی��رکل 
بویراحم��د گفت: با افزایش خودس��رانه نرخ ش��ن 
 و ماس��ه در اس��تان برخورد قاطع و قانونی مواجه 

می شود.
به گزارش مهر، حم��زه لقمانی افزود: با دریافت 
گزارش های مردم��ی مبتنی بر افزایش کاذب نرخ 
شن و ماس��ه در ایام آغاز س��ال جدید، بازرسی و 
برخورد با متخلفان توسط تعزیرات حکومتی آغاز 

شد.
وی ابرازکرد: در همین راستا، واحدهای تولیدی 
ش��ن و ماس��ه در شهرس��تان های بویراحمد و دنا 
بازرسی و پرونده های تخلف این واحدها تشکیل و 
برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی استان ارسال 

شد.
لقمانی گفت: پس از بررس��ی در شعب تعزیرات 
شهرس��تان های بویراحم��د و دن��ا، تخل��ف گران 
فروشی احراز و واحدهای تولیدی متخلف مجموعاً 
ب��ه پرداخت ۶۰ میلیارد ریال جزای نقدی محکوم 

شدند.
مدی��رکل تعزی��رات حکومتی اس��تان گفت: تا 
تعیی��ن ن��رخ جدید، طب��ق ضوابط و مق��ررات با 
متخلفان در حوزه واحدهای تولید ش��ن و ماس��ه 

برخورد قاطع و قانونی می شود.
وی اف��زود: هرگونه افزای��ش نرخ بدون مصوبه و 

مجوز، تخلف محرز است.

توقیف محموله سنگ 
معدنی قاچاق در ارزوئیه 

جانشین فرمانده انتظامی ارزوئیه از کشف ۱۶تن 
س��نگ معدنی کرومیت قاچاق و دس��تگیری یک 

متهم در این شهرستان خبر داد.
به گزارش ایرنا، س��رهنگ مصطف��ی صفی پور 
گفت: ماموران انتظامی شهرس��تان ارزوئیه هنگام 
گش��ت زنی هدفمند در سطح ش��هر یک دستگاه 
کامیون کمپرس��ی عب��وری را به منظور بررس��ی 

متوقف کردند.
وی اظهارک��رد: در بررس��ی بار ای��ن کامیون با 
توج��ه به اینکه راننده مدارکی دال بر قانونی بودن 
بارگیری نداش��ت مش��خص ش��د بیش از ۱۶تن 
 س��نگ کرومی��ت بارگی��ری ش��ده در آن قاچاق

اس��ت. س��رهنگ صف��ی پ��ور خاطرنش��ان کرد: 
در ای��ن راس��تا کامیون ب��ه منظور س��یر مراحل 
قانون��ی روانه پارکینگ و برای رانن��ده نیز پرونده 
داده تحوی��ل  قضای��ی  مراج��ع  ب��ه  و   تش��کیل 

شد.
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قزوین گرفتار قاچاق مواد معدنی
گروه معدن

قزوین با دارا بودن ۱۷۰ معدن، ۴ درصد ماده 
معدنی کش��ور را تامین می کند بیش��تر معادنی 
که در این اس��تان به چش��م می خورند ش��ن و 
ماسه هس��تند. به علت تخلفاتی که در بارگیری 
موادمعدن��ی رخ می ده��د قزوی��ن ه��م ش��اهد 
آسیب های معدن به محیط زیست بوده که بیشتر 
عامل انسانی در ایجاد این چالش دخالت داشته 
اس��ت. به همین منظور نخستین نشست شورای 
مع��ادن قزوین ب��ا حضور محمدمه��دی اعلایی 
استاندارقزوین و لطف اله سیاهکلی نماینده مردم 
قزوین، البرز و آبیک در مجلس با هدف بررس��ی 

رفع چالش های بخش معدن برگزارشد.
محمدمه��دی اعلای��ی، اس��تاندار قزوی��ن در 
نخس��تین نشست ش��ورای معادن قزوین گفت: 
اکتش��افات و بهره برداری های��ی از س��وی معدن 
داران در معادن استان صورت می گیرد که ارزش 
افزوده این فعالیت ها باید مورد بررسی قرار گیرد 
تا علاوه بر عیار م��واد معدنی، عیار معادن نیز به  

دست آید.
وی اظهار کرد: در س��ال جدی��د با بیان اینکه 
بیشتر معادن موجود در این استان را معادن شن 
و ماس��ه تشکیل می دهند، افزود: بیشتر تخلفات 
نیز مربوط به معادن ش��ن و ماس��ه و آن هم در 
زمان بارگیری است چرا که خریداران برای سود 
بیش��تر به جای ۱۴ تن ب��ار مجاز، ۲۳ تن در هر 
بارگیری جابه جا می کنند که این مسئله موجب 

تخریب راه ها و آلودگی زیست محیطی می شود.
اعلای��ی همچنین با اش��اره به اینک��ه یکی از 
راه های جلوگیری از تخلفات اتوماس��یونی کردن 
فرآین��د بارگیری و جابه جایی م��واد خام معادن 
اس��ت، اضافه کرد: از عمده معضلات موجود در 
تخلف��ات جابه جایی مواد خام معدنی اس��ت و با 
کاهش عامل انس��انی در این فرآیند می توانیم تا 

حد زیادی از تخلفات جلوگیری کنیم.
اس��تاندار قزوی��ن ادام��ه داد: در همین زمینه 
می توان ب��ه بازدارنده نبودن جرائم اش��اره کرد 
چرا که بازدارنده و تنبیهی بودن جرائم می تواند 

مانعی برای رانندگان متخلف باشد.

وی ب��ا بیان این مطلب ک��ه باید به جلوگیری 
از قاچاق شن و ماس��ه و خروج غیر قانونی آن از 
استان قزوین توجه بیشتری شود، گفت: می توان 
در مبادی ورودی استان باسکول های هوشمندی 
را تعبی��ه کرد تا ع��لاوه بر جلوگی��ری از خروج 
نادرست مواد خام معدنی از استان قزوین نسبت 

به فروش و عرضه بهتر مواد معدنی اقدام شود.
وی، موضوع ایجاد باسکول های هوشمند برای 
معادن را به عنوان مصوبه این نشس��ت دانس��ت 
و اضاف��ه کرد: از محل اعتبارات عمرانی اس��تان 
قزوین در خصوص مراکز معدنی نسبت به ایجاد 

باسکول های هوشمند اقدام شود.
قزوین�تامین�کننده�4درصد�از�مواد���

معدنی�کشور
ای��ن مق��ام مس��ئول با بی��ان اینک��ه بیش از 
۱۷۰معدن در استان قزوین وجود دارد و ۴درصد 
ماده معدنی کش��ور از سوی استان قزوین تامین 
می ش��ود، گفت: کیفیت ارقام معدنی موجود در 

استان قزوین در کشور زبانزد خاص و عام است، 
به عنوان نمونه ماده معدنی مس که در اس��تان 
قزوی��ن وج��ود دارد که علاوه ب��ر دارا بودن عیار 
بالا جزو بهترین ها در کش��ور به حساب می آید. 
اس��تاندار قزوین همچنین اضافه کرد: در همین 
راس��تا یکی دیگر از مصوبه های این شورا، ایجاد 
تفاهمنامه ای بین سازمان های همیاری شهرداری 
استان قزوین و گیلان است تا علاوه بر راه اندازی 
بارانداز ریلی شن و ماسه بین این دو استان، سود 
آوری و توجیه اقتصادی را نیز برای استان قزوین 
به همراه داش��ته باش��د. وی با اش��اره به مسائل 
و مش��کلات آلودگی آبیک و مع��ادن موجود در 
منطقه پیغمبر کوه این شهرس��تان، اظهار کرد: 
ب��رای شهرس��تان آبیک برنامه جامع��ی داریم و 
خوشبختانه با برنامه ریزی هایی که صورت گرفت 
توانستیم از مسائل و مش��کلات آب این منطقه 
عبور کنی��م و درحال حاضر موض��وع هوای این 

شهرستان را در دستور کار داریم.

ضرورت�ایجاد�سیستم�توزین�سیار���
لط��ف الله س��یاهکلی، نماینده م��ردم قزوین، 
البرز و آبیک در مجلس ش��ورای اسلامی نیز در 
این نشس��ت، یکی از معض��لات قاچاق مواد خام 
معدنی و جابه جایی نادرست آن را نبود سیستم 
توزین سیار در مسیرهای ارتباطی استان قزوین 
دانست و گفت: نوین کردن سیستم های قدیمی، 
حرکت به سمت اتوماسیونی شدن کارها و ایجاد 
سیس��تم توزی��ن س��یار در اس��تان قزوین یکی 
 از راه های��ی اس��ت که می توان��د از این تخلفات 

جلوگیری کند.
وی ب��ا بیان اینکه می توان��د از ظرفیت معادن 
ش��ن و ماس��ه ب��رای درآمد زایی ش��هرداری ها 
استفاده کرد: افزود: با انجام این کار هم به چرخه 
احیای معادن کمک می شود و در به خودکفایی 
 رس��یدن ش��هرداری ها می توانیم نقش داش��ته 

باشیم.
س��یاهکلی همچنین به مس��ائل و مش��کلات 

موج��ود در شهرس��تان آبی��ک اش��اره ک��رد و 
گف��ت: آبی��ک به خ��ودی خود وضعی��ت هوای 
خوب��ی ن��دارد و منطق��ه پیغمب��ر ک��وه ای��ن 
شهرس��تان به عنوان ذخیره گاه جنگلی وظیفه 
 اکس��یژن رس��انی ب��ه م��ردم را بر عه��ده دارد 
و تنها جایی در آبیک اس��ت ک��ه با فعالیت های 
فناورانه، نقش مهمی در توس��عه اس��تان دارد و 
حق مردم این منطقه است که از این فضای عالی 
بهترین به��ره را ببرند نه اینکه با فعالیت معادن 
در این منطقه زندگی مردم از این وضعیت بدتر 

شود.
این نماینده مجلس ش��ورای اسلامی در پایان 
با اش��اره به اینکه مسائل و مشکلات استان باید 
در داخل اس��تان حل و فصل ش��ود، اظهار کرد: 
سیاس��ت گذاری های منطقه ای به گونه ای است 
در بالادس��ت و وزارت خانه ه��ا ب��ه موضوع��ات 
اش��رافیت کامل ندارند که مش��کلات معادن در 

پیغمبرکوه آبیک یکی از این موارد است.

رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت هرمزگان 
از فعالی��ت ۳۰۰ مع��دن در این اس��تان خب��ر داد و 
گفت: س��ال گذش��ته ۱۹ میلی��ون ت��ن موادمعدنی 
از ای��ن معادن اس��تخراج ش��د که رش��د 5 درصدی 
 نس��بت ب��ه م��دت مش��ابه س��ال قب��ل آن داش��ته 

است.
خلیل قاسمی در گفت وگو با ایرنا افزود: سال گذشته 
۳۳ مع��دن غیرفعال و راکد هرمزگان احیا و به چرخه 
فعالیت بازگش��ت که نسبت به سال ۱۴۰۰، به میزان 

۴۸ درصد رشد داشته است.
وی بی��ان کرد: ب��رای احیای این مع��ادن غیرفعال، 
در مجموع ۶۳5 میلیارد ریال س��رمایه گذاری ش��د و 
ب��ا احیای این مع��ادن ۴۸۴ نفر در اس��تان هرمزگان 

مشغول به کار شدند.
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت هرمزگان 
ی��ادآور ش��د: ۲۹ مع��دن در س��ال ۱۴۰۱ جه��ت 
واردات ۷5 دس��تگاه ماش��ین آلات معدنی با استفاده 
از ظرفی��ت م��اده ۱۱۰ آیین نام��ه اجرای��ی قان��ون 
مع��ادن به منظ��ور تجهیز و نوس��ازی ماش��ین آلات 
اس��تان معرفی ش��د که تاکن��ون تعداد ۱۴ دس��تگاه 
 وارد و مابق��ی نیز درحال انجام اقدام ه��ای مورد نیاز 

است.
وی گف��ت: س��ال گذش��ته همچنین اج��رای طرح 
بهس��ازی چهار مس��یر دسترس��ی به معادن س��نگ 
گ��چ هرمزگان به ط��ول مجموع ح��دود ۱۴ کیلومتر 

با پیش��رفت فیزیکی ۸5 درصد )ب��ا حدود ۳۰ معدن 
منتف��ع ش��ونده( در شهرس��تان های بندرخمی��ر و 
بندرلنگه پیگیری ش��د. قاس��می ادام��ه داد: افزایش 
۱۷درصدی ظرفیت تولید کارخانه س��یمان هرمزگان 
در س��ال گذش��ته نیز ش��اهد بودیم که این هم نوید 

خوبی برای حوزه ساختمان استان بود.
وی، بهره برداری از نخستین واحد تولید شن و ماسه 
در شهرستان بش��اگرد، بهره برداری از نخستین واحد 
تولید مس کاتد هرمزگان در بندرلنگه، ارتقای ظرفیت 
پنج معدن در اس��تان با س��رمایه گذاری ۸۰۰ میلیارد 
ریال و ایجاد زمینه اش��تغال ب��رای ۲۰ نفر را از دیگر 
فعالیت های یک سال گذش��ته سازمان صنعت، معدن 

و تجارت در امور معادن استان هرمزگان عنوان کرد.
۳۰۰ مع��دن فع��ال دارای پروانه با احتس��اب ۱۰۰ 
معدن حوزه ش��ن و ماسه در اس��تان هرمزگان وجود 

دارد.

رئیس اداره امور معادن اداره کل صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رض��وی گفت: ۴۸۳ معدن غیر فعال در اس��تان وجود دارد که همه 
ای��ن معادن تعیین تکلیف ش��ده و ۴۶ معدن راکد در اس��تان احیا 
ش��ده اس��ت. مهدی هادی در گفت وگو با ایسنا درباره شرایط حوزه 
معدن خراس��ان رضوی در سال گذشته اظهار کرد: تعداد پروانه های 
اکتش��اف معتبر اس��تان در س��ال ۱۴۰۱، ۲۳۶ فقره، گواهی کشف 
معتبر تا پایان سال گذشته ۷۶ فقره با میزان ذخیره ۴۴ میلیون تن 
و هزینه عملیات مورد تایید ۱۰ هزار و ۸۹ میلیون ریال است. تعداد 
پروانه های بهره برداری معتبر در حوزه معدن اس��تان شامل ۱۰۴۷ 
فقره با میزان ذخیره ۲.۸ میلیارد تن و اس��تخراج اسمی ۶5 میلیون 
تن، با س��رمایه گذاری ۳۷ هزار و ۳۸5 میلیارد ریالی و اش��تغالزایی 

برای ۱۲ هزار و ۲۷۰ نفر است. 
وی افزود: طی س��ال ۱۴۰۱، ۴۱ پروانه بهره ب��رداری معدن، ۳۹ 
گواهی کش��ف و ۸5 پروانه اکتش��اف معدن در اس��تان صادر شده 
اس��ت. رئیس اداره ام��ور معادن اداره کل صنع��ت، معدن و تجارت 
خراسان رضوی در خصوص وضعیت معادن راکد استان تصریح کرد: 
۴۸۳ مع��دن غیر فعال در اس��تان وجود دارد ک��ه همه این معادن 
تعیین تکلیف ش��ده اند. در سال گذش��ته ۴۶ معدن راکد در استان 
احیا ش��ده و بقیه مع��ادن مذکور اخطاریه دریاف��ت کرده اند که در 
صورت عدم اقدام به فعالیت در جهت اجرای فرآیند ماده ۲۰ قانون 
معادن و س��لب صلاحیت بهره بردار اقدام خواهد شد. هادی با اشاره 

به اینکه آذر ماه س��ال گذش��ته ۲۶5 معدن از مجموع ۴۸۳ معدن 
راکد در اس��تان تعیین تکلیف ش��د، در خصوص باقی مانده معادن 
در چهار ماهه پایانی سال گذشته عنوان کرد: در سال گذشته ۲۶5 
معدن فاقد بهره بردار وارد فرآیند مزایده شد و برای باقی معادن فاقد 
بهره ب��ردار نیز مبنی بر برگزاری مزایده بر اس��اس زمان های تعیین 
شده توس��ط معاونت معادن و فرآوری مواد وزارت صمت، در انتظار 
ابلاغ تاریخ برگزاری مزایده باقی معادن هس��تیم. در ۴ ماهه پایانی 
سال گذش��ته ۱۲ معدن در مسیر برگزاری مزایده قرار گرفتند. وی 
اضافه کرد: میزان استخراج معادن استان در سال ۱۴۰۱ در مقایسه 
با س��ال  قبل از ۱۲۳۳ هزار تن به ۱۴۲۰ هزار تن افزایش یافته که 

نشانگر ۱۱ درصد رشد است.

سرپرست صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاری گفت: 
اس��تخراج بوکس��یت و آرژیلیت از معدن شهید نیلچیان شهرکرد 
به عنوان ش��اخص ترین ذخیره خاک نسوز خاورمیانه، ۳۴ درصد 

رشد یافته است.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، آقای فضل الله رحمتی افزود: 
در یکسال اخیر بیش از ۱۹ هزار تن بوکسیت و آرژیلیت از معدن 
ش��هید نیلچیان بعنوان شاخص ترین ذخیره خاک نسوزخاورمیانه 

استخراج شده است.
 وی ادامه داد: مواد اس��تخراج ش��ده از معدن ش��هید نیلچیان 
ش��امل دو نوع ماده معدنی به نام های آرژیلیت و بوکسیت با عیار 
حداکثر ۶۷ درصد اس��ت ک��ه در ایران و خاورمیان��ه از نظر عیار 

بی نظیر است.
 رحمتی افزود: این مجموع در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 

از آن ۳۴ درصد رشد داشته است.
 وی گفت: معدن ش��هید نیلچیان با حف��اری ۳۱ حلقه چاه به 
طول پنج هزار متر در محدوده ای به وس��عت ۲۰۰ هکتار اکتشاف 
ش��ده و با حفاری فضای زیرزمینی بالغ بر 5 کیلومتر در س��ه افق 
مجزا در حال بهره برداری است که از نظر نوع، کیفیت و مرغوبیت 
 تولی��د ب��ه عنوان بهتری��ن معدن خاک نس��وز ای��ران هم مطرح 

است.
رحمت��ی اف��زود: س��رمایه گذاری ای��ن معدن با احتس��اب نرخ 
ت��ورم بیش از ۲5۰ میلیارد ریال اس��ت که جهت افزایش رش��د 
 تولی��د نیازمن��د افزون بر5۰ میلی��ارد ریال س��رمایه گذاری دیگر

است.
 وی با اش��اره به اینکه خاک نسوز اس��تخراج شده، برای تولید 

آلومینیوم و مصارف صنایع دیرگداز و نس��وز مورد اس��تفاده قرار 
می گی��رد، گف��ت: هم اکنون ۳۹ معدنچی به صورت مس��تقیم در 
این معدن فعالیت می کنند و به طور میانگین س��الانه ۱5هزارتن 
خاک نسوز از معدن شهید نیلچیان در منطقه باجگیران و دوپلان 

چهارمحال و بختیاری استخراج می شود.
 براساس گمانه زنی ها و مطالعات کارشناسان ۱۶ میلیون و ۸۰۰ 
هزار تن ماده معدنی خاک نس��وز تا عم��ق 55۰ متری زمین در 
این منطقه وجود دارد که با توس��عه معدن در مناطق باجگیران و 
دوپلان، میزان تولید مواد معدنی آرژیلیت و بوکس��یت سالانه به 

۲5 هزار تن قابل افزایش است.
معدن ش��هید نیلچی��ان در فاصله۹۰ کیلومت��ری جنوب غربی 
ش��هرکرد در ارتفاعات پش��تکوه بختیاری قرارگرفت��ه و عملیات 
بهره ب��رداری آن از س��ال ۴۸ در منطق��ه باجگی��ران و دوپ��لان 

چهارمحال و بختیاری آغاز شده است.
 شهید نیلیچیان قبل از جنگ تحمیلی در مقاطعی مدیریت این 

معدن را عهده دار بود.

رئیس س��ازمان صمت لرستان گفت: 
کارخانه سیمان دورود از روش های نوین 

کنترل آلودگی استفاده خواهد کرد.
جمعی از مسئولان از کارخانه سیمان 
دورود اظهار کرد: شرکت سیمان دورود 
از بزرگ ترین تولیدکنندگان س��یمان در 
کشور بوده که در میان مصرف کنندگان 
 س��یمان از ش��هرت بس��یاری برخوردار

است.
وی اف��زود: ای��ن بازدی��د ب��ه منظور 
رف��ع آلودگی ه��ای کارخان��ه س��یمان 

این شهرس��تان و همچنین پیگیری مس��ائل، مش��کلات و موانع تولید دیگر واحده��ای صنعتی دورود بود. 
این مقام مس��ئول اظهار کرد: در این بازدید مقرر ش��د مس��ئولان کارخانه س��یمان دورود طی یک برنامه 
 زمان بن��دی اولیه کوتاه مدت س��ه م��اه و یک برنامه بلندم��دت از روش های نوین کنترل آلودگی اس��تفاده

 کنند.
رئیس س��ازمان صمت لرستان گفت: از طرفی نیز در خصوص تغییر در موقعیت استخراج سنگ از معادن 
مربوطه و اصلاح پلکان و همچنین طرح توسعه واحد و همچنین مدیریت مصرف انرژی با حفظ میزان تولید 

مطرح و تصمیمات لازم اتخاذ شد. 
وی یادآور شد: واحدهای صنعتی که الزامات زیست محیطی را رعایت نکنند علاوه بر معرفی به مراجع قضایی، 
 از س��وی سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان واحد آلاینده ش��ناخته می شوند و مشمول  جرایم آلودگی 

خواهند شد.

استخراج�۱۹میلیون�تن�ماده�معدنی�در�هرمزگان�

احیا��4۶معدن�راکد�در�خراسان�رضوی�

رشد��34درصدی�استخراج�بوکسیت�در�چهارمحال�و�بختیاری

استفاده�»سیمان�دورود«�از�روش�های�نوین�کنترل�آلودگی

روی�خط�خبر



ثبت رکورد تولید ماهانه در 
»ملی صنعتی فولاد ایران«

معاون فنی و بهره برداری کارخانه فولادس��ازی 
گ��روه ملی صنعت��ی فولاد ایران گف��ت: پس از ۷ 
س��ال، رک��ورد تولید ماهانه ش��مش ف��ولادی در 
کارخانه فولادسازی گروه ملی صنعتی فولاد ایران 

شکسته شد.
ب��ه گزارش ایراس��ین، ب��ا اعلام مع��اون فنی و 
بهره برداری، کارکنان کارخانه فولادس��ازی موفق 
ش��دند رک��ورد ۱۹۰۰۰ ت��ن تولید ش��مش را در 
فروردین ماه امسال ثبت کنند که این میزان تولید 
از مردادماه س��ال ۱۳۹۴ بی سابقه بوده و این مهم 
نوید بخش س��الی خوب و پربار در مجموعه گروه 

ملی است.
وی ضمن اش��اره به تمرکز ویژه مدیریت ارش��د 
س��ازمان و کلیه واحدهای پش��تیبانی و پشتیبانی 
فنی به جهت اس��تفاده حداکث��ری از ظرفیت این 
کارخانه تا پیش از فرا رس��یدن فصل تابس��تان و 
محدودیت ه��ای برق��ی قاب��ل پیش بین��ی، اظهار 
امی��دواری کرد؛ با درای��ت متخصصین این بخش 
اس��تراتژیک بت��وان بخ��ش عم��ده ای از ش��مش 
مورد نی��از کارخانجات نورد میلگ��رد و نورد کوثر 
 را تامی��ن کن��د و ارزش افزوده بیش��تری را عاید 

شرکت کند.

 »آلومینای ایران« 
موفق به اخذ گواهینامه 

۱۷۰۲۵ شد

مدیرعام��ل آلومین��ای ای��ران گفت: در س��ایه 
الطاف اله��ی و در راس��تای منوی��ات مق��ام معظم 
رهب��ری )دامت توفیقاته( در س��ال »مه��ار تورم 
و رش��د تولی��د« آزمایش��گاه ش��رکت آلومین��ای 
ای��ران، ب��ا رعایت اص��ل بی طرف��ی و محرمانگی، 
ب��ا به کارگی��ری نیروه��ای متخص��ص و متعهد، 
آزمایش��گاهی، دستورالعمل ها  دستگاه های دقیق 
دس��تگاه های  کالیبراس��یون  فن��ی،  الزام��ات  و 
آزمایشگاهی، مواد شیمیایی اس��تاندارد و به روز، 
روش های آزم��ون معتبر، س��نجش صحت نتایج 
ISO/ و اعتبارده��ی آنه��ا، براس��اس اس��تاندارد
IEC ۱۷۰۲۵: ۲۰۱۷ توس��ط ممیزان مرکز ملی 
تایی��د صلاحیت ای��ران )NACI( م��ورد ارزیابی 
قرار گرفت و رس��ما ب��ه عنوان آزمایش��گاه دارای 
 صلاحیت آزمون، بر اس��اس این استاندارد معرفی 

شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آلومینای ایران، 
محمد رضا پیرحس��ینلو افزود: ش��رکت آلومینای 
ایران، یک ش��رکت تولیدی محصول محور اس��ت 
ک��ه عرضه محص��ولات آن در ب��ورس کالا مطابق 
اس��تانداردهای مل��ی و بین المللی اس��ت و معیار 
س��نجش کیفیت محصولات، نتایج آزمایش��گاهی 

است.
محمد رضا حیدر، مدیر کنترل کیفیت ش��رکت 
آلومینای ایران هم خاطرنش��ان کرد: آزمایش��گاه 
ش��رکت آلومینای ایران، یک��ی از اعضای توانمند 
ش��بکه آزمایش��گاهی فناوریهای راهبردی کشور 
اس��ت و اس��تقرار این اس��تاندارد، به عنوان زبان 
همسوس��ازی  ضم��ن  آزمایش��گاهی،  مش��ترک 
آزمایشگاهها، به مشتریان این اطمینان را می دهد 
که محصولات ش��رکت، به طور مس��تمر، توس��ط 
 ی��ک مرجع عال��ی معتبر و واج��د صلاحیت رصد

می شود.
در پای��ان پیرحس��ینلو ضم��ن تقدی��ر از تلاش 
کارکنان آزمایشگاه و تعامل و همراهی سایر بخشها 
در کس��ب این موفقیت، ابرازکرد: استقرار مدیریت 
کیفی��ت محصولات، ضمن رعایت اصل مش��تری 
مداری، به عنوان مهم ترین ارزش سازمانی، حضور 
ش��فاف تر شرکت آلومینای ایران را در بورس کالا 

به دنبال خواهد داشت.
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مع��اون ط��رح و برنامه ش��رکت آهن و ف��ولاد ارفع گفت: 
ش��رکت آهن و فولاد ارفع همواره و از بدو تاس��یس، موضوع 
کیفیت بالای محصول ارائه ش��ده به مشتری را به عنوان یکی 
از مهم ترین پارامترها و اولویت های اصلی خود قرار داده است.
محمد ش��رکایی در گفت وگو با فلزات آنلاین بیان کرد: به 
ط��ور کلی صنعت فولاد از جمله صنایع مادر و موتور محرک 
رش��د اقتصادی به شمار می آید. در ایران نیز سند چشم انداز 
افق ۱۴۰۴ که به عنوان سند بالادستی صنعت فولاد شناخته 
می ش��ود، تولید ۵۵ میلیون تن ف��ولاد را هدف گذاری کرده 
اس��ت. با این حال متاسفانه به دلیل شرایط موجود در حوزه 
انرژی )برق و گاز(، این هدف تا حدی دور از دسترس به نظر 
می رسد. رکود فعلی س��بب کاهش رشد تقاضای بازار هدف 
داخلی ش��ده و صادرات فولاد نیز با توجه به جنگ اوکراین، 
تحریم روسیه و فروش زیر نرخ توسط این کشور، با مشکلاتی 
رو به رو ش��ده اس��ت. بنابراین با توجه به ش��رایط یاد شده در 
بازارهای داخلی و خارجی، بحث های نرخ تمام شده و کیفیت 
محصول، تاثیر بسزایی را در قدرت رقابت پذیری شرکت های 
فولادی خواهند داشت زیرا با افزایش عرضه محصول، قدرت 

چانه زنی خریدار نیز افزایش می یابد.
وی اضافه کرد: مدیریت جامع کیفیت ش��امل کنترل های 
پی��ش از فرآیند )مواد اولیه(، هنگام فرآیند و محصول نهایی 
اس��ت. به طور کلی می توان گفت که هر ماده و فرآیندی که 
بر کیفیت محصول نهایی اثرگذار باش��د، در حیطه مدیریت 
جام��ع کیفیت قرار می گیرد. بنابراین، فرآیندهای خرید مواد 
اولی��ه، انبارش مواد اولیه، دس��تورالعمل های تولید و کنترل 
انج��ام صحیح آن، کنترل محصول نهای��ی و انبارش صحیح 
آن در ح��وزه مدیریت جامع کیفیت جای دارند. عوامل موثر 
ب��ر مدیریت کیفیت، مجموعه ای از عوامل درونی و بیرونی را 

در بر می گیرد.
مع��اون ط��رح و برنامه ش��رکت آهن و ف��ولاد ارفع عنوان 
کرد: عوامل درونی شامل س��اختار مدیریت کیفیت، پرسنل 
مج��رب و متخصص و تجهیزات مورد نی��از برای کنترل های 
برنامه ریزی ش��ده است. در طرف مقابل، عوامل بیرونی شامل 
عوام��ل محیطی، مل��ی، منطقه ای و جهانی هس��تند. عوامل 
محیطی و ملی، دس��تورالعمل های مختلف زیس��ت محیطی، 

ص��ادرات و واردات )محدودیت ه��ای ص��ادرات و واردات و 
تعرفه های آن ها( و نوس��انات ارزی را شامل می شوند. هر یک 
از این عوامل به س��هم خود منجر به افزایش س��خت گیری ها 
و ی��ا کاه��ش آنه��ا )در مح��دوده مج��از تعریف ش��ده در 
دس��تورالعمل های کیفی( می ش��وند. به عنوان مثال، قدرت 
چانه زنی بازار داخل برای خری��د مواد اولیه وارداتی از جمله 
گرافیت و فروآلیاژها با توجه به تلاطم بازار ارز کاهش می یابد 
زیرا در صورت ریجکت ماده خریداری شده، باید هزینه بسیار 
بالاتری را صرف خرید ماده جدید کرد. در بحث منطقه ای نیز 
بحران های مختلف از جمله تنش میان کشورهای همسایه و 
بی ثباتی آن و همچنین پیمان های بین المللی همچون پیمان 
پاری��س در بخش جهان��ی، در بحث کیفی��ت و مدیریت آن 

تاثیر گذار هستند.
اقدامات�ارفع�جهت�کاهش�ریسک�قیمت�های���

جهانی
شرکایی با بیان اینکه از جمله ریسک های قابل توجه برای 
شرکت آهن و فولاد ارفع که موضوع کیفیت نیز نقش مهمی 
را در پوش��ش آن ایفا می کند، می توان به ریسک قیمت های 
جهانی اش��اره کرد، گفت: نرخ محصول این ش��رکت )شمش 
فولاد(، تحت تاثیر ن��رخ آن در بازارهای خارجی و همچنین 
نرخ تولیدکنن��دگان عمده این محصول به  خصوص کش��ور 
چین ق��رار دارد. از این رو، این ش��رکت ب��ا ارائه محصول با 
کیفی��ت بالا و س��عی در رعای��ت قواعد و مق��ررات حاکم بر 
فعالی��ت تولی��د و فروش از جمله عرض��ه محصول در بورس 
کالا و ف��روش محص��ول با کیفیت به مش��تریان خارجی، در 

راستای پوش��ش ریس��ک قیمت های جهانی تلاش می کند. 
ش��رکت آهن و ف��ولاد ارفع همچنی��ن در می��ان مهم ترین 
پروژه ه��ای زیرس��اختی خود، پروژه تهیه و س��اخت و نصب 
سیلو دوم ذخیره آهن  اسفنجی با نوارنقاله های مربوطه را در 
اختیار دارد. گفتنی اس��ت که ب��ا تکمیل این پروژه، علاوه بر 
کاهش خطرات و ریسک های فرآیندی در زمینه نقل و انتقال 
آهن اس��فنجی، کل آهن اس��فنجی مصرفی واحد فولادسازی 
توسط نوارنقاله به فولادسازی منتقل خواهد شد. این مسئله، 
ع��لاوه بر کاه��ش هزینه ه��ای حمل و نق��ل، افزایش کیفیت 
فیزیکی آهن اس��فنجی مصرفی در واحد فولادسازی و به تبع 
 آن، بهبود عملکرد و کارایی این واحد را نیز به همراه خواهد 

داشت.
وی با بیان اینکه شرکت آهن و فولاد ارفع همواره و از بدو 
تاسیس، موضوع کیفیت بالای محصول ارائه شده به مشتری 
را ب��ه عنوان یکی از مهم تری��ن پارامترها و اولویت های اصلی 
خود قرار داده است، تصریح کرد: در همین راستا و با توجه به 
دیدگاه فرآیندی در این مجموعه، مدیریت کیفیت به عنوان 
فرآیند مدیریت جامع کیفیت ش��ناخته ش��ده اس��ت و این 
فرآیند از سال ۱۴۰۰ اجرا، پیگیری و پایش می شود. در این 
فرآیند، کنترل تمامی مواد اولیه مطابق با درخواس��ت واحد 
ذی نفع انج��ام می گیرد تا از کیفیت م��اده ورودی اطمینان 
حاصل ش��ود. در هنگام فرآیند نیز نظ��ارت بر ماده تولیدی 
در ایس��تگاه های مختلف انجام می شود. کنترل های فیزیکی 
و ش��یمیایی بر روی محصول نهایی نیز، قب��ل از بارگیری و 
با ه��دف حصول اطمین��ان از کیفیت محص��ول تولیدی به 
درخواست مش��تری انجام می گیرد و برای هر شاخه شمش 

بارگیری شده، گواهینامه کیفیت صادر می شود.
معاون طرح و برنامه ش��رکت آهن و فولاد ارفع اظهارکرد: 
واحد تامین مواد، کالا و خدمات در شرکت آهن و فولاد ارفع 
با برنامه ریزی و انجام اقدامات لازم برای تامین به  موقع، انجام 
خریده��ای کیفی با هدف افزایش کیفیت محصول تولیدی و 
همچنین اعمال جرائم لازم در صورت تحویل ندادن به  موقع 
و ی��ا غیر کیفی بودن اقلام خریداری  ش��ده، نقش پر رنگی را 
در ارتقای س��طح کیفیت محصولات تولیدی این شرکت ایفا 
می کند. گفتنی اس��ت که ش��رکت آهن و ف��ولاد ارفع دارای 

 »ISO ۲۰۰۸ :۹۰۰۱« گواهینامه سیس��تم مدیریت کیفیت
برای طراحی، توسعه و تولید فولاد کیفی و ساختاری به شکل 
بیلت و بلوم و همچنین برای تولید آهن اس��فنجی اس��ت که 
این مسئله بیانگر جایگاه حائز اهمیت کیفیت در فرآیندهای 

تولیدی این شرکت است.
شاخصه�های�اصلی�مدیریت�کیفیت�در�ارفع��

شرکایی تاکید کرد: از شاخصه های اصلی مدیریت کیفیت 
می توان به بهبود مستمر و مشتری مداری اشاره کرد. در این 
راستا، ش��رکت آهن و فولاد ارفع فاکتورهای مهم موجود در 
زمینه کیفیت محصول را به طور پیوسته پایش و اندازه گیری 
می کند تا از کیفیت محصول فروخته ش��ده اطمینان حاصل 
کند. حتی در بس��یاری از موارد، کنترل و بازرسی های انجام  
شده بیش��تر از محدوده درخواستی مش��تری است و همین 
موضوع باعث شده که شاخص تعداد شکایت مشتریان شمش 
که یکی از شاخصه های نشان دهنده عملکرد فرآیند مدیریت 
جامع کیفیت است، صفر باشد. با این حال، این مجموعه خود 
را متعهد به بهبود مستمر می داند تا کیفیت محصول تولیدی 

آن همواره یک گام جلوتر از نیاز مشتری باشد.
وی با اشاره به اینکه مشتریان مدیریت جامع کیفیت به دو 
دسته مشتریان داخل و خارج از شرکت تقسیم بندی می شوند، 
یادآور ش��د: مشتریان داخل شرکت، مجموعه خرید، تولید و 
ف��روش را در بر می گیرند. در صورت نوس��ان در مواد اولیه، 
برنامه ریزی های تولید با ه��دف تولید محصولات با کیفیت و 
همچنین بهره وری تولید تحت تاثیر قرار می گیرند. ش��رکت 
آه��ن و ف��ولاد ارفع با کنترل صحیح و کام��ل مواد ورودی و 
میانی تولید، از کیفیت م��واد اولیه اطمینان حاصل می کند. 
علاوه براین، با کنترل های انجام  شده بر روی محصول نهایی، 
واح��د فروش نیز از کیفیت محصول م��ورد عرضه، اطمینان 
می یاب��د و با قدرت چانه زنی بالات��ری می تواند محصول را به 
فروش برس��اند. در زمینه مش��تریان خارجی نیز با توجه به 
کنترل های سخت گیرانه در زمینه کنترل کیفیت و همچنین 
پیش��ینه شرکت آهن و فولاد ارفع در زمینه کیفیت محصول 
فروخته شده، این مشتریان از کیفیت محصول خریداری شده 
اطمین��ان خاطر دارن��د؛ چراکه برند ارفع، یک��ی از برندهای 

مطرح در زمینه شمش فولادی به حساب می آید.

ارتقای�کیفیت�در�اولویت�»آهن�و�فولاد�ارفع«

صنعت فولاد از برنامه تولید عقب ماند
در�گفت�وگو�با�»روزگار�معدن«�مطرح�شد:

گروه معدن

صنع��ت فولاد در چند س��ال اخی��ر به دلیل 
کمبودهای��ی در حوزه برق و گاز با مش��کلات 
زی��ادی همراه بود که تمامی آنها باعث ش��د تا 
برنامه های تولید تحت الش��عاع ق��رار بگیرد و 
دست یابی به چشم انداز ۱۴۰۴ سخت و دشوار 
ش��ود. امروز هرچند آمارها نشان می دهد رشد 
تولید ۹ درصدی در س��ال ۱۴۰۱ ثبت ش��ده 
اس��ت اما عملا این صنعت ب��ه جایگاه خود در 
س��ال ۱۳۹۹ دست یافته اس��ت که به معنای 
عق��ب ماندن از برنامه ه��ای تولیدی آن هم به 
می��زان ۵ میلی��ون تن اس��ت. البت��ه مدیریت 
بحران توانست مش��کلات فعالان این بخش را 

تا حدودی کاهش دهد.
ب��ه گ��زارش »روزگار مع��دن«، تولید فولاد 
در س��ال گذش��ته با رش��د ۹ درصدی همراه 
ش��د، این در حالی اس��ت که در سال گذشته 
تولیدکنن��دگان فولاد ب��ا کمبودهایی در حوزه 
تامین انرژی و مواد اولیه همراه بودند و همین 
موضوع باعث ش��د ت��ا در برنامه ه��ای تولیدی 

اثر گذار باشد. 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، آمار تولید 
فولاد کشور در سال ۱۴۰۱ را منتشر کرد. طبق 
آمار منتشر ش��ده، تولید فولاد میانی کشور در 
س��ال ۱۴۰۱، ۳۰ میلیون و ۴۳۳ هزار تن بوده 
که رش��د ۹ درصدی )بیش از ۲.۵ میلیون تن( 

نسبت به سال قبل نشان می دهد.
بر اس��اس آمار تولید سال ۱۴۰۱ که از سوی 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران منتشر شده، 
تولید کل محصولات فولادی کش��ور در س��ال 
۱۴۰۱ هم نس��بت به س��ال ۱۴۰۰ رش��د ۱۰ 
درصدی و تولید آهن اسفنجی رشد ۵ درصدی 

داشته است.
وضعیت�تولید�فولاد�میانی��

تولید ف��ولاد میان��ی ایران در س��ال ۱۴۰۱ 
ب��ا بی��ش از ۲.۵ میلیون تن افزایش، رش��د ۹ 
درصدی را نسبت به سال ۱۴۰۰ به ثبت رساند 
و ب��ه ۳۰ میلیون و ۴۳۳ هزارتن رس��ید. البته 
این حج��م تولید فقط ۲۰۰ ه��زار تن بالاتر از 
تولید فولاد ایران در سال ۱۳۹۹ است که نشان 
می ده��د طی دو س��ال اخی��ر، محدودیت های 
زیرس��اختی به ویژه ان��رژی، مانعی جدی برای 
رش��د تولید فولاد ایران بوده اس��ت اما در سال 
۱۴۰۱ ای��ن محدودیت ه��ا به وی��ژه در حوزه 
 برق بهتر از س��ال ۱۴۰۰ مدیریت ش��ده است.
در س��ال ۱۴۰۱، تولید بیلت و بلوم ایران هم با 
ثبت رش��د ۱۲ درصدی به ۱۸ میلیون و ۷۴۳ 
هزار تن رسید. تولید اسلب )تختال( هم با رشد 
۴ درصدی نسبت به سال ۱۴۰۰، در سطح ۱۱ 

میلیون و ۶۹۰ هزار تن قرار گرفت.
وضعیت�تولید�محصولات�فولادی��

در سال ۱۴۰۱، در مجموع تولید محصولات 

فولادی نس��بت به س��ال قبل از آن، رشد ۱۰ 
درصدی داشته است. مجموع تولید محصولات 
ف��ولادی در س��ال ۱۴۰۱، ۲۱ میلیون و ۵۹۴ 

هزار تن بوده است.
سهم مقاطع طویل از این میزان، ۱۲ میلیون 
و ۵۳۲ هزار تن و سهم مقاطع تخت ۹ میلیون 
و ۶۲ هزار تن بوده است. رشد تولید محصولات 
طویل ۱۲ درصد و رشد تولید محصولات تخت 

۸ درصد گزارش شده است.
تولید میلگرد در س��ال ۱۴۰۱ برای نخستین 
بار در تاریخ فولاد ایران ۵ رقمی ش��د و به ۱۰ 
میلیون و ۳۹۰ هزار تن رس��ید که افزایش ۱۴ 
درصدی را نس��بت به سال قبل نشان می دهد. 
تولی��د تیرآهن نیز با افزای��ش ۶ درصدی به ۱ 

میلیون و ۲۹۱ هزار تن رسیده است.
میزان تولید ورق گرم کشور در سال ۱۴۰۱، 
۸ میلی��ون و ۷۳۲ ه��زار تن گزارش ش��ده که 
افزایش ۵ درصدی را نشان می دهد. در همین 
حال، میزان تولید ورق س��رد و پوش��ش دار به 
ترتیب ۷ و ۱ درصد کاهش یافته که هشداری 
جدی در جهت رس��یدگی به مسائل این بخش 

مهم از زنجیره فولاد کشور به شمار می آید.
وضعیت�تولید�آهن�اسفنجی��

ف��ولاد،  انجم��ن  آم��اری  گ��زارش  طب��ق 
تولیدکنندگان آهن اس��فنجی در سال ۱۴۰۱، 
۳۱ میلی��ون و ۷۳۰ هزار تن از این محصول را 
تولید کرده اند که نس��بت به سال قبل، رشد ۵ 
درصدی را نش��ان می دهد. این در حالی است 
که محدودیت های تامین گاز، تولید واحدهای 
احیاءمس��تقیم را حداقل ب��ه مدت ۳ ماه تحت 

تاثیر قرار داد.

این طور که آمارها نش��ان می دهد فولادی ها 
توانس��ته اند در سال گذش��ته با وجود سختی 
های��ی که پیش رو داش��تند تولی��د را افزایش 

دهند. 
در س��ال ۱۴۰۱علاوه بر کمبود برقی که در 
نیمه اردیبهش��ت کلید خورد، زمستان سختی 
پیش روی فولادی ها بود. افت فش��ار گاز باعث 
شد تا س��همیه بندی گاز در دس��تور کار قرار 
بگیرد و بخش زیادی از س��همیه به واحدهای 
آهن اسفنجی اختصاص پیدا کرد تا تامین مواد 
اولیه برای واحدهای ش��مش با مش��کل همراه 

نشود.
در بحث تامین برق بس��یاری از فولادسازان 
وارد پروژه های احداث نیروگاه شدند و در بحث 
گاز نی��ز برخی اعلام آمادگی کرده اند تا بتوانند 
نیاز خ��ود را با توس��عه میادی��ن گازی تامین 
کنند. البته در بحث س��رمایه گذاری فولادی ها 
در میادین گازی وزارت نفت مانند وزارت نیرو 
وارد کار نش��ده است اما ش��اید این راهکار در 

ادامه بتواند برخی از موانع را از میان بردارد. 
اما مش��کلات فولادی ها تنها ب��ه این بخش 
ختم نمی ش��ود بلکه عدم توس��عه اکتش��افات 
باعث ش��ده ت��ا در بحث تامین م��واد اولیه نیز 
مشکلاتی ایجاد شود و تمامی این موارد دست 
به دس��ت هم دهد تا برنامه های تولیدی تحت 

تاثیر قرار بگیرد.
حالا سوال این است که صنعت فولاد با وجود 
چالش های این چنینی چطور به افزایش رش��د 

۹ درصدی در تولید رسیده است.
انجم��ن  اجرای��ی  دبی��ر  یعقوب��ی  وحی��د 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد ای��ران در گفت وگو با 

»روزگار مع��دن« اظهار کرد: در س��ال ۱۴۰۰ 
با اعمال محدودیت های ش��دید برقی، تولید در 
ای��ن صنعت با کاهش همراه ش��د. در واقع در 
همان چند ماه تولید با افت بسیاری مواجه شد 
که کل آمار تولیدی سال را تحت تاثیر قرار داد.
وی ادامه داد: در همان س��ال تولید سه ماهه 
دوم نس��بت ب��ه س��ه ماهه اول ب��ا کاهش ۴۰ 

درصدی همراه بود. 
یعقوبی تصریح کرد: با ش��روع س��ال ۱۴۰۱ 
محدودیت ها نسبت به س��ال گذشته مدیریت 
بهتری داشت کارخانه ها ظرفیت های جدیدی 
را وارد م��دار تولی��د کردن��د. البته نس��بت به 
ظرفیتی که در اختیار داریم همچنان تولید کم 
است و این رشد تولید به افتی باز می گردد که 

در سال ۱۴۰۰ با آن مواجه بودیم. 
وی اضاف��ه کرد: درواقع ب��ا تلاش های انجام 
ش��ده می��زان تولی��د تقریب��ا به س��ال ۱۳۹۹ 
بازگش��ته اس��ت اما اگر نگاهی به برنامه داشته 
باشیم خواهیم دید از برنامه اصلی عقب هستیم 

و عملا ۲ سال در جا زده ایم. 
نادر سلیمانی دیگر فعال صنعت فولاد نیز در 
گفت وگو با »روزگار مع��دن« بیان کرد: آمارها 
نشان می دهد در س��ال ۱۴۰۱ نسبت به مدت 
مشابه سال ۱۴۰۰ با رشد ۹ درصدی در تولید 
مواجه ش��دیم. درواقع ما در سال ۱۴۰۰ حدود 
۱۲ ت��ا ۱۳ درص��د از تولی��د خود را از دس��ت 

داده ایم.
وی درباره علت این موضوع اظهار کرد: علت 
اصل��ی این موض��وع قطع برق و گاز در س��ال 
۱۴۰۰ بود. ما در همان سال جلسات مکرری با 
دولت داش��تیم و اعلام کردیم با توجه به تاکید 

مقام معظ��م رهبری بر رفع موان��ع تولید باید 
سیاست ها به سمتی در حرکت باشد که شاهد 
رش��د تولید باشیم. درغیر این صورت نمی توان 

این موضوع را محقق کرد. 
سلیمانی بیان کرد: ما در سال ۱۴۰۰ نسبت 
به س��ال ۹۹ با کاهش ۱۲ درص��دی در تولید 
مواجه ش��دیم این موضوع باعث ش��د تا دولت 
برای سال ۱۴۰۱ به دنبال راهکارهایی باشد که 

بتواند این موضوع را مدیریت کند. 
ب��ه گفته این فعال صنعت فولاد، این موضوع 
حاک��ی از حرکت طبق برنامه تولیدی نیس��ت. 
زیرا اعداد و ارقام نشان می دهد تولید نسبت به 
برنامه با کاهش ۵ میلیون تنی همراه اس��ت و 

چندان طبق برنامه جلو نمی رویم. 
سخن�پایانی��

هرچند آماره��ا در س��ال ۱۴۰۱ روند رو به 
رش��د را در پیش گرفته اس��ت اما همانطور که 
مش��اهده می کنیم این عدد نس��بت به برنامه 
با کاهش همراه اس��ت، این در حالی اس��ت در 
این سال ها ظرفیت های جدید به خطوط تولید 
اضافه شده است و بسیاری از واحدها در تلاش 
هس��تند به تولید اسمی خود دست پیدا کنند. 
اما عدم توس��عه زیرساخت ها به موازات توسعه 
فولادی ها باعث ش��د تا در نقطه ای و آن هم در 
آستانه چشم انداز ۱۴۰۴ و دست یابی به تولید 
۵۵ میلیون تن فولاد تولید با چالش های جدی 
مواجه شود. هرچند پیش از این موضوعات و در 
همان سال ها دستیابی به ۵۵ میلیون تن تولید 
از دید برخی کارش��ناس ها غی��ر ممکن بود اما 
امروز با دلایل موجود می تواند گفت فولادی ها 

راه سختی را در این دو سال در پیش دارند.

روی�خط�خبر



شورای عالی بورس و سازمان باید مانند بانک مرکزی که با 
اعمال سیاست های پولی در جهت کنترل تورم، رشد اقتصادی 

و... گام برمی دارد با اعمال سیاست هایی نظیر افزایش یا 
کاهش حدنصاب ها و ارزش تضمین ها میزان تقاضا ی بازار را 
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مدیریت تقاضا و کنترل هیجانات در بورس
گروه معدن

کاهش ارزش تضمین س��هام برای معاملات اعتباری 
و کاهش س��قف س��رمایه گذاری در سهام صندوق های 
درآمد ثابت تداعی کننده این موضوع مهم هس��تند که 
ارکان بازار س��رمایه در صدد مدیری��ت تقاضای بازار و 
کنترل هیجانات هس��تند. بازار س��رمایه اواسط هفته 
گذش��ته حرکت زیگزاکی را طی کرد که بر مبنای آن 
ش��رکت های کوچک و متوس��ط بعد یک رشد تقاضا با 
افزایش فروش روبه رو ش��دند و این مسئله تحت تاثیر 
اخباری بود که به تازگی س��ازمان بورس و اوراق بهادار 

اعلام کرده است. 
حالا کارشناس��ان در ارزیابی های خود تاکید کردند 
که این سیاس��ت ها هرچند نش��ان می ده��د که ارکان 
بازار در صدد کاهش س��رعت رش��د بورس هستند اما 
این به معنای توقف روند یا ریزش ش��اخص نیس��ت و 
از ط��رف دیگ��ر صندوق های پ��روژه در ح��ال ورود و 
افزایش در بازار س��رمایه هس��تند که خودشان بخش 
 عم��ده ای��ی از همین عرض��ه صندوق ه��ا را خریداری 

می کنند.
�ضرورت�مدیریت�تقاضا��

رض��ا روح��ی، کارش��ناس بازار 
س��رمایه در گفت وگو ب��ا بازار با 
اشاره به تاثیر سیاست گذاری در 
جریان نقدینگی به بازار سرمایه 
گف��ت: خب��ر چن��د روز پی��ش 
س��هام  تضمین  ارزش  کاه��ش 
برای معاملات اعتباری و خبری مبنی بر کاهش سقف 
سرمایه گذاری در سهام صندوق های درآمد ثابت صرفا 
تداعی کنن��ده این موضوع مهم هس��تند که ارکان بازار 
س��رمایه در ص��دد مدیری��ت تقاضا در ب��ازار و کنترل 
هیجانات هس��تند که با توجه به اتفاقات دو سال و نیم 

اخیر بازار سرمایه امری ضروری محسوب می شود. 
وی اف��زود: در واق��ع سیاس��ت گذار ای��ن ب��ازار یعنی 
شورای عالی بورس و س��ازمان باید مانند بانک مرکزی 
که با اعمال سیاس��ت های پولی در جهت کنترل تورم، 
رشد اقتصادی و... گام برمی دارد با اعمال سیاست های 

نظی��ر افزایش یا کاهش حدنصاب ها و ارزش تضمین ها 
می��زان تقاض��ا ی ب��ازار را کنترل کند ام��ا باید توجه 
داش��ت که تشدید همین سیاست ها منجر به فرار پول 
و سرمایه گذار نشود. روحی با اشاره به اینکه در انتهای 
سال ۹۸ ش��اپور محمدی ریاست وقت سازمان نیز در 
صدد بود که سیل نقدینگی ویرانگر به یکباره وارد بازار 
نش��ود، اظهار کرد: اصرار بر اجرای آن سیاس��ت در آن 
زمان در نهایت منجر به استعفای شاپور محمدی شد و 

چند ماه بعد سقوط تاریخی بورس اتفاق افتاد.

میزان�سرمایه�گذاری�مازاد�صندوق�های���
درآمد�ثابت

برخ��ی مدعی هس��تند موضوع 
کاه��ش ح��د نصاب س��هام در 
صندوق ه��ای درآمد ثابت اثرات 
خاصی در ش��دت عرضه س��هام 
ندارد و طبق نخستین برآورد ها 
بیش��تر صندوق ه��ا نس��بت به 
کاهش این درصد اق��دام کرده و عدد قابل عرضه بین 

۱۰ تا ۱۶ هزار میلیارد تومان است که با توجه به مدت 
زم��ان ۳ ماه��ه و حجم فعلی بازار ع��دد قابل توجهی 

نیست. 
شهیر محمدنیا، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با 
بازار با اش��اره به اینکه بازار در روز سه شنبه معاملات 
خوبی آغاز کرد گفت: در ابت��دای بازار تقاضای خوبی 
ش��کل گرفت و منجر به رش��د ش��اخص کل بورس و 
شاخص هم وزن شد اما بعد عرضه ها افزایش پیدا کرد 
که با توجه به اینکه بحث کاهش سقف سرمایه گذاری 

در سهام فیکس اینکام ها مطرح شد. 
وی ب��ا بیان اینک��ه صندوق های درآمد ثابت س��ه ماه 
فرص��ت دارند که حد نصاب س��رمایه گذاری خود را از 
۱۱.۸ درص��د به ۱۰ درصد برس��انند، افزود: س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار از این ابزار برای کاهش س��رعت 
بازار اس��تفاده می کنند تا رشد حبابی در بورس اتفاق 
نیفت��د همانط��ور که این سیاس��ت در اس��فند ۹۹ به 
ش��کل دیگری تغییر کرد و حد نصاب س��رمایه گذاری 
صندوق ه��ا از ۱۰ درص��د ب��ه ۱۵ درص��د افزای��ش 
 یاف��ت و همین مس��ئله منجر به رش��د حبابی خیلی

از سهام شد.
محمد نیا با تاکید بر اینکه صندوق های درآمد ثابت 
می توانن��د عرضه خود را به صورت بلوکی انجام دهند، 
افزود: اگر عرضه س��هام به ص��ورت بلوکی اتفاق بیفتد 

عملا تاثیری در وضعیت معاملات نخواهند داشت.
سخن�پایانی��

 بورس فعلا از نگاه کارشناسان اقتصادی نسبت سایر 
بازارها عقب بوده و از طرف دیگر جریان پول همچنان 
در حال ورود به بازار اس��ت، به طوری که رکورد ارزش 
معاملات زده ش��د و به حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان 
رسیده که از آذر ۱۳۹۹ تاکنون سابقه نداشته است. از 
این رو سیاست های جدید سازمان بورس و اوراق بهادار 
هرچند نشان می دهد که در صدد کاهش سرعت رشد 
بورس هس��تند، اما این به معنای توقف روند یا ریزش 
ش��اخص نیس��ت و از طرف دیگ��ر صندوق های پروژه 
در حال ورود و افزایش در بازار س��رمایه هس��تند که 
خودش��ان بخش عمده ای از همین عرضه صندوق ها را 

خریداری می کنند.

 نظریه  غلطی به نام 
»تورم زا بودن رشد بازار سرمایه«! 

یک کارشناس بازارس��رمایه گفت: یکی از اظهارات نادرس��تی که در سال ۱۳۹۹ مطرح 
شد و به ریزش بازار سرمایه دامن زد، بحث تورم زا بودن رش��د بازار سرمایه بود.  در حالی که 
ش��اهد بودیم که با وجود روند نزولی بازار سرمایه در دو سال گذش��ته، تورم شیب صعودی 
داشت!  محمدرضا بیک زاده مقدم در گفت وگو با س��نا بیان کرد: یکی از اظهارات نادرستی 
که در سال ۱۳۹۹ مطرح شد و به ریزش بازار س��رمایه دامن زد، بحث تورم زا بودن رشد بازار 
سرمایه بود.  در حالی که شاهد بودیم که با وجود روند نزولی بازار سرمایه در دو سال گذشته، 
تورم شیب صعودی داشت!  منشا اصلی تورم، چاپ پول است و مادامی که هزینه های دولت 
بیش از درآمد هایش باش��د و کسری بودجه داشته باش��یم، این خلق نقدینگی و چاپ پول 
ادامه داش��ته و تورم  هم ب��الا خواهد بود. وی اضافه ک��رد: با توجه به عقب ماندگی دوس��اله 
بازار سرمایه از تورم و ارزندگی س��هام، این روزها ش��اهد افزایش جذابیت سرمایه گذاری 
در ب��ورس و ورود نقدینگی به بازار س��رمایه هس��تیم.  امیدواریم امس��ال، بازار س��رمایه 
رش��د ملایم تر و منطقی تری داش��ته باش��د تا اعتماد عمومی به این بازار افزایش یابد. این 
کارش��ناس بازار س��رمایه در ادامه اظهار کرد: همچنین هدایت نقدینگی به سمت تولید، 
اتفاق مثبت دیگری اس��ت که در س��ایه رش��د این بازار می تواند رخ دهد. تس��هیل فرآیند 
افزایش سرمایه شرکت ها و تسریع و تسهیل تامین مالی بنگاه های بزرگ تولیدی کشور از 
طریق این بازار و همینطور توسعه ش��رکت پروژه ها، از جمله راهکارهایی است که می تواند 
 به هدایت نقدینگی به س��مت تولی��د و نیز افزایش مان��دگاری نقدینگی در بازار س��رمایه
کمک کند. بیک زاده مقدم در توصیه به س��رمایه گذاران گفت: به س��رمایه گذاران توصیه 
می شود به صورت مس��تقیم در بازار سهام س��رمایه گذاری نکرده و از طریق صندوق های 
س��رمایه گذاری در س��هام معتب��ر و دارای مجوز رس��می از س��ازمان بورس در ای��ن بازار 
س��رمایه گذاری کنند )اس��امی و عملکرد صندوق های تحت نظارت س��ازمان بورس در 
 س��ایت fipiran ثبت ش��ده و امکان مقایس��ه بازدهی صندوق های مختل��ف نیز وجود 
دارد(.  در سال گذش��ته با وجود افت نرخ بسیاری از س��هم ها، صندوق های سرمایه گذاری 
بازدهی مطلوبی داش��ته و برخ��ی از این صندوق ها ب��رای س��رمایه گذاران بازدهی ۱۰۰ 

درصدی به همراه داشته اند.

 راهکار بورس 
برای پیشگیری از تخلف پرداخت سود

رئی��س اداره پیش��گیری از ناهنجاری ه��ا و ارتق��اء س��لامت بازار س��رمایه س��ازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار از اتخ��اذ راهکارهای پیش��گیرانه مربوط به تخلف برخی از ناش��ران 
اوراق به��ادار، ب��ا موضوع عدم پرداخت س��ود س��هام خب��ر داد.  محمدمه��دی منتظری 
به گزارش س��نا، در تش��ریح دیگر تدابیر اتخاذ ش��ده، بیان ک��رد: ارائه گ��زارش تفصیلی 
ماهانه از وضعیت پرداخت س��ود س��هام ش��رکت های ثبت ش��ده نزد س��ازمان توس��ط 
شرکت س��پرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تس��ویه وجوه، کاهش مهلت پرداخت سود 
مص��وب مجامع عموم��ی از ۸ ماه به 4م��اه )پس از اصلاح اساس��نامه نمونه ش��رکت های 
س��هامی عام ثبت شده نزد س��ازمان(، ارتقاء س��واد مالی و حقوقی س��هامداران به ویژه در 
خصوص حقوق ناش��ی از مالکیت س��هام و نحوه مطالبه قانونی سود س��هام، الزام به افشاء 
وضعیت پرداخت س��ود مصوب مجمع در گزارش تفس��یری مدیری��ت، از دیگر اقدامات 
و راهکارهای پیش��گیرانه در این زمینه  اس��ت.منتظری ضمن ابراز امیدواری نس��بت به 
 بکارگیری راهکارهای پیش��گیرانه مذکور، تاکید کرد: با تس��ریع در رس��یدگی به تخلف
یاد ش��ده، افزای��ش بازدارندگی ضمان��ت اجراهای ع��دم پرداخت به موقع س��ود مصوب 
مجمع و بهره من��دی از نظام تش��ویق و تنبیه از طری��ق رتبه بندی ناش��ران اوراق بهادار، 
زمینه ها و علل وق��وع تخلف مذکور به مرور زمان برطرف خواهد ش��د و پس از آن می توانیم 
 ش��اهد پرداخت به موقع س��ود مص��وب مجامع ناش��ران اوراق به��ادار به س��هامداران و

 سرمایه گذاران باشیم.
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رکوردزنی�تقسیم�سود�در�فولاد�مبارکه�
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: سال گذشته 
با وجود افزایش س��رمایه گذاری و کاهش نرخ فروش، 
4۹۸۱۰ میلیارد تومان تقس��یم سود داشتیم و در دو 
مرحله ۱۳۲ درصد افزایش سرمایه را به ثبت رساندیم 
و اگرچه یک ش��رکت صنعتی هس��تیم ام��ا در حوزه 
مسئولیت اجتماعی نیز توانسته ایم تحول بنیادی رقم 
بزنیم و در حال تدوین الگوی جامع پیشرفت و آبادانی 

در این حوزه هستیم.
به گ��زارش ایراس��ین، محمدیاس��ر طیب نیا گفت: 
اکن��ون ای��ران در رتبه دهمین تولیدکنن��ده فولاد با 
۳۰ میلی��ون تن تولید قرار دار که از این میزان ۱۰.۲ 
میلیون تن سهم فولاد مبارکه است. این یعنی استفاده 
۱۰۰ درصدی از ظرفیت های اس��می و اینجاست که 
اس��تفاده حداکثری از ظرفیت های موجود خودش را 

نشان می دهد.
وی اف��زود: به طور میانگی��ن ۶۵ درصد از ظرفیت 
اس��می در صنع��ت ف��ولاد اس��تفاده می ش��ود و اگر 
ف��ولاد مبارکه را در آمار لح��اظ نکنیم؛ میانگین بقیه 
ش��رکت های فولادی نزدیک به ۵۰ درصد است. این 
در حالی است که فولاد مبارکه بیش از ۱۰۰ درصد از 

ظرفیت اسمی خود را محقق کرده است.
مدیرعام��ل فولاد مبارکه افزود: س��ال گذش��ته در 
فولاد مبارک��ه بیش از ۶۱ رکورد تولید در بخش های 

مختل��ف و در تک ت��ک ش��رکت های ف��ولاد مبارکه 
داش��تیم. در گندله س��ازی ۳.۸ درص��د رش��د، آهن 
اسفنجی ۱۰ درصد، در تختال ۱۰ درصد و کلاف گرم 
۷ درصد رش��د تولید داشتیم. وی افزود: این رکوردها 
در ش��رکتی محقق شد که رکورد رکوردها را زده و به 
ظرفیت های اسمی رسیده است در حالی که بیشترین 
محدودیت های انرژی به این صنعت اعمال شد. برای 
مثال در واحد فولاد س��ازی افزای��ش تولید ۹۰۰ هزار 
تن��ی که در فولاد مبارکه ص��ورت گرفته در حد یک 
کارخانه فولادس��ازی در یکی از استان ها است. ۸۰۰ 
هزار تن افزایش تولید در آهن اس��فنجی خودش یک 
 مدول احیا است و این با ظرفیت های موجود رخ داده

است.طیب نیا گفت: رکوردزنی های فولاد مبارکه یک 
نهضت بوده نه یک اتفاق و اینجاست که الگوی بنگاه 
داری ظهور و بروز پیدا می کند. س��ال گذش��ته افول 
نرخ فولاد و رکود داش��تیم با وجود همه این اتفاقات 
این ارقام ثبت ش��ده اس��ت. مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارک��ه گفت: انتظار از فولاد مبارکه س��رمایه گذاری 
جدید در حوزه های مختلف است. این اتفاق را با ۵.۸ 
میلیارد دلار س��رمایه گذاری در حوزه های مختلف که 
عمدتا زیرس��اختی و زیربنایی در زنجیره فولاد است 
تعری��ف کردیم چرا ک��ه ما فولاد مبارکه را ش��رکت 
توسعه ای میدانیم. رش��دی که سال ۱4۰۱ در حوزه 

سرمایه گذاری و توسعه داشتیم، ۱۰برابر سال ۱۳۹۹ 
بوده است.

وی افزود: پروژه نورم گرم به عنوان ابرپروژه س��ال 
گذشته رقم خورد و بالغ بر ۱۰ درصد پیشرفت داشته 
است. چند ماه دیگر با ورود قطعات و تجهیزات تحول 
بنیادی ش��اهد خواهیم بود. نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ 
مگا وات که س��ال گذش��ته ش��روع کردیم یک سال 
مطالعات آن طول کشید امروز هم پیمانکار را انتخاب 

کردیم و پنل های آن را سفارش دادیم.
طیب نی��ا افزود: مقدار جهانی مصرف آب در صنعت 
۳.۳ مترمکعب بر تن اس��ت ام��ا فولاد مبارکه به ازای 
تولی��د هر ت��ن تخت��ال، ۲.۲ مترمکع��ب آب مصرف 
می کند چراکه س��رمایه گذاری های زیادی در کاهش 
مصرف آب داشته اس��ت و ۸۶ درصد کاهش مصرف 
آب داشته ایم. این در شرایطی است که در سال ۱۳۷۰ 
ب��رای تولید ۲.4 میلیون تن فولاد به 4۰ میلیون متر 
مکع��ب نیاز داش��تیم و ح��الا ب��رای ۷.۲ میلیون تن 
فقط ۱۶.4 میلیون متر مکعب آب اس��تفاده کرده ایم. 
سرمایه گذاری ۲.۳ میلیارد دلاری که فولاد مبارکه در 
کاهش مصرف انرژی و تغییر الگوی مصرف آب انجام 

داده بسیار قابل توجه و در کشور بی نظیر است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: سال گذشته 
با وجود افزایش س��رمایه گذاری و کاهش نرخ فروش، 

4۹۸۱۰ میلیارد تومان تقس��یم سود داشتیم و در دو 
مرحله ۱۳۲ درصد افزایش سرمایه را به ثبت رساندیم. 
وی اف��زود: ف��ولاد مبارکه ما اگرچه ش��رکت صنعتی 
هس��تیم اما در حوزه مس��ئولیت اجتماعی نیز تحول 
بنیادی رقم زدیم. فولاد مبارکه الگوی ملی مسئولیت 
اجتماعی هس��ت و خواهد بود. چرا که از توزیع پول و 
بسته حمایتی رویکرد خود را عوض کردیم و اکنون در 
حال تدوین الگوی جامع پیشرفت و آبادانی هستیم و 
این کار را سال گذشته به صورت پایلوت آغاز کردیم. 
در مناطق مختلف اصفه��ان و دیگر بخش های فولاد 
مبارکه مانند س��نگان این الگو را تعمیم خواهیم داد. 
طیب نیا با اش��اره به مباحث مس��ئولیت اجتماعی در 
حوزه ورزش گفت: بخش دیگر مس��ئولیت اجتماعی 
در باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد سپاهان است و این 
باش��گاه نیز در این زمینه الگوی ملی است. فرق است 
بین باش��گاه فوتبال کلاپ با با اس��پورت کلاب. حتی 
پرس��پولس و اس��تقلال نیز در کنار تیم لیگ برتری 
خود ممکن است از تیم پایه حمایت کنند اما باشگاه 
س��پاهان در این زمینه نیز خیلی متفاوت عمل کرده 
اس��ت. فولاد مبارکه در حوزه زیربناهای ورزش��ی هم 
س��رمایه گذاری جدی داشته، ورزشگاه نقش جهان به 
تکنولوژی های روز مجهز شده و ظرف چند ماه آینده 

بحث تجهیز به VAR تکمیل خواهد شد.

افزایش��۱۲درصدی�تولید�فولاد�چادرملو�
ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در حالی موفق به تولید 
یک میلیون و ۱۸۷ هزار و ۸۷ تن فولاد در س��ال ۱4۰۱ شد 
که این میزان با افزایش ۱۲ درصدی نس��بت به سال پیش از 
آن، معادل یک میلیون و ۵4 هزار و ۸۰۰ تن همراه بوده است. 
به گزارش فلزات آنلاین،شرکت معدنی و صنعتی چادرملو به 
عنوان یکی از نقش آفرینان صنعت فولاد کشور، عملکرد قابل 
توجه��ی در تولید و فروش فولاد خ��ود در بازارهای داخلی و 
صادراتی طی س��ال گذشته داشته اس��ت. چادرملو در حالی 
موفق به ف��روش ۲۶۷ هزار تن ف��ولاد در بازارهای صادراتی 
طی س��ال ۱4۰۱ شد که بیش��تر صادرکنندگان با مشکلاتی 
همچون عرضه ۱۰۰ درصدی ارز حاصل از صادرات در سامانه 

نیمایی مواجه بودند.
افزای�ش��۱۰درص�دی�تولی�د�آهن�اس�فنجی���

چادرملو
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در سال ۱4۰۱، موفق به 
تولید یک میلیون و ۶۱۵ هزار و ۱۵ تن آهن اس��فنجی ش��د 
که این میزان با افزایش ۱۰ درصدی نس��بت به سال ۱4۰۰ 
همراه بوده اس��ت. این ش��رکت یک میلی��ون و 4۶4 هزار و 
۲۸۶ تن آهن اس��فنجی در سال پیش از آن تولید کرده بود. 
فروش آهن اسفنجی چادرملو طی سال گذشته، به ۱۳4 هزار 
و ۷۱۲ تن و درآمد حاصل از فروش آهن اس��فنجی ش��رکت 
معدنی و صنعتی چادرملو در سال ۱4۰۱، به ۱۰ هزار و 4۵۳ 
میلیارد و ۸4۸ میلیون ریال رس��ید. تولید گندله در شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو در س��ال ۱4۰۱، به سه میلیون و 
۷۶۷ هزار و ۹۳۷ تن رس��ید.. ف��روش گندله »کچاد« به یک 
میلی��ون و ۳۶۳ هزار و ۲۹۵ تن در س��ال گذش��ته و درآمد 
حاصل از فروش گندله ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در 
 سال ۱4۰۱، به 4۵ هزار و ۱۵۷ میلیارد و ۶۲۳ میلیون ریال

رسید.

افزایش��۶0درصدی�فروش�داخلی���
ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در حالی موفق به تولید 
یک میلیون و ۱۸۷ هزار و ۸۷ تن فولاد در س��ال ۱4۰۱ شد 
که این میزان با افزایش ۱۲ درصدی نس��بت به س��ال پیش 
 از آن مع��ادل یک میلیون و ۵4 ه��زار و ۸۰۰ تن همراه بوده 

است. 
فروش داخلی فولاد چادرملو در سال پیش، به ۹۱۱ هزار و 
۷۳۱ تن رسید که حاکی از رشد ۳۸ درصدی نسبت به سال 

قبل از آن است. 
این ش��رکت در س��ال ۱4۰۰، ۶۶۱ ه��زار و ۷۶4 تن فولاد 
در ب��ازار داخلی فروخته بود. »کچ��اد« موفق به فروش ۲۶۷ 
ه��زار و ۵۸۱ ت��ن ف��ولاد در پایان س��ال ۱4۰۱ در بازارهای 

صادراتی ش��د و درآمد حاصل از فروش داخلی فولاد شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو در س��ال گذش��ته، به ۱۳۳ هزار و 
۱4۷ میلی��ارد و ۸۰۷ میلیون ریال رس��ید ک��ه این میزان با 
 افزایش ۶۰ درصدی نس��بت به س��ال پیش از آن همراه بوده 

است. 
 این شرکت درآمد ۸۳ هزار و ۳۰۹ میلیارد و ۲۳4 میلیون 

ریال طی سال ۱4۰۰ کسب کرده بود. 
 »کچاد« موفق به کس��ب درآم��د ۳۸ هزار و ۱۱۶ میلیارد 
و ۳۵ میلی��ون ریال از فروش صادراتی فولاد در پایان س��ال 
۱4۰۱ شد. شرکت معدنی و صنعتی چادرملو موفق به تولید 
۱۰ میلیون و ۸۷ هزار و ۹۰۳ تن کنس��انتره در سال ۱4۰۱ 

شد.

 فروش کنس��انتره »کچاد« در س��ال ۱4۰۱، به ۶ میلیون 
و ۲۶۹ ه��زار و ۵۶ ت��ن و درآمد حاصل از فروش کنس��انتره 
ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در س��ال ۱4۰۱، به ۱۷۷ 
ه��زار و ۶۵۱ میلیارد و ۲۵4 میلیون ریال رس��ید. تولید نرمه 
گندله چادرملو در سال ۱4۰۱، به ۲۵ هزار و ۵۳۷ تن رسید 
و »کچ��اد« موفق به فروش هفت هزار و ۲۲۸ تن نرمه گندله 

در سال گذشته شد. 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو به درآمد ۱۵۰ میلیارد و 
۸۱۳ میلیون ریال از فروش نرمه گندله در سال ۱4۰۱ دست 
پیدا کرد. شرکت معدنی و صنعتی چادرملو موفق به تولید ۶۰ 
هزار و ۲۰۳ تن آپاتیت در سال گذشته شد. »کچاد« ۷۵ هزار 
و ۶۸۷ تن آپاتیت در س��ال ۱4۰۱ فروخته بود. درآمد حاصل 

از فروش آپاتیت چادرملو در سال گذشته، در حالی با افزایش 
۱۵ درص��دی به یک ه��زار و ۸۳۷ میلی��ارد و ۳۳۱ میلیون 
ریال رس��ید که این ش��رکت یک هزار و ۵۸۸ میلیارد و ۶۵۹ 
 میلیون ریال درآمد از فروش آپاتیت طی س��ال ۱4۰۰ کسب 

کرده بود.
مجموع تولید ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در س��ال 
۱4۰۱، ب��ه ۱۶ میلیون و ۷4۳ هزار و ۶۸۲ تن رس��ید. جمع 
ف��روش داخل��ی و صادراتی محص��ولات چادرملو در س��ال 
پی��ش، ب��ه ۱۵ میلی��ون و ۱۱۲ هزار و ۱۱۲ ت��ن محصول و 
مجموع درآمد ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در س��ال 
 ۱4۰۱، ب��ه 4۱۰ ه��زار و ۵۱۰ میلی��ارد و 44۶ میلی��ون 

ریال رسید.
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